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Б�гінде елімізде таби�ат 
�� былыстарын ба�ылау�а 
м�мкін дік беретін жобалар 
ау�ымы ке�ейіп келеді. 
Соларды� бірі – әл-Фара би 
атында�ы !аза� �лт ты� уни-
верситеті жанында�ы орта-
лы�ты� �алымдары ��рас-
тырып жат�ан наноспутник. 
#ылым саласында�ы ты� 
жа�а лы�ты естіген со�  жоба 
автор ларымен байланыс�а 
шы �ып, ә� гіме лестік.
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ТРАНСПОРТ ӘЛЕУЕТІН 
ҰЛҒАЙТУ МАҢЫЗДЫ

ОЙЫНҚҰМАРЛЫҚ 
ОТБАСЫН ОЙРАНДАЙДЫ

БАСПАНА – БАҒЫҢ, 
БАҒАСЫ – САҒЫМ...

!аза�станда баспананы� �айталама нары�ында �ым-
батшылы� рекордты� де�гейге жетті. %кімет м�ны� мәнін 
т�сіне алмады. Себебі елімізде т�р�ын �й ��рылысы �ар-
�ынды &сіп жатыр: ол &сім ж&нінен экономика салалары 
арасында ал�а озды. Б�рын баспана�а с�раныс тудырып 
келген т�р�ын �й және же�іл ипотека ба�дарламаларыны� 
біразы жабылды. Жеткіліктілік шегі екі-�ш есе &скендіктен, 
зейнета�ы жина�ыны� артыл�анына баспана ала алатын 
азаматтар саны к�рт сиреді. Онда неге пәтер �ымбаттауда? 
Салада не болып жатыр? 

ОТАНДЫҚ НАНОСПУТНИК 
ЖЕР СІЛКІНІСІН БОЛЖАЙДЫ

СПОРТ пен САЯСАТТА 
БОСАҢСУҒА БОЛМАЙДЫ

БЕТ
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ИНТЕРНЕТІ БАР ЖҰРТТАР 
ИГІЛІГІН ИГЕРГЕН

Президент !асым-Жомарт То�аев-
ты� т&ра�алы�ымен !аза�стан Рес-
пуб  ликасы !ауіпсіздік Ке�есіні� оты-
рысы &тті. Жиында  елімізді� к&лік-
логистика әлеуетін ж�зеге асыру 
барысында кездесетін стра тегиялы� 
сын-�атерлер �арасты рылды.

Мемлекеттік органдар мен ұлттық 
компаниялардың басшылары теміржол, 
автомобиль, теңіз, әуе к�ліктері, сондай-ақ 
құбыр арқылы тасымалдау бағыттарында 

жиі ұшырасатын проблемаларды шешу 
үшін атқарылып жатқан жұмыстар ж�нінде 
баяндама жасады.

Мемлекет басшысы транзиттік жүк 
тасымалын, соның ішінде Транскаспий 
халықаралық к�лік бағдары арқылы та-
сымалдау ісін дамытудың �зектілігіне назар 
аударды. Сондай-ақ отандық �німдерді 
экспорттау үшін транспорт әлеуетін ұлғайту 
маңызды екенін атап �тті. Ол үшін инфра-
құрылымдық шектеулер мен басқа да ке-
дергілерді жойып, к�лік-логистика қыз-

метінің сапасын арттыру және тариф 
қалыптастыру жүйесін жетілдіру қажет.

Жиын барысында �неркәсіп, экспорт 
және транзит әлеуетін қатар дамыту, 
инфрақұрылым құрылысының заманауи 
стандарттарын енгізу және к�лік-логистика 
саласының экономикаға мультипликативті 
әсерін қамтамасыз ету мәселелеріне 
айрықша мән берілді.

Кеңес қорытындысы бойынша Прези-
дент Үкіметке бірқатар нақты тапсырма 
берді.

С�з басында Мәжіліс Спи-
кері, «AMANAT» Т�рағасы Ерлан 

Қо шанов лудомания адам тағды-
рына балта шабатын қауіпті құ-

бы  лысқа айналып бара жатқа нын 
атап �тті. Осыған байланысты 
пар тия ойын бизнесі, букмекерлік 
кеңселер мен лотерея қызметтері 
бойынша заң жобасын дайын-
дауға баста машы болды.

«Қазір Қазақстанда ойын-
құмарлық індеттей �ршіп, ұлттық 
қауіпсіздікке қатер т�ндіре бас-
тады. Лудомания – ХХІ ғасырдың 
дерті. Миллиондаған адам құмар 
ойындардан зардап шегеді. Бү-
гінде бәс тігу мектеп қабырға сы-
нан басталып жатыр. Барлық 
ойын онлайн, жұртшылыққа 
оңай қолжетімді. Сондықтан 
Мем лекет басшысы бұл тақырып-
ты Қауіп сіздік Кеңесінің отыры-
сында к� теріп, құмар ойындарды 
шек теу ге қатысты міндет қойды. 
Енді де путаттар мұны заң жүзінде 
бе кітуі керек», – деді ол.

(Жалғасы 3-бетте)

Ұлттық статистика бюро сы-
ның дерегінше, 2023 жылғы қа-
занның қо ры тындысында қай-
талама на  рық  тағы баспана б а-
ғасы тағы 0,7%-ға �сіп, әрбір 
шаршы метрі үшін орта есеппен 
489 165 теңгеге жетті. Са лыс тыр-
сақ, елорданың �зінде жаңа 
салы нып жатқан, тіпті бизнес 
сы ныптағы тұрғын үйлердің 
шар  шы метрі бұдан арзан. 

Алматыдағы қайталама на-
рықта 1 шаршы метрдің құны 
714 мың тең геден асады екен. 
Яғни, ең т� мен гі жалақы алатын 

еңбеккер не бәрі 1 шаршы метр 
құнына 10 ай жұмыс істейді.

Ең арзан деген Қызылордада 
(236 мың теңгеден асты), Ақ-
т�беде (288 мыңның үстінде) де 
баға шы ған дай бастады. 

Статистикалық ведомство-
ның дерегінше, жаңа тұрғын 
үйлердің бағасы 0,3%-ға к�теріл-
ген. Бұл са   лада баға «к�терілісі» 
тек 4 �ңірде – К�кшетау, Алма-
ты, Ақтау мен Аты рауда ғана 
тіркелді.

!�мар ойын нары�ы жыл жымайтын м�лік нары�ынан екі 
есе асып т�сті. 350 мы� нан астам �аза�станды� аза мат 
осындай ойындар�а тәуелді. Лудомания�а �арсы іс-�имыл 
ж�ргізуді� әдіс-тә сілі мен букмекерлік ке�се лер ді� �ызметін 
реттеу мәсе лелері б�гін Мәжілістегі «AMANAT» фракциясыны� 
ке�ейтілген жиынында тал�ыланды.
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ӨМІРЗАЯ: 
ТҮРМЕДЕГІ ТІРШІЛІК

Елімізде &мір бойына 
бас бостанды�ынан айы-
рыл  �андар отыратын жал-
�ыз мекеме бар: ол – «!ара 
б�р кіт» т�рмесі. М�нда аса 
ауыр �ылмыс жасап, �ата� 
жаза�а тартыл�ан педофил, 
маньяк, каннибал және тер-
рорис тер отырады. !ыл мыс 
істегенні� жазасы ауыр, 
о�ан – кешірім жо�. Ал &мір-
бойы теміртор�а тел  мір ген-
дер ше, �атесін сезіне ме? 

«ҚАРА БҮРКІТТІҢ» 
ЖЫРЫ...

 «Қара бүркіт» атауымен елге 
белгілі түрменің ресми атауы – 
ҚР ІІМ ҚАЖК Қостанай облысы 
бойынша ҚАЖД «№39 мекеме». 
Яғни, 2004 жылдан бастап �мір 
бойы бас бостандығынан айы-
рыл ғандар ең қатал режимдегі 
УК-161/3 т�тенше қауіпсіздік 
ме кемесіне тоғытылған. Ко ло-
ния Ресеймен шекаралас жерде, 
Қостанай облысындағы Жіті-
қара моноқаласынан 30 шақы-
рым жерде орналасқан. Қоста-

найға табан тіреген бізді қаланың 
орталық алаңынан жергілікті 
«Қыран» атты такси қызметі 
қар сы алды. 

710 н�мірлі сұр Mazda-ға бас 
сұға бергенімде: «Сәлеметсіз бе, 
мен сізді күтіп тұрмын» деді 
орыс шопыр орысшалап. Қуа-
нып, к�лікке отыра кеттік. Қала-
шық  тан шыға бере, шопыр бұ-
рылып: «Қара бүркітке» апара-

тын жолды білетін шығарсыз» 
деп сұрады. «Мәссаған!». Таң да-
нысымды жасыра алмағаным 
байқалып қалды. Шопыр да 
жер гілікті жерді білмейтінін, 
Ре сей ден жақында қоныс аудар-
ғанын жеткізіп: «Ештеңе етпей-
ді, навигатор бар, қазір-ақ жетіп 
барамыз» деп ақтала ж�нелді.

(Жалғасы 10-бетте)
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САЯСАТ

АУДИТОРЛЫҚ ҚЫЗМЕТ 
ТУРАЛЫ КЕЛІСІМ 
РАТИФИКАЦИЯЛАНДЫ

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен �ткен палата отырысында 
Мемлекет басшысыны� Жолдауы аясында�ы 
жобаларды іске асыру барысы тал�ыланды. 
Сондай-а� сенаторлар ЕАЭО аума�ында�ы 
аудиторлы� �ызмет туралы за�ды �арап, 
ма�'лдады.

«Еуразиялық экономикалық одақ шеңберінде 
аудиторлық қызметті жүзеге асыру туралы келісімді 
ратификациялау туралы» заң қызмет к�рсетудің 
ортақ талаптары мен тәсілдерін және ішкі мемле-
кеттік реттеудің ерекшеліктерін айқындайды.

Келісім Еуразиялық экономикалық одаққа мүше 
елдердің аумағында аудиторлық қызметтердің 
бірыңғай нарығын қамтамасыз етуді к�здейді. Заң 
нормалары мүше мемлекеттердің �зара тиімді және 
тең құқылы ынтымақтастығын одан әрі нығайтуға 
да ықпал етеді деп күтіліп отыр.

Сонымен қатар іс-шара барысында палатаның 
�ткен аптадағы отырысында сенатор Сүйіндік 
Алдашев жолдаған депутаттық сауалға *неркәсіп 
және құрылыс министрі Қанат Шарлапаевтың 
ауызша жауабы тыңдалды. Бұл сауалда Мемлекет 
басшысының Жолдауы аясындағы 15 ірі серпінді 
жобаны іске асыру мәселесі к�терілген болатын.

Мәулен 3шімбаев атап �ткендей, ел Президенті 
белгілеп берген жаңа экономикалық бағдар еліміз-
дің қуатты �неркәсіптік негізін қалап, ішкі сұра-
нысты толық қамтамасыз ететін экономика қалып-
тастыруды к�здейді.

«Жолдау аясындағы 15 ірі серпінді жобаны са-
палы іске асыру еліміздің әлеуметтік-экономикалық 

дамуы жолында үлкен маңызға ие. Бұл мәселе 
кешенді тәсілдерді және тыңғылықты талдауды қа-
жет етеді. Сондықтан бүгін айтылған ұсыныстардың 
бәрі назардан тыс қалмауы керек. Сенат алдағы 
уақытта да аталған маңызды жобаларды іске асыруға 
заңнамалық тұрғыда қолдау к�рсетуге дайын», – 
деген Мәулен 3шімбаев отырысқа қатысушыларға 
бірлескен белсенді жұмыс үшін алғыс білдірді.

Палата отырысында сенаторлар депутаттық 
сауалдарын да жолдады.

Андрей Лукин «Болашақ» бағдарламасының іске 
асырылу барысына жетекшілік ететін Халықаралық 
бағдарламалар орталығының жұмысын сынға алды. 
Депутаттың пікірінше, орталықта қаржы мони то-
рингі жүйесі тиісті деңгейде құрылмаған. Бұл грант-
тарды ұтымсыз пайдалануға, сондай-ақ оларды 
жым қыруға әкеп соғады.

Геннадий Шиповских қаржы пирамидаларынан 
зардап шеккен қазақстандықтар санының к�беюіне 
алаңдаушылық білдірді. Осыған байланысты 
депутат азаматтардың қаржылық сауаттылығын 
арттыру ж�ніндегі жұмысты күшейтуге шақырды.

Сәкен Арубаев гидротехникалық нысандардың 
тозуына қатысты проблемаларға тоқталды. Сенатор 
қараусыз қалған және жекеменшіктегі нысандардың 
жай-күйіне ерекше назар аударып, оларды «Қазсу-
шар» мемлекеттік мекемесінің бақылауына қайта-
руды ұсынды.

Жанболат Ж�ргенбаев ұлттық білім беру жүйе-
сіндегі мәселелерге тоқталып, оларды шешу шара-
ларын және қажетті заңнамалық �згерістерді атап 
�тті.

Сенатта Мемлекет басшысыны� «�ділетті 
(аза�станны� экономикалы� ба�дары» атты 
Жолдауын іске асыру аясында «(аза�стан 
Рес публикасында ша�ын және орта кәсіп кер-
лікті дамыту» та�ырыбына арнал�ан +кімет 
са�аты �тті.

Палата Т�рағасы Мәулен 3шімбаев атап 
�ткендей, Жолдауда белгіленген экономикалық 
дамудың жаңа парадигмасына сәйкес шағын және 
орта бизнес ұлттық экономиканы дамытудың 
драйвері болуға тиіс. Сондай-ақ Сенат Спикері бұл 
бағытта іске асырылып жатқан жұмыстардың тиім-
ді лігін талдау және бизнесті қолдау шараларын 
қайта реттеу маңызды екенін айтты.

«Біздің алдымызда тұрған мақсат – шағын және 
орта бизнестің жалпы ішкі �німдегі үлесін Эко-
номикалық ынтымақтастық және даму ұйымы ел-
дерінің деңгейіне, яғни 40-50 пайызға дейін жеткізу. 
Бұл мәселені шешу үшін шағын және орта бизнестің 
�німділігін айтарлықтай арттыру қажет. 3зірге 
�ңдеу секторындағы кәсіпорындар саны тиісті 
деңгейде �сіп отырған жоқ. Тиімді жұмыс істеп 
тұрған кәсіпорындарды іріленуге және ауқымын 
кеңейтуге ынталандыру керек», – деді Мәулен 
3шім баев.

Сонымен қатар іс-шарада ШОБ-тың �ңірлік 
диспропорция проблемасына және кәсіпкерлік 
қызметтің ірі аймақтар – Астана, Алматы қалалары 
мен Түркістан және Алматы облыстарында к�п 
шоғырлануына баса мән берілді. Осыған байла ныс-
ты Мәулен 3шімбаев жергілікті бизнесті ынталан-
дыру үшін �ңірлерді дамыту ерекшелігін ескерудің 
және �ңірлік бағдарламаларды жетілдірудің маңыз-
дылығын атап �тті.

Сенат Т�рағасы кәсіпкерлерге салық салу тәсі-
лін және бизнестің б�лінуіне себеп болатын фис-
калдық саясатты қайта қарауды да ұсынды.

«Атамекен» ұлттық кәсіпкерлер палатасы т�рал-
қасының т�рағасы Райымбек Баталов салықтық 
жүктеме бойынша шағын бизнес форматынан орта 
бизнес форматына к�шуді қолдап, бірқатар ұсыныс 
жасады. Атап айтқанда, ол мемлекеттік кірістер 
органдары цифрлы шешімдер мен сервистік тәсілді 
қолдануды ескере отырып, салықтық әкімшілен-
діруді реформалау мәселесіне назар аударды. 
Сондай-ақ Р.Баталов банктер тарапынан бизнесті 
несиелеу рәсіміне �згерістер енгізуді ұсынды.

Үкімет сағатының қорытындысы бойынша тал-
қылауда айтылған барлық мәселе назарға алынып, 
тиісті ұсынымдар әзірленді. Олардың қатарында 
арнайы салық режимдерінің санын қысқарту, �зін-
�зі жұмыспен қамтығандар мен жеке кәсіпкерлер 
үшін зейнетақы аударымдары мен әлеуметтік 
т�лемдерді қоса отырып, айналымның 3 пайыздық 
м�лшерінде бірыңғай т�лем белгілеу сияқты мәсе-
ле лер бар. Одан б�лек, депутаттар кәсіпкерлерге 
несие беру шарттарын жеңілдету шараларын да 
ұсынды. Нақты айтқанда, кепілсіз кредиттеуді не 
қала шегіндегі кепіл мүлкінің талаптарын алып 
тас тауды және ауылдық жерлердегі кәсіпкерлер 
үшін оның бағалау құнын айқындау кезінде т�мен-
дету коэффициентін қолдануды алып тастауды 
қарастыру ұсынылды.

Іс-шара барысында Ұлттық экономика министрі 
3лібек Қуантыров, �ңірлердің, іскер әйелдер 
қауымдастығы кеңесінің басшылығы мен �кілдері 
және тағы басқалары баяндама жасады.

ШАҒЫН ЖӘНЕ ОРТА 
БИЗНЕСТІ ДАМЫТУ ҚАЖЕТ

Мәжіліс Cпикері Ерлан (ошановты� 
т�ра�алы�ымен бюро отырысы �тіп, алда�ы 
жалпы отырысты� к0н тәртібі на�тыланды.

Депутаттардың талқылауына резервтегі қызмет 
мәселелері туралы заң жобасын бірінші оқылымда 
қарау ұсынылады. Заң жобасында әскери қызметтің 
жаңа түрі – аумақтық қағидаты бойынша (тұрғы-
лықты жері) келісімшарт негізінде қызметтің ерікті 
түрі болып саналатын резервтегі қызмет енгізіледі. 
Ұсынылған түзетулер әскери б�лімдерді адам ре-
сурс тарымен кепілдендірілген қамтамасыз етуге 
және жауынгерлік іс-қимылдарға дайын резервтік 
күштер құруға бағытталған.

Сонымен қатар депутаттар алдағы жалпы оты-
рыста «Бала құқықтары туралы конвенцияға хабар-
лар рәсіміне қатысты факультативтік хаттаманы 

рати фикациялау туралы» заң жобасын қарайды. 
Хаттамада конвенцияда бекітілген бала құқықтары 
бұзылған жағдайларда жеке шағымдарды қарау те-
тік тері белгіленеді. Бұл ел азаматтарының �з мүд-
делерін халықаралық заңнама аясында қорғауды 
қамтамасыз етеді.

Сондай-ақ ұлттық қауіпсіздікті қамтамасыз ету 
және арнаулы мемлекеттік органдардағы қызмет 
мәселелері бойынша түзетулер екінші оқылымда 
қаралады.

Мәжіліс комитеттері бірқатар жаңа заң жобасын 
жұмысқа алады. Олар: зияткерлік меншік құқық-
тары ның сауда аспектілері ж�ніндегі келісімге 
толық тыру енгізу туралы хаттаманы ратификациялау, 
спорт бағытындағы жылқылардың қазақы тұқымын 
сақтау және �сімін молайту мәселелері бойынша 
�згерістер мен толықтырулар енгізу туралы заң 
жобасы. 

ЗАҢ ЖОБАСЫ РЕЗЕРВТІК 
КҮШТЕР ҚҰРУҒА 
БАҒЫТТАЛАДЫ

Осылайша, Air Astana әуе-
компаниясы жолаушылар ағыны-
ның артуына байланысты бірне ше 
бағыт бойынша рейстер са нын 
ұлғайтуды жоспарлап отыр. Атап 
айтқанда, Алматы – Пекин бағы-
тын да аптасына 6 рейстен 7 рейске 

дейін; Астана  – Пекин ба  ғыты 
бойынша аптасына 1 ре йс  тен 3 
рейске дейін; Алматы –Үрім  ші 
бағытында аптасына 2 рейс тен 7 
рейске дейін ұлғай  тыла ды.

Сонымен бірге келесі жылы  
Air Astana әуекомпаниясы Шан-

хай, Гуанчжоу және Чэнду қала-
ларына жаңа бағыттар ашуды 
жос   парлап отыр. Бұдан басқа 
қы   тай лық Air Logistics жүк әуе-
ком паниясы қараша айынан 
бас тап Алматы – Сиань бағыты 
бо йынша жүк тасымалына арнал-
ған тұрақты рейстерді іске қосуды 
к�здеп отыр.

Осы ретте бүгінде Қазақстан 
мен Қытай арасында аптасына 27 
рейс орындалатынын айта кеткен 
орынды. Оның ішінде «Алматы 
– Бейжің» бағытында (Air Astana) 
– аптасына 6 рейс; «Аста на – 
Бейжің» (Air Astana) – 1 рейс; 
«Астана – Үрімші» (Fly Arystan) 
– 2 рейс, China Southern Airlines 
– 2 рейс; «Алматы –Үрім ші» (Air 
Astana) – 2 рейс, China Southern 
Airlines – 7 рейс; «Алматы –
Сиань» (China Southern Airlines) 
– 2 рейс; «Астана –Сиань – 
Пекин» (Air China) – 2 рейс; 
«Алматы – Ханчжоу» (Loong 
Airlines) – 3 рейс.

Жалпы, Қазақстан мен Қы-
тай  дың авиациялық билік �кіл-
дері нің арасындағы келісімге 
сәй кес екі елдің әуекомпания-
ларына ап та сына 84 рейс орын-
дауға рұқсат етілген.

ҚЫТАЙМЕН АРАДАҒЫ 
ӘУЕРЕЙСТЕРІ КӨБЕЙЕДІ

«А�са�ан сәби» ба�дарламасы 2030 жыл�а 
дейін жал�асады. Б'л туралы Алматыда �ткен 
(аза�стан репродуктологиялы� медицина 
�ауымдасты�ыны� халы�аралы� конгресінде 
айтылды.

Мамандардың дерегінше, елімізде әр алтыншы 
отбасы бедеуліктен зардап шегеді. Қазір экстракор-
поральды ұрықтандыру (ЭКО) тәсіліне жүгінетіндер 
к�п.

2021 жылы Мемлекет басшысының тапсырма-
сымен республикамызда «Аңсаған сәби» бағдарламасы 
қабылданған болатын. Үш жылдың ішінде 10 мыңнан 
аса бала дүниеге келді. Енді игілігі мол жоба тағы 7 
жылға созылса, 49 мың ата-ананың сәбилі болуы ық-
тимал.

«Ер адамдар арасында тіркелген бедеулік к�рсет-
кіші шамамен 30-35%-ды құрайды. 3йел адамдарда 
да солай, 30-35% бедеулік кездеседі. 3йел адамның 
да, ер адамның да бедеулігі бір жұпта кездесіп 
жатады», – дейді жекеменшік клиниканың директоры 
Марат Отарбаев.

«АҢСАҒАН СӘБИ» 
ЖОБАСЫ ЖАЛҒАСАДЫ

Кешеден бастап (аза� стан мен (ытай Халы� Рес пуб-
ликасы арасында виза сыз режим �олданыс�а ен гізілді. 
К�лік министрлігіні� мәлімдеуінше, жолаушылар тарапынан 
туындап отыр�ан с'ранысты �ана�аттандыру ма�сатында 
екі ел арасын да�ы рейстер санын 'л�айту бойынша ж'мыс 
ж0ргізіліп жатыр.
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ОЙЫНҚҰМАРЛЫҚ 
ОТБАСЫН ОЙРАНДАЙДЫ 

АЗАМАТТАРДЫҢ 
МҰҢ-МҰҚТАЖЫН ТЫҢДАДЫ

�аза�станды�тарды вандализм және тарихи-мәдени, таби�и ескерткіштерді �аса�ана 
жойып жіберу мәселесі ала�датып отыр. Мәселен, «AMANAT»-�а арнайы келген Талды�ор�ан 
�а ласыны� экобелсендісі вандалдар са� �ор�андарына н#�сан келтіріп жат�анын және 
$�ірді� �#нды тарихи нысандарыны� ма�ында $неркәсіп ж#мысы ж%ргізіліп жат�анын жет-
кізіп, ша�ым айтты. Республикалы� �о�амды� �абылдау ала�ында партия хатшысы Руслан 
(лішев азаматтарды� м#�-м#�тажына �#ла� т%рді.

«КІТАП-AMANAT» ЖОБАСЫ 
ЖЕТІСУДА ЖАЛҒАСТЫ

(Басы 1-бетте)

�з кезегінде, Туризм және 
спорт министрі Ермек Маржық-
паев түсіндіру жұмысының нә-
тижесінде 2021 жылдан бері 17 
бук мекерлік кеңсе !з еркімен 
ли  цензиясын қайтарғанын, ал 
ойын бизнесі субъектілерінің 
саны 2 есеге, 71-ден 28-ге дейін 
қысқарғанын мәлімдеді.

«Биыл интернет-казино лар-
дың қызметі мен жарнамасын 
шектеу мақсатында «Кибер над-
зор» ақпараттық жүйесі арқылы 
7 мыңға жуық интернет-ресурс 
пен заңсыз материалдардың сіл-
те месі бұғатталды. Бүгінде ел ау-
ма ғында ойын бизнесімен айна-
лысуға рұқ сат ететін 28 лицензия 
беріл ген. Оның ішінде, 5 казино, 
8 ойын автоматтары залы, 13 бук-
мекерлік кеңсе және 2 тотализатор 
бар», – деді министр.

Жиын барысында депутаттар 
мемлекеттік органдардың лудо-
маниямен және заңсыз ойын 
биз несімен күрес ж!ніндегі жұ-
мысын сынға алды. Мәселен, 
құмар ойынның кесірінен 10 ерлі-
зайыптының 7-еуі ажырасып 
жатыр. Былтыр Қазақстанда 3 676 
адам !з-!зіне қол жұмсаған, оның 
әрбір бесіншісінің себебі – лу-
домания.

«Үкімет ойын бизнесін ұйым-
дастырушылар мен олардың 
лоббистеріне қатысты қандай да 
бір нақты шешім қабылдап жат-
қанын к!рмей отырмыз. Бук ме-
керлік кеңселер интернеттегі 
және БАҚ-тағы жарнамаға мил-
лиардтаған теңге қаражат құяды. 
:леуметтік желі букмекерлік 
кең селердің жарнамасына толы. 
Одан қалса, қоғам белсенділері 
мен пікір к!шбасшылары бұл 
са ланы дамытуға дайын. Сон-
дықтан «AMANAT» партиясы 
бастама шылық еткен заң жоба-
сын барын ша тезірек қабыл-
дауымыз керек», – деді депутат 
Еділ Жаңбыршин. Бұдан соң 
«AMANAT» фрак ция сының же-
текшісі Елнұр Бейсен баев де-
путаттарға жаңа заң жоба сының 
аса маңызды нормалары туралы 
ақпарат берді. 2 кодекске және 7 
заңға 50-ден астам тү зетулер да-
йындалды. Атап айт қанда, али-
мент, салық және несие бойынша 
борышкерлер тізілі мінде тұрған 
жеке тұлғалардың құмар ойын 
ойнауына тыйым салу ұсынылады. 
Заңды тұлғалар рұқ сат етілген 
жасқа толмаған адам дарды құмар 
ойынға тартқаны үшін әкімшілік 
жауапкершілікке, сондай-ақ 
онлайн-казино ұйым дастырғаны 
үшін қылмыстық жазаға тар-

тылады. К!шелерде, интер нетте 
және бұқаралық ақ парат құ-
ралдарында букмекерлік кеңселер 
мен тотализаторлардың жарна-
масы шектеледі.

Сонымен қатар лотомати-
калық машиналарды елге әкелуге 
және тұрғын үйлерде, дүкендерде, 
медициналық және білім беру 
мекемелерінде орнатуға тыйым 
салу ұсынылады. Құмар ойын ой-
науға болатын жас шегі 25 жасқа 
дейін артады. Ойын бизнесін 
ұйымдастырушылар !з ақпарат-
тық-қаржылық жүйелерін мем-
лекеттік кірістер органдарының 
аппараттық кешенімен біріктіруі 
керек. Осылайша, мемлекет бар-
лық қаржылық операцияны ба-
қылап отырады.

Фракция жиынын қорытын-
дылай келе, Мәжіліс Спикері 
Ерлан Қошанов заң жобасын 
жұртшылықпен және мүдделі 
мем лекеттік құрылымдармен 
кеңі  нен талқылау қажет екенін 
ес  кере отырып, оны тезірек қа-
был  даудың маңызын атап !тті. 
Не гізгі мақсат – азаматтарды 
ойын ға тәуелділіктен және от-
ба  сы ларды оның теріс салда ры-
нан қорғау. «AMANAT» фрак-
ция сы ның депутаттары ұсы-
нылған заң жобасын бі р ауыз дан 
қолдады.

Жетісу облысындағы Kaz Eco 
Patrol қоғамдық бірлестігінің же-
тек шісі Динара Бәкірова вандал-
дар мен жеке кәсіпкерлер тарихи 
жә не табиғи ескерткіштерге жос-
пар лы түрде нұқсан келтіріп, 
жойып жатқанына шағымданды.

«2021 жылы халық арасында 
«Тас бақа» деп аталатын гранит 
шат қалына жол салу кезінде 30-
дан астам сақ қорғаны қараптан-
қарап жермен-жексен болғанын 
анықтадық. Бұл аумақта ондаған 
қор ған мен к!птеген петроглиф 
ор наласқан. Шатқал осы күнге 
дейін зерттелген жоқ. Тіпті, ван-
дал дардан да, гранит !ндіру ші-
лер ден де қорғалмай отыр. Баға 
жет пес құнды мұра жойылып ке-
ту дің аз-ақ алдында тұр. Ескерт-
кіш тердің тарихи және мәдени 
құн дылығына қарамастан, жеке 
кә сіп орындар лицензия алып, 
си рек кездесетін диорит мате риа-
лын !ндіруде. Ол үшін түрлі жа рыл-
ғыш заттар пайдаланылуда. Осы ған 
байланысты мемлекет ашық аспан 
астында археоло гия лық мұражай 
кешенін құрып, шат қалды !з қам-
қорлығына алуын сұраймыз», – 
деді Динара Бә кір ова.

Экобелсендінің шағымын 
тың дап болғаннан кейін, партия 
хат шысы Руслан :лішев партия-
ның осы бағытта атқарып жатқан 
жоспарлы жұмысына және !зекті 
мә селені шешу жолдарына назар 
ау дарды.

«Бүгінде партия ел аумағында 
та рихи-мәдени мұраны сақтау 
ба ғытында ауқымды жұмыс жүр-
гі зіп жатыр. �здеріңіз білетіндей, 
пар тияның «Жастар Рухы» жастар 
қа наты ескерткіштерді вандалдар 
қал дырған жазулардан тазарту 
жә не қоқыс жинау акциясын !т-
кізіп, осы мәселеге қоғам назарын 
аударды. Осы мәселе партияның 
барлық алаңында қарала бастады. 

Мәселен, Алматы облысында 
!ңір лік партиялық бақылау ко-
мис сиясының және экологиялық 
кеңестің отырысы !тіп, онда «Ақ-
қайнар» петроглифтер кешенін 
қорғау мәселесі қаралды. Сіздің 
мәселеңізді Жетісу облысындағы 
партия алаңында талқылауды 
ұсы намын. Бұл мәселені уәкілетті 
мемлекеттік органдардың, гранит 
!ндірген және археологиялық қаз-
ба жұмысын жүргізген жеке кә сіп-
орындардың !кілдерін ша қы ра 
оты рып талқылау қажет», – деді 
пар тия хатшысы.

Сондай-ақ партияға баласы 
сирек кездесетін ауруға шалдық-
қан және оны шетелде қымбат 
ба  ға ға емдетуге мәжбүр болып 
отыр  ған қазақстандық ата-ана к!-
мек сұрай келді.

«Қызымыз сирек кездесетін 
ау руға шалдыққан. Қазақстанда 
оны емдеу хаттамасы болмай 
отыр. Тек шетелде диагноз қойы-
лып, !з қаражатымызға ота жасат-
тық. Бүлдіршініміз сәулелі және 
химиялық терапиядан !тті. Қазір 
дәстүрлі ем қабылдап жатыр. 
Алай да оның !зі тиімсіз. АҚШ-та 
!зге пациенттер оң нәтижесін к!-
ріп отырған тәжірибелік емдеу 
ша расы бар. Соған байланысты, 
ба  ламызды Америкада емдету 
үшін квота б!луге және қызы мыз-

дың қасында болу үшін меди ци-
на лық виза рәсімдеуге мемлекет 
та рапынан қолдау к!рсетуді сұ-
рай мыз», – деді қыздың әкесі 
Тал ғат Алпысов.

�з кезегінде партия хатшысы 
Руслан :лішев жағдайды Денсау-
лық сақтау министрлігі жанында-
ғы мемлекеттік квота б!луді қа-
рас тыратын арнайы комиссияға 
жеткізу үшін барлық тиісті меди-
циналық сараптаманы жолдауды 
ұсынды және мәселені жеке ба-
қылауда ұстауға уәде берді.

Қабылдау барысында жергі-
лік ті әкімдіктердің әділетсіз ше-
шіміне және ауылдық елді мекен-
дердегі әлсіз интернетке қатысты 
шағымдар да тыңдалды. Сонымен 
қатар электромобильдерді қуат-
тан дыру инфрақұрылымын да-
мытуға және ауылды гүлдендіруге 
қа тысты ұсыныс-пікірлер айтыл-
ды.

Еске сала кетейік, республика 
аумағында 226 қоғамдық қабылдау 
б!лмесі жұмыс істейді. Оның 
ішін  де республикалық – 1, !ңір-
лік – 20 және аумақтық – 205. 
Жал пы, биыл партияның қоғам-
дық қабылдауына 67 мыңға жуық 
адам жүгініп, 15 мыңнан астам 
аза мат қабылдауға келді. Барлық 
!ті ніштің тең жартысы оң шеші-
мін тапты.

Елімізді� та�ы бір ай-
ма�ында «Кітап-AMANAT» кі-
тап орталы�ы ашылды. Осы-
�ан дейін Алматы, Астана 
�а лалары мен Жамбыл, Пав-
лодар облыстарында бас-
тал�ан жоба Жер жәннаты – 
Жетісуда жал�асын тапты.  

«AMANAT» партиясының 
Жетісу облыстық филиалында 
!ткен іс-шараға партия Хатшысы 
Шолпан Каринова, «Қазақстан 
Республикасы баспагерлер, по-
лиграфистер және кітап тарату-
шылар» қауымдастығы президен-
тінің орынбасары Алмас Ах-
метбекұлы және ақын-жазушы-
лар, баспагерлер мен партия ар-
дагерлері қатысты.

Іс-шараны ашқан партия 
Хатшысы Шолпан Каринова жо-
баның ерекшелігі мен мақсатына 
тоқталды.

«Бүгін – кітапсүйер қауым 
үшін !те қуанышты күн. Мемлекет 
басшысы Ұлттық құрылтайда 
кітап ісі идеологиялық жұмыстың 
басты бағыты екенін атап !ткен 
болатын. Осы орайда «AMANAT» 
партиясы Президенттің баста-
масын қолдап, !ңірлерде кітап 
ор та лықтарын ашу жұмысын 
бастап кетті. Бұл жұмысқа еліміз-
дегі баспагерлер де атсалысуда. 
С!релерді толтырғанда халық 
қандай кітап оқығысы келеді, 
балаларға қандай кітап қызықты 
деген сияқты сұранысты да ес-
керуі міз керек. «Кітап-AMANAT» 
партиялық жобасының мән-
маңызы жоғары. Оқырманға 
сүйікті кітаптарын жеткізу, жалпы 
әдебиетке деген қызығушылығын 
арттыру, отандық авторларды 
қолдау мақсатында жүзеге асы-
рылып отырған жобаның !міршең 
болуы әрқайсымыздың қолы-
мызда. Шерхан Мұртаза «Мәде-
ниеттің мәйегі – кітап» деген. 
Сондықтан мәдениетіміз, білі-
міміз жоғары болса еліміз !р-
кендеп, әлеуеті де арта түсері 
анық», – деді партия Хатшысы.

«AMANAT» партиясы Жетісу 
облыстық филиалының т!рағасы 
Арыстанғали Арын жобаны 
партияның ұлттық руханиятты 
дамытуға, кітапты насихаттауға 
қосқан үлесі деп атады. 

«Кітап-AMANAT» тек кітап 
сататын орын болып қалмай, 
нағыз рухани орталыққа айналуы 
тиіс. Партия филиалында ашыл-
ған кітап дүкенінің с!релеріне 
бірінші кезекте жергілікті ақын-
жазушылар мен авторлардың 
кітаптары қойылады. Мұнда 
зиялы қауымның, баспагерлердің 
қатысуымен жаңа кітаптардың 
тұсаукесері және әдеби кештер 
ұйымдастырылады. Осы жоба 
аясында отандық әдебиетімізді 
ілгерілету мақсатында жас автор-
ларға  да қолдау к!рсетіледі деп 
сенемін», – деді ол.

�з кезегінде «Қазақстан Рес-
публикасы баспагерлер полигра-
фистер және кітап таратушылар» 
қауымдастығы президентінің 
орынбасары Алмас Ахметбекұлы 
жобаны қолдап жатқан Жетісу 
жұртшылығына алғысын білдірді. 

«Финляндиялықтар  «Ең мық-
ты халық – кітабы к!п халық, ең 
қауіпсіз мемлекет – кітабы к!п 
мем лекет» дейді. Еліміздегі ең 
үлкен саяси күш –  «AMANAT» 
пар тиясы осындай жобаны бас-
тап, 20 !ңірде кітап орталығын 
ашып жатқаны мені қатты қуант-
ты. Бұл – «Ауыл аманаты», «Жер 
аманаты» сияқты маңызды жоба. 
Халықтың рухани қорегі – кітап. 
«Кітап-AMANAT» жобасы қа-
зақтың ұлттық рухани контентін 
к!теретініне де сенемін. Себебі 
жо баның басты мақсаты – әр қа-
зақтың қолына кітап ұстату», – 
деді Алмас Ахметбекұлы. 

«AMANAT» партиясының бұл 
бастамасын тіл жанашырлары да 

қуана қабылдап, қолдап отыр. 
«Халықаралық «Қазақ тілі» 
қоғамы» ҚБ Жетісу облыстық 
филиалының т!рағасы :міре 
:рін «Кітап-AMANAT» жобасын 
жастарды кітап оқуға баулу, сол 
арқылы олардың рухани, тіл 
байлығын дамыту үшін үлкен 
мүмкіндік деп бағалады.   

«Тіл жанашырлары, кітап-
сүйер қауым мен баспагерлер үшін 
бүгін – мереке. Осындай игілікті 
бастаманы қолға алып, ұлттық 
құндылығымызға баса мән беріп 
отырған партиялықтарға алғысым-
ды білдіремін. Орталық жетісулық 
қаламгерлердің басын қосатын, 
кітапқұмар жастардың іздегенін 
табатын сүйікті орнына айналады 
деп ойлаймын», – деді :.:рін.

Сонымен қатар жиынға қа-
тысқан Нүсіпбай :бдірахым, 
Атсалим Идигов, Гүлбақыт Қа-
сенова, Құрметбек Сансызбай, 
Жұматай :міреев сынды белгілі 
отандық авторлар мен баспагерлер 
партияның осынау тың бастама-
сын қолдап, с!з с!йледі.

Сондай-ақ «Кітап-AMANAT» 
орталығы партияның !ңірдегі екі 
аудандық филиалында да ашы-
лады. Панфилов және Алак!л 
аудандарының жұртшылығы да 
таяуда осы жобаның игілігін к!-
ретінін айта кеткен ж!н.

Еске сала кетейік, жобаның 
тұсаукесері партияның Алматы 
қалалық филиалында !тіп, оған 
Мәжіліс Спикері, «AMANAT» 
партиясының Т!рағасы Ерлан 
Қошанов арнайы қатысқан 
болатын.

РИЯСЫЗ РИЗАЛЫҚ – 
ХАЛЫҚ БЕРГЕН ЕҢ ЖОҒАРЫ БАҒА

Жетпіс жыл�а жуы� тарихы бар Кентау �аласы – о�т%стіктегі $ндіріспен �анатын ке�ге 
жай�ан �ала. Осы жылдар ішінде �аратау тәжіне балан�ан ша2ар берекесі тасы�ан �#лпыр�ан 
ша�ын да, �#лдырап �#ты кеткен ауыр к%ндерін де $ткерді. Б%гінгі Кентау $ркендеуінде жа�а 
#станымды – моно�алаларды дамыту т#жырымдамасын ба�дар етіп ай�ында�ан �ала. 
Жа�ар�ан Т%ркістанны� жылы лебі �арт �аратауды� етегіндегі жау2ар ша2арды� тынысына 
ты� серпін берді десек те болады.

«AMANAT» партиясы Түркі-
стан облыстық филиалы Сай-
лауал  ды бағдарламасының 83-тар-
мағында Кентау қаласындағы 55 
к!п қабатты тұрғын үйді күрделі 
ж!н деу жұмыстары қаралған. 
Атал ған 55 үйге тұрғындардың 
та лап-тілегімен қосымша тағы бір 
к!п қабатты тұрғын үйге сей сми-
ка лық күшейту жұмыстарына 
қар жы б!лініп, бүгінде құрылыс 
жұмыстары аяқталуға жақын. 
Партияның Түркістан облыстық 
филиалы атқарушы хатшысының 
орын басары, облыстық мәслихат 
депутаты Қалыйма Жант!реева-
ның тікелей ұйытқы болуымен 
іргесі қирауға шақ қалған бес қа-
батты тұрғын үйдің іргетасын 
бе    кемдеп, сейсмикалық тұрғыда 
кү шейтуге және күрделі ж!н деу-
ден !ткізуге облыс бюджетінен 
108 млн теңге б!лінді.

Депутат дабыл қаққан бұл тұр-
ғын үй – Ыбырай Алтынсарин 
к!   шесіндегі №11 мекенжайда 
ор наласқан. Т!рт жылдан бері бар 
базынасы басындағы баспана 
жайы болған тұрғындарға Қалый-
ма Жант!реқызы араша түсіп, 
Түр кістан облыстық Тұрғын үй-
ком муналдық шаруашылық бас-
қар масына депутаттық сауалмен 
шық ты. Жетпіс отбасын алаң 
күй ге салған мәселе облыстық 
мәс лихат сессиясында қаралып, 
де путаттардың к!пшілік қолдауы-
мен осы бес қабатты тұрғын үйді 
сейсмикалық күшейтуге және 
күр делі ж!ндеуге мақсатты қаржы 
б! лінді.

Кенді қаладан облыстық мәс-
лихаттың құрамына сайланған 
де путат ретінде, «AMANAT» пар-
тия сы Түркістан облыстық фи-
лиа лы атқарушы хатшысының 
орын басары Қалыйма Жант!ре-
қы зы Кентау қаласына жасаған 
жұ мыс сапары аясында осы тұр-
ғын үйдегі құрылыс-монтаж жұ-

мыс тарының барысымен таныс-
ты, тұрғындармен бейресми кез-
десу !ткізді. Тұрғындардың !ті-
ніш терін мұқият тыңдаған ол 
құры лыс жұмыстарына жауапты 
мер дігер ұйым – «ААА Ақылбек» 
ЖШС-нің директоры Аманғали 
Юсупалиевке азаматтар білдіріп 
жатқан сұраныстарына мейлінше 

сер гек қарауды тапсырды. Биз-
нес тің әлеуметтік жауапкершілігі 
шеңберінде тұрғын үйдің кіре бе-
ріс теріне жеңіл бастырма конс-
трук цияларын орнатып беру мүм-
кін діктерін қарастыруды жүк теді. 
Партияның Кентау қалалық фи-
лиа лының т!рағасы, Кентау қала-
лық мәслихатының депутаты 
Ар ман Басаровқа атқарылып 
жат қан жұмыстардың сапасын 
үне мі қоғамдық бақылаудың наза-
рында ұстауды, тұрғындар мен 
мердігер ұйым !кілдері арасында 
!зара ықпалдастықты арттыруға 
жәрдемші болуды тапсырды.

Үй ауласында депутатпен жүз-
де суге шыққан тұрғындар Қа лый-
ма Жант!реқызына к!птен к! тер-
ген мәселелерінің оң шешім 
табуы н а жәрдемші болғаны үшін 
ал ғысын білдіріп, ақжарма тілек-
терін жеткізді. Осы тұрғын үйде 
ғимарат пайдалануға берілген 
1971 жылдан бері тұратын асыл 
әже Ұлзада Қуанышова жиналған 
әлеуметке аналық ақ батасын бе-
ріп, ел бақытын тіледі.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы



Тілекгүл ЕСДӘУЛЕТ

�аза�станны
 барлы� айма�ында �ызылша дерті ас�ынып т�р. Елдегі санитарлы�-
эпидемиологиялы� ахуал�а ала
да�ан �кімет басшысыны
 орынбасары Тамара Д$йсенова мәселе 
шешілмеген жа�дайда кейбір денсаулы� са�тау нысандарыны
 �ызметін уа�ытша то�тата т�ру 
шарасын �арастыру керек екенін ескертті. Сонымен �атар �азір республика к)лемінде �ызылша�а 
�арсы жаппай иммундау басталды.
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ҒАНА ҚОРҒАЙДЫҒАНА ҚОРҒАЙДЫ

ҚЫЗЫЛШАНЫҢ ҚЫЗЫЛШАНЫҢ 
ҚАУПІНЕН ҚАУПІНЕН 

Денсаулық сақтау министрлігінің 
хабарлауынша, жыл басынан бері 
республика бойынша қызылшаның 
13 103 жағдайы тіркелді, оның 14,1 
па йы зы (1 854 жағдайы) – ересектер 
ара сында. Еліміздің 4 �ңірінде 
(Шым    кент қаласында – 2 283 жағдай, 
Ал маты қаласында – 2 217, Жамбыл 
облысында – 1 605, Алматы облы-
сын да – 1215 жағдай) дерт дендеп 
тұр. Нақты к�рсеткішке сәйкес, 
олар   дың 70 пайызы немесе 8 866 жағ-
дай вакцинацияланбаған ба лаларға 
тиесілі. Оның ішінде вакци нациядан 
бас тарту себебінен – 5 286, медици -
на лық қарсы к�рсетілімдер – 1 555, 
егу жасына жетпеу – 1 930, �зге се-
беп  тер 93 екенін айта кету керек. Яғ-
ни, министрлік қызылша инфек ция-
сы халық арасындағы вакцинадан бас 
тартушылардың есебінен артып 
отыр  ғанын алға тартады. Бірақ қазір 
қы зылша ғана емес, А гепатитімен 
ауыр ғандар қатары да к�бейіп ба-
рады. Пандемиядан кейін адамдар-
дың иммунитеті әлсіреп кеткені де 
рас. 

– Қазіргі уақытта қызылша ауруы 
әлемнің к�птеген елінде тіркелуде. 
Қызылша бойынша қалыптасқан 
эпи демиологиялық жағдайға мына-
дай факторлар әсер етті: коро нави-
рустық инфекция пандемиясы кезін-
де жоспарлы егулерді �ткізіп алу, 
ме   дициналық қарсы к�рсетілімдер, 
ата-аналардың вакцинациядан бас 
тартуы, вакцинацияның зияны ту-
ралы жалған ақпараттың к�птеп та-
ралуы, нәтижесінде халықтың вак ци-
намен басқарылатын инфекция ларға 
сезімтал топтарының жинақ талуы. 
Осы факторларға байланысты ин фек-
цияның таралу қарқыны жоға ры лайды 
және егу жасына жетпеген ба ла ларда 
(яғни, 1 жасқа дейін) қы   зыл   шаның 
тіркелуі де �зекті бола ды, – делінген 
Денсаулық сақтау ми нистрлігінің 
редакцияға берген жауабында. 

Иә, қызылша вирустық инфекция 
болғандықтан, иммундық жүйесі әл-
сіз адамдарға және балаларға тез жұ-
ға ды. Ауа тамшылары арқылы жыл-
дам тарайды. Bкінішке қарай, кейде 
асқынған дерттің соңы қайғылы 
аяқ талатын жағдайлар да кездеседі. 
Оның қоздырғышы вирус екені бір 
ғасыр бұрын дәлелденген. Америка-
лық ғалымдар – Нобель сыйлығының 
лауреаты, вирусолог Джон Эндерс 
пен дәрігер Томас Пиблз қызылша 
инфекциясын зерттеп, 1954 жылы 
вирустың �зін алғаш рет б�ліп алды. 
1963 жылы Джон Эндерс �ндіріп ал-
ған штамнан қызылшаға қарсы 
тұңғыш вакцина жасалады. Бірақ ол 
кезде оны жаппай қолдануға мүмкін-
дік болмаған. Тек бес жылдан кейін, 
яғни 1959 жылы америкалық микро-

биолог Моррис Хиллеман медицина 
тарихындағы ең сәтті саналған қы-
зыл шаға қарсы тағы бір вакцина жа-
сады. Ал КСРО-да 1960 жылдары 
халық арасында жаппай иммундау 
жүргізудің арқасында дәрігерлер 
қызыл ша вирусын жеңді. Алайда уа-
қыт �те келе бұл екпенің тұрақты 
им мунитет қалыптастыруға қауқар-
сыз екені анықталды. Кейін ғылыми 
ізденістердің арқасында қызылшаға 
қарсы екпенің құрамында қызылша, 
қызамық және паротитке қарсы ара-
лас вакциналар шығарылды. Bйткені 
медицинада қызылша, қызамық жә-
не паротиттен сақтану дың жалғыз 
жолы – иммундау болып саналады. 

Сонымен, дерттің алдын алу және 
таралуын болдырмау үшін Денсаулық 
сақтау министрлігі жариялаған жап-
пай иммундау қалай жүзеге аспақ? 
Lсі ресе, ауру асқынып тұрған Астана, 
Алматы, Шымкент қалалары мен 
Түркістан, Ақмола және Атырау об-
лыс   тарында жағдай қалай болып 
жатыр? 

– Қызылшаға қарсы қосымша 
жаппай иммундау барысында бірінші 
кезекте 6 айдан 11 айға дейінгі бала -
лар иммундауға жатады. Желтоқсан-
нан бастап қызылшаға қарсы егу 
ста ту сына қарамастан 2 жастан 4 жас 
11 ай 29 күн аралығындағы балаларды, 
сондай-ақ қызылшаға қарсы про фи-
лак  тикалық екпелері жоқ медицина 
қызметкерлерін қызылшаға қарсы 
қосымша иммундау жоспарлануда, – 
дейді ҚР ДСМ Санитариялық-
эпидемиологиялық бақылау коми-
теті нің басқарма басшысы Нұршай 
Lзімбаева.

Ал Астананың бас санитариялық 
дәрігері Сархат Бейсенованың ай-
туын ша, елордада қызылша ауруы 
бойынша эпидемиологиялық жағдай 
тұрақты емес деп бағалануда. Биыл 
ең алғашқы жағдай наурыз айында 
тіркелді және осы кезеңнен бастап 
қы зылшаға күдікті 1 318 жағдай 
анық талып, оның ішінде 14 жасқа 
дейінгі балалар арасында 955 жағдай 
(72,5%) тіркелді. 10 қарашадағы 
к�рсеткішке сәйкес, Астана бойынша 
қызылша ауруы 580 науқаста рас тал-
ды, оның ішінде ересектер ара сын да 
16,9 пайыз немесе 98 адам, ал 15-
19 жастағы 35 жас�спірім (6%) қы-
зылша жұқтырған. 14 жасқа дейінгі 
балалар арасында 447 жағдай тірке-
ліп, яғни 77 пайызды құраған. Оның 
ішінде ең к�п жағдай т�рт жас қа 
дейінгі балаларға тиесілі,  яғни 
359 жағдай немесе 61,9 пайыз.

– Қызылша – �те жұқпалы ауру 
және жағдайлар ұйымдасқан ұжымда, 
оның ішінде мектепке дейінгі балалар 
ұйымдарында, мектептерде, жоғары 
оқу орындарында жиі тіркеледі, әсі-
ре се вакцина алмаған балалар ара-
сында басым. Мәселен, ұйымдас қан 
ұжымдарда: 58 МДҰ-да 96 рас талған 
жағдай, оның ішінде 2 бала бақшада 

9 жағдай, 3 балабақшада 3 жағдай, 
қалған да рында бір жағдай тіркелді. 
Қызылша жұқтырған 96 науқастың 
91-і немесе 95 пайызы – екпе алмаған 
балалар. 34 мектепте 48 расталған 
жағдай, оның ішінде 5 мектепте 2-ден 
5 жағ дайға дейін, қалғандарында бір 
жағ дай тіркелді. Мектеп оқушыла-
рының 85 пайызы немесе 41-інде 
вакцина  ция болған жоқ. 4 жоғары 
оқу  орны арасында 24  жағдай 
тіркелді, – дейді Сархат Бейсенова.

Дегенмен халық арасында вак-
цина салдыруға қатысты сұрақ к�п. 
Бірі қызылшаға қарсы иммундауды 
қа ламаса, кейбірі екіұшты, күмәнді 
ойда жүр. Сондықтан халыққа түсін-
діру жұмыстарын дұрыс жүргізудің 
маңызы зор. Халық қызылша ауруы-
ның қаншалықты қауіпті екенінен 
бейхабар. Мәселен, Санитариялық-
эпидемиологиялық бақылау коми     -
тетінің басқарма басшысы Нұршай 
Lзімбаеваның айтуынша, қызылша 
ми қабығының қабынуы (энцефа-
лит – 1-4%), �кпе қабынуы (пневмо-
ния – 1-6%), құлақ қабынуы (отит – 
7-9%) сияқты асқынулармен қатар 
жү ретіндіктен қауіпті саналады. Сон-
дай-ақ аурудың �лімге әкелетінін (3-
6%) ескере отырып, ата-аналар бала -
ла рының денсаулығына мұқият 
бо луы керек. Ауру асқынып кетпес 
үшін дерт пайда болған кезде уақы-
тылы медициналық к�мекке жүгінген 
абзал. Вакцинацияны уақытылы алу 
аурудың алдын алуға, ауруды жеңіл -
детуге, сонымен қатар қызыл шаның 
ауыр түрімен ауыру қаупін т�менде-
туде пайдасы зор.

Lлемдік тәжірибеде вакцинадан 
бас тартқан адамдарға міндетті түрде 
шара қолдану қарастырылған. Мәсе -
лен, Германияда науқас екпе салдыр-
мау салдарынан ауруханаға түссе, 
оның сақтандыру картасы жарамсыз 
болады. Мұнда ауруханаға жатып 
емделудің бағасы тым қымбат. Оны 
к�п адамның қалтасы к�тере бермей-
 ді. Немістердің мұндай қадамға не 
себепті барғанын зерделегенімізде, 
бұл мемлекет Еуропада қызылшамен 
ауырғандардың қатары тым артқан -
дықтан 2019 жылы осындай әдіспен 
ауруды асқындырмауды мықтап қол-
ға алған екен. Егер ата-ана бала сы  на 
екпе салдырмаса, 2 500 еуро айып пұл 
т� лейді. Италияда баласына екпе сал-
ғызудан бас тартқан ата-анаға 500 
евро ға жуық айыппұл бел  гіленген. 
Алты жасқа дейін екпе са лынбаған 
ба ланы балабақша қа был    дамайды. 
Тіп ті, мектепке бару-бармауы да вак-
ци на алуына қатысты шешіледі екен.

Сала мамандарының айтуынша, 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйы-
м ы  т а р а т қ а н  д е р е к к е  с ә й к е с , 
2000 жыл  дан бері вакциналау әлем 
бо йын ша қызылшадан қайтыс болу 
к�р сеткішін 80 пайызға т�мендеткен. 
Сон дықтан �мір сапасын жақсарту 
үшін екпеден бас тартуға болмайды.

Айта кетейік, аталған 117 әскери тех-
ника – Кеңес дәуірінің мұрасы. Су және 
МиГ маркалы ұшақтар неше жылдан бері 
әскери б�лімдерде қаңтарулы тұрған. Қор  -
ғаныс министрлігі AIQYN газетіне жолдаған 
жауабында: «Бұл ұшақтар �ткен ғасырдың 
70-80 жылдарында шығарылған. Техника 
Қазақстан Республикасының Қа рулы 

күштерінде пайдалану мерзімінің бел-
гіленген шегіне дейін қолданылып, кейін 
сақтауға қойылған», – деп к�рсетеді. Ми-
нистрлік мәліметінше, қолданыстағы 
заңнамаға және қару-жарақ пен әскери 
техниканы кәдеге жарату ережелеріне 
сәйкес бұл ұшақтар пайдаланылмайтын 
әскери мүлікке жатады.

Lуелгіде 26 қазан күні электронды сау-
да-сат тыққа шығарылған лоттың жал пы 
бас   тапқы бағасы 1,8 млрд теңге ($ 3,85 млн) 
деп қойылды. Бұл еліміздің т�рт аймағында 
орналасқан 117 әскери ұшақ    қа белгіленген 
ортақ құн. Оның ішінде 1975–1989 жылдары 
шығарылған 81 ұшақ Алматы облысы Жетіген 
кентін   дегі әскери б� лімде тұр, тех ни каның 
бас   тапқы бағасы – 1 019 782 199 теңге. Сон   -
дай-ақ Қарағанды об лы   сын  да 11 ұшақ – 
230,5 млн теңге, Семейде 10 ұшақ – 358,3 
млн теңге, Шымкентте 15 ұшақ – 194,8 млн 
теңге деп белгіленген. 

Тозған техниканы сату құқығы – Bнер-
кәсіп және құрылыс министрлігі Мем-
лекеттік қорғаныстық тапсырыс комите тіне 
қарасты «Қазарнаулыэкспорт» РМК-на 
берілген. Мекеме негізінен МиГ-27, МиГ-
29, МиГ-31 және Су-24 ұшақтарын саудаға 
шығарып отыр.  Техни каның тізімін 
дайындап, уәкілетті органға жіберген – 
Қорғаныс министрлігі. 

«2023 жылғы 5 сәуірде пайдала ныл май-
тын мүлікті б�лу ж�ніндегі комиссия ның 
отырысында «Қазақстан инжини ринг» ҰК» 
АҚ-ның пайдаланылмайтын мүлкін (жоға-
ры да к�рсетілген авиациялық техни ка) 
«Қазарнаулыэкспорт» РМК уәкілетті ұйы-
мы кәдеге жарату арқылы жою шартымен 
сатуға беру мәселесі де мақұл данды», – 
делінген министрліктің жа уабында.

«Атың жаман болса, сатып құты лар сың» 
дегендей, министрлік тозығы жетіп тұрған 
«қанатты» техникадан осылай құ тылмақ 
секілді. Алайда алғашқы сауда сәт сіз 
аяқталды. Ендігі мүмкіндік – екінші кезең, 
яғни 10 қарашада «Қазарнау лы экспорт» 
Жетігендегі 81 ұшақтың бастап қы бағасын 
( 1  0 1 9  7 8 2  1 9 9  т е ң г е )  т � м е н  д е т і п , 
(509 891 099,50 теңге) қайта аук ционға 
шығарды. 

Мекеме сайтындағы ақпараттық ха бар  -
ламада: «Қазарнаулыэкспорт» РМК ҚР 
Қа  рулы Күштерінің пайдаланыл майтын 
мүлкін жою шарты мен �ткізу бо йынша 
элек трондық сауда-саттықтың �т кізілетінін 
хабарлайды, ол 2023 жылғы 10 және 14 қара-
шада сағат 10:00-де www.gosreestr.kz мемле-
кет тік мүлік тізілімінің веб-порта   лында 
�ткі  зіледі», – деп жазыл ған. Метал  лолом 
саудасына шығарылған ескі МиГ-27, МиГ-
29, МиГ-31 ұшақта рының әрқайсысы қан-
шаға бағаланып отырғаны жайлы нақты 
ақпарат жоқ, дегенмен олардың кейінгі 
буы      ны МиГ-35 ұшағының нарықтағы 
қазір гі құны 40-45 млн дол лардың айнала-
сында. 

Дегенмен біз ескірді деп есептен шы ғар-
ған МиГ-терді әлі де мініп жүрген мемлекет 
к�п. Бұл ұшақтар – әсіресе, Ре сей мен 

Украина арасындағы соғыстың негізгі 
құралы. Ресей Украинаға қарсы «ар найы 
әскери операциясын» бастағанда МиГ-29, 
МиГ-31 және Су-24 ұшақтарын жаппай 
қолданған болатын. 

Ашық дерек к�здері соғыс басталмас 
бұ рын Украина Қарулы күштерінде 40-қа 
жуық МиГ-29 ұшағы болғанын жазады. 
Golosameriki.com сайтының жазуынша, 
1992 жылы Украина әуе күштерінің қуаты 
ұшақ саны (1,1 мыңға жуық) мен тікұшақ 
саны (900-дей) бойынша Ресейден кейінгі 

екінші орында тұрған. Украина �зіндегі 
артық авиация құралдарын 2014 жылға 
дейін әлемдік нарықта саудалап келді. Бұл 
ел жойғыш ұшақтар (истребитель) сау-
дасындағы соңғы мәмілені 2014 жылы аяқ-
тап, Хорватияға бес МиГ-21, Чадқа – 
1 МиГ-29 ұшағын �ткізді. 2022 жылы 
со ғыстың алғашқы он айында Украина 
Шы ғыс Еуропа мемлекеттерінен кеңестік 
модельдегі 45 әскери ұшақ (к�бінесе МиГ-
29 және Су-25) сатып алды. 

Отанның тыныштығын күзетіп, әуе дегі 
қауіпсіздікті қорғауы тиіс бұл ұшақ тар 
Ресейде соғыссыз да жиі құлап жа татыны 
рас. Мәселен, былтыр 17 қа занда Ейск 
қаласында (Краснодар ай мағы) Су-34 
ұшағы 9 қабатты тұрғын үйге со ғылса, ал ты 
күннен кейін 23 қазанда Су-30 ұшағы Ир-
кутскіде  құлаған бола  тын.  Жалпы, 
2022 жылы РФ аумағында әскери ұшақ-
тардың қатысуымен 11 оқиға тіркеліпті.

Біздің елде ескі ұшақтар Ресейдегідей 
к�п ұша бермейді, ұшпағаны да жақсы ма 
дейсің. Сондықтан тозған техниканы те-
мірге �ткізіп, к�зін жоюдан �зге жол жоқ. 
Металлолом демекші, сатылымға шыға-
рылған 117 әскери ұшақты кім сатып ала-
тыны туралы деректі таппайсыз. Десе де, 
бір белгілісі сатылғаннан кейін бұл тех-
никалар тұрған жерінде, яғни әскери б�-
лімдердің аумағында кәдеге жарату арқы лы 
жойылуы тиіс. Сондай-ақ талап бо йын ша 
оларды тіпті қосалқы б�лшек терге де қол-
да нуға болмайды. «Бұл техни    каны басқа 
елдерге сату жоспарланбаған. Қарулы күш-
терде пайдаланылмаған техниканы есептен 
шығарудан және кәдеге жаратудан басқа, 
әскери-әуе күш терін оқу-жауын герлік 
міндеттерді орын дауға мүмкіндік беретін 
заманауи тік ұшақтармен, жауын герлермен 
және әс кери-к�лік ұшақтарымен жоспарлы 
түрде жарақ тандыру жүргізі луде», – де-
лінген Қорғаныс министрлігі жолдаған 
ақпаратта. 

Ендігі мәселе, темірге �ткізіліп, к�зі жо-
йылатын техниканың орнын қалай 
толтырамыз? Lрине, әскери техника, қару-
жарақ есебі мемлекеттік құпияға жа тады. 
Дегенмен еліміздің қорғаныс-�нер кәсіп 
кешенін жан-жақты нығайтып, елдің 
ұлттық қауіпсіздігін қамтамасыз ету – 
маңызды міндет. Мемлекет басшысы биыл 
халыққа Жолдауында қорғаныс саласына 
айрықша тоқталып, Қазақстан армиясын 
жоғары технологиялы әскери техникамен, 
заманауи ұшқышсыз бас қары  латын ұшу 
аппараттарымен жабдық тауды тапсырған. 
Bнеркәсіп және құ рылыс министрлігінің 
дерегінше, алдағы кезеңде қару-жарақ пен 
әскери техниканы ж�ндеу технологиясын 
игеру үлесін 55%-ға дейін, жаңғыртуды – 
35%-ға дейін, қазіргі заманғы �ндірістерді 
70%-ға дейін жеткізу міндеті тұр. Бұл тұр-
ғыда үкіметтің алдында тұрған мәселе – 
қорғаныс-�нер кәсіп кешенін дамытуда 
отандық �ндіріске басымдық беру, шетелдің 
технологиясын енгізе отырып, оқшаулау 
үлесі жоғары �ндіріс циклін құру.

ТОЗҒАН ҰШАҚТАРТОЗҒАН ҰШАҚТАР

�аза�стан 117 әскери �ша�ты сату�а �ойды. М�нда�ы басты шарт – сатып 
алын�ан техника кәдеге жарату ар�ылы жойылу�а тиіс. Сауда�а шы�арыл�ан 
�ша�тар Алматы мен �ара�анды облыстарында және Семей, Шымкент 
�алаларыны
 әскери б)лімдерінде орналас�ан.

Бауыржан БАЗАР
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Жетісуда
ы жал
ыз моно�ала – Текеліні� 
басты байлы
ы бол
ан �ор
асын-мырыш 
кенішіні� негізінде ��рыл
ан кен-байыту 
комбинатыны� ж�мысы да кейінгі жылдары 
�ар�ынын баяулатып, б�рын
ы ау�ымын 
барынша азайтты. �йткені кен �оры азайып, 
барын алу тым к!рделеніп кеткен еді. 
Осылайша, �ала ��раушы басты кәсіпорынны� 
$ндірісі ы�шамдал
алы бері кеншілер 
ша%арында бас�а баламалы кәсіптер к$зін 
игеруге ден �ойыла баста
ан. Бір жа�сысы, 
тау �ойнауында �ор
асын мен мырыштан 
бас�а да пайдалы �азбалар баршылы�. Тек 
ретін келтір де, кіріс к$зіне айналдыр.  
Сонымен бірге елімізді� бас�а $�ірлерімен 
байланыс орнатып, отанды� шикізатты 
�ажетке жаратып, с�раныс�а ие $німдер 
шы
аруды да �ол
а алып, пайдасын к$ріп 
отыр
андар бар.

(аза�станда 
баспананы� 
�айталама 

нары
ында �ымбат-
шылы� рекордты� 
де�гейге жетті. )кімет 
м�ны� мәнін т!сіне 
алмады. Себебі 
елімізде т�р
ын !й 
��рылысы �ар�ынды 
$сіп жатыр: ол $сім 
ж$нінен экономика 
салалары арасында 
ал
а озды. Б�рын 
баспана
а с�раныс 
тудырып келген т�р
ын 
!й және же�іл ипотека 
ба
дарламаларыны� 
біразы жабылды. 
Жеткіліктілік шегі 
екі-!ш есе $скендік-
тен, зейнета�ы жи-
на
ыны� артыл
анына 
баспана ала алатын 
азаматтар саны к!рт 
сиреді. Онда неге 
пәтер �ымбаттауда? 
Салада не болып 
жатыр?

ӨНДІРІС 
ӨРКЕН ЖАЯ 
БАСТАДЫ

Шағын қаладағы жергілікті немесе бас қа аймақтардан 
жет кізілген отандық шикізатты пайдаланып, �ндірісін 
�р кен детіп, қалалықтарға жұмыс орындарын ашып 
отыр ған кәсіпорындардың бірі – Ak Altyn Products 
ЖШС. Құрылысқа қажетті әк �ндіретін зауытқа қазір 
жұ мысшылар керек. Бүгінде кәсіпорынға электро   ме  -
ханик, электрослесарь мамандары жетіс  пейді. 

Кәсіпорын директоры Данияр Ысқа   қовтың 
айтуынша, Ak Altyn Products ЖШС 2018 жылдан бері 
жұмыс істейді. Алға шында 1-сортты езілген және езіл  -
меген ұсақ әк шығару желісі іске қосылса, 2020 жылы 
құрылысқа арналған гипс сы лағы, кафель желімі, блок 
желімі сияқты құрғақ қоспалар шығаратын желі орнаты  -
лып, қосымша жаңа �ндіріс жолға қойыл  ған. Ал 2021 
жылы осы желіге қосымша құрыл   ғылар орнатылып, 
�ндіріс к�лемі бұрынғы дан да арта түскен. Жалпы, за уыт-
  тың то  лық қуаты тәулігіне 60 тонна әк, 25 тонна құр ғақ 
қоспа шығаруға қауқарлы. Биылғы 9 айда мұнда 
4 500 тонна әк, 3 500 тон   на құрғақ қоспа �ндіріл   ген. Ком-
 па            ния �нім    дері құрылыста, металлургия мен хи мия 
�неркәсібінде, сәулет �нерінде жә не ауыл шаруашы-
лығында кеңінен қол  да ны лады және осындай құрылыс 
материал  дарына деген сұранысты қана  ғат  танды  руға мүм-
кін  дігінше үлес қосып отыр. 

«Біздің кәсіпорын Павлодардағы алю  миний, Бал-
қаштағы кен байыту зауыт  тарымен тығыз байланыста 
жұмыс істейді. Негізгі шикізатты қазір Жамбыл облы  -
сынан әкелеміз. >німдерімізге сұ раныс �те к�п. Алматы 
мен Тараз, Шым  кент, Қап    шағай қалаларынан, �зіміздің 
Тал   дықорғаннан тапсырыстар жиі болады және оларды 
уақытында орындап отыр  мыз», – дейді зауыт басшысы. 

Қазір кәсіпорында 55 адам жұмыс іс тейді. Түгелге 
жуығы – жергілікті тұр   ғын дар. Олардың айлық жалақысы 
150-160 мың теңге к�лемінде. Серіктестік жұмыс шылары 
арнайы жұмыс киімімен қамтамасыз етілген. Мүмкіндікке 
сай басқа да жағдайлар ойластырылған. Бола шаққа 
бағытталған біршама жоспар да бар к�рінеді. Қазір 
жұмысшыларға сұраныс тың артып отыр ғаны да �ндірістің 
�ркен жая бас   тағанының белгісі. Мекеме бас шы    сының 
айтуынша, әсіресе электро ме ханик, электрослесарь 
мамандарына қа жеттілік тым �зекті болып тұр. Сонымен 
бірге кәсіпорын жақында Ескелді ауданы аумағ ынан кен 
орнын анықтап, қазір оны пай далануға рұқсат алудың 
тиісті құжат та рын әзірлеуде. Осыған орай Қытайдан жаңа 
құрал-жабдықтар әкеліп, кәсіпорын ды кеңейтіп, қосымша 
қойма салу жос  пар ланған. Сол кезде қосымша тағы 20 жұ-
    мыс орны ашылмақ. Бұған қоса, ке ле сі жылы зауытқа газ 
тарту жұмысы қолға алы  нады. Мұнда да қосымша жұмыс 
орын   дары қажет болары с�зсіз. Зауыт газ ға қосылған соң 
экологиялық мәс е ле лер де келмеске кетіп, қосымша 
шығын да азаяды. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

Ұлттық статистика бюро-
с ы  н ы ң  д е р е г і н ш е , 
2023 жылғы қазанның 

қо ры тындысында қайталама на -
рық  тағы баспана бағасы тағы 0,7%-
ға �сіп, әрбір шаршы метрі үшін 
орта есеппен 489 165 теңгеге жетті. 
Са лыстырсақ, елорданың �зінде 
жаңа салынып жатқан, тіпті бизнес 
сыныптағы тұрғын үйлердің шар -
шы метрі бұдан арзан. 

Алматыдағы қайталама нарықта 
1 шаршы метрдің құны 714 мың 
тең геден асады екен. Яғни, ең т�-
мен гі жалақы алатын еңбеккер не-
бәрі 1 шаршы метр құнына 10 ай 
жұмыс істейді.

Ең арзан деген Қызылордада 
(236 мың теңгеден асты), Ақт�беде 
(288 мыңның үстінде) де баға шы-
ған дай бастады. 

Статистикалық ведомствоның 
дерегінше, жаңа тұрғын үйлердің 
бағасы 0,3%-ға к�терілген. Бұл са  -
лада баға «к�терілісі» тек 4 �ңірде – 
К�кшетау, Алматы, Ақтау мен Аты-
рауда ғана тіркелді. 

Салаға жауапты ми   нистр -
лік бас пананың қымбат-
тауына негіз жоқ деген 

ұстанымда. Нарықта құ  ры     лыс ма-
териалдары бойынша тап шылық 
байқалмайды. Құрылыс қарқыны 
да жоғары.

«Орындалған құрылыс жұмыс-
та   рының к�лемі биыл бірден 
12,6%-ға ұлғайды. 19 �ңірде оң �сім 
тіркелді. Kсіресе, құрылыс-мон-
таж         дау жұмыстарының ең к�п �сімі 
Маңғыстау, Жетісу, Абай және Ба-
тыс Қазақстан облыстарына тиесі-
лі. Биылғы қаңтар-қыркүйекте Қа-
зақ    станда 11,7 миллион шаршы 
метр тұрғын үй пайдалануға берілді. 
Бұл �ткен жылдың сәйкес кезеңі-
мен салыстырғанда 11,6%-ға к�п. 
Ең жоғары к�рсеткіш Астана қала-
сында, сондай-ақ Ұлытау, Қызыл  -
орда және Абай облыстарында 
тіркелді», – деп атап �тті Ұлттық 
э к о  н о м и к а  м и н и с т р і  K л і б е к 
Қуантыров.

Мысалы, Ұлытау облысында 
тұр ғын үй салу к�лемі �ткен жыл-
ғы   дан 56,7%-ға артқан. Астана да – 
39,5%, Абай облысында – 28%, 
Қы зылорда облысында 19,8%-ға 
жо ғарылады.

Яғни, мемлекет �з мойнындағы 
басты бір міндетін – халықты 

баспа намен қамту мәселесін шешу 
үс тінде. Бұл істің тоқырамағаны 
маңызды, себебі ел игілігіне тап-
сырылған тұрғын үй к�лемі аза мат-
тардың әл-ауқатына тікелей әсер 
етеді.

П�ТЕРЛЕР 
НЕГЕ ҚЫМБАТТАП БАРАДЫ?

Жылжымайтын мүлік агентті-
гінің менеджері, риэлтор, құрылыс 
саласының маманы Ұлан Досыбаев  
қайталама ғана емес, бастапқы на-
рықта да баспана бағасы к�теріл-
генін жеткізе келе бағаға серпін 
беріп отырған бірнеше факторды 
атады.

«Біріншісі – инфляция. Бұл 
к�р сеткіш ж�нінен Қазақстан 
әлемде алдыңғы орындарда екенін 
екінің бірі білмейді. Инфляция 
елімізде 2020 жылы 7,5%, 2021 жы-
лы 8,4% болса, ал 2022 жылы 20,3%-
ға дейін, екі еседен астамға ұлғайды. 
2023 жылғы қазан айының �зінде 
10,8% болып отыр. Президент ин-
фляция к�лемін екі есе: 20,3%-дан 
10,1%-ға дейін т�мендету туралы 
тапсырма берді.  Биылғы жыл 
соңына дейін Үкіметтің оны орын-
дауы неғайбіл. Тіпті, соған жет  -
кеннің �зінде қымбатшылық биыл 
құрықталмады. Құрылыс саласы 
сек сен пайыздайға шетелден тасы -
латын импорттық �німдерге тәуел-
ді», – деді сарапшы.

Инфляция мен қым бат-
шылық салдарынан 
шар шы метрлер құны 

жыл сайын орта есеппен 10-15%-ға 
жоғарылап отырады.

Екіншіден, ел ішінде баспанаға 
деген сұраныс артты. Бұған да бір-
неше фактор түрткі болды. Халық 
саны �суде, жыл соңына де йін ел 
тұрғындарының саны 20 мил   лион-
ға жетеді деп күтілуде. Сәби �мірге 
келсе, бұл әдетте отба сын кеңірек 
пәтер алуға ынталан дырады. 

Сонымен қатар Ресейден, �зге 
елдерден Қазақстанға қоныс ауда-
ру  шылар саны күрт к�бейді. Соның 
арқасында биыл республикамызда 
к�ші-қон саласында к�п жылдан 
бері алғаш рет оң салдо тіркеліп 
отыр. Мысалы, қазақстандықтар 
ресейлік релоканттарға баспанасын 
қымбатырақ сатуға тырысады. Бұл 
статистикаға әсер етеді.

Үшіншіден, психологиялық 
фактор да түрткі болады: қазақ   -
стан  дықтар девальвацияны күтіп 
отыр. Шетелдік валюта қымбаттауға 
ден қойды. Жыл 1 доллар үшін 

460 тең ге бағамымен басталса, 
бүгінде 471 теңгеден асты. Сондық-
тан баспана сатушылар ұлттық ва-
лю таның құнсыздану тәуекелін 
қазірден бағаға қосып отыр. 

Т�ртіншіден, Ұ.Досыбаевтың 
айтуынша, құрылыс және әрлеуші 
ма  териалдар ары қарай қымбаттап 
жатыр, тоқтаған жоқ. 

«Осының бәрі бастапқы және 
қайталама нарықтағы бағаны жоға-
ры сүйрейді. Шынын айтуымыз 
ке рек, бүгінде, әсіресе Астана мен 
Алматыда жылжымайтын мүлік құ-
нының арзандауына себепті байқап 
отырған жоқпыз. Елордада әр шар-
шы метрін 350 мың теңге шамасын-
да сатып жатқан құрылыс компа-
ния лары бар дедіңіз. Бірақ ол үш 
және одан к�п б�лмелі пәтерлерге 
арналған баға. Оларға сұраныс аз 
болғандықтан, әрі ұзақ �ткізе алма-

ғандықтан баға демпингіне барады. 
Kйтпесе, оның бәрі компанияның 
активінде ұзақ тұрып, салықтық ба-
заны ұлғайтады, шығын әкеледі. 
Бастапқы нарықта бір, екі б�лмелі-
лер тез сатылып кетеді, табу қиын. 
Осыны пайдаланып та, қайта сату-
шылар дәл соларға бағаны к�тере 
қояды», – деді риэлтор. 

Сарапшылар елдегі инфляция 
ауыздықталса, тұрғын үй нары -
ғындағы баға да түседі деген байлам 
жасады. Мысалы, жыл басында ин-
фляция т�мендеген еді, биылғы 
ақпан нан күзге дейін шаршы метр-
лер құны да біршама тұрақтанды. 
Күрт �су енді тіркеліп отыр. 

ҚАНДАЙ БАСПАНАҒА 
СҰРАНЫС ЖОҒАРЫ?

Ұлттық статистика бюросының 
мәліметінше, 2023 жылғы қаңтар-
қыркүйек айларында елімізде жал-
пы саны 102 061 баспана қолда ныс-
қа берілген. Бұл шамамен жар ты 
мил лион тұрғынды баспанамен 
қам туға жетер еді. Kйткенмен, 
жаңа пә тердің к�бі тұрақты мекен-
деуге емес, қайта сату немесе уа-
қыт  ша жалға беру мақсатында са-
тып алынуы мүмкін. Немесе тіпті 
әр  лендіру, безендіру жұмыстары 
аяқталған соң есігіне құлып салы-
нып, жабық тұрады. 

Мұның бәрін мамандар «инвес-
 тициялық жылжымайтын мүлік» 
деп атайды. Яғни, ол баспаналар 
байлықты сақтаудың, активтерді 
арттырудың құралына айналады. 

Сарапшылардың айтуынша, 
мегаполистерімізде негізінен қай  -

талама нарықтағы пәтерлер сұра-
нысқа ие. Бұл жерде клиенттер та-
ра  пынан «комфорт сыныптағы», 
ж�ндеуі жүргізілген, барлық ин-
фра  құрылымы, орталықтан тар  -
тыл ған суы, кәріз жүйесі, жылуы 
мен жарығы бар баспана к�п сұра-
лады. Себебі �ңір түгіл Астана мен 
Алматының �зінде орталық тан-
дырылған су мен жылу желілеріне 
қосылмаған, бірақ тұрғындардың 
пайдалануына берілген тұрғын үй 
кешендері баршылық.

Ал бизнес және эконом сы-
нып   тағы пәтерлерге сұраныс сон-
ша үл кен емес к�рінеді. Бірін ші  ле-
рі – аса қымбат. Ал Отбасы банк-
тің және мемлекеттің тұрғын үй 
бағ  д ар    ламалары қысқартылғалы 
эко ном сыныбындағы ортанқол 
пәтер лерге қатысты мәмілелер са-
ны екі еседей кеміген. 

Үкімет баспана бағасын арзан-
датудың жолын іздегені ж�н. Себебі 
Қазақстан тұрғындарының тұрғын 
үймен қамтылуы әлі күнге �те т�-
мен деңгейде. 

2022 жылы бұл к�рсеткіш әр 
адам ға шаққанда 23,6 шаршы 
метрден ғана болды. Аталған к�р-
сеткіш соңғы жылдары тым баяу 
�суде: әрбір қазақстандыққа шақ-
қ а н д а  2 0 1 9  ж ы л ы  –  2 2 , 2 , 
2020 жылы – 22,6, 2021 жылы  
23,2 шаршы метрден келген. 

Біріккен Ұлттар Ұйы мы-
ның әлеу   меттік стан дар-
ты бойынша бұл к�р-

с е т к і ш  ә р  а д а м ғ а  ш а қ қ а н д а 
30 шар шы метрден асуы тиіс. Он-
сыз мемлекет дамыған деп сана  ла 
ал майды. Соның �зінде бұл – ең 
т�менгі меже.

Салыстырсақ, дамыған елдерде, 
мәселен, Америка мен Германияда 
әрбір тұрғынға тиісінше 70 және 
50 шаршы метрден келеді. 

Баспанамен қамтылу бойынша 
әр адам үшін 30 шаршы метрлік 
шамаға жету үшін Қазақстанға кем 
дегенде тағы 195 миллион шаршы 
метр тұрғын үй салу қажет болады. 
Сонда тұрғын үй қоры қазіргі 405 
миллионнан 600 миллион шаршы 
метрге дейін артады. 

Бірақ қазіргі құрылыс қарқыны-
мен бұған 10-15 жылдай уақыт кетуі 
мүмкін. Осы аралықта қолданыс-
тағы баспаналардың үлкен б�лігі 
к�нереді, апаттық күйге түседі. 

Олай болса, Үкімет тұрғын үй 
құ рылысын да ынталандыру шара-
ларын қарастырғаны абзал.
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БІЗДІҢ СҰХБАТ

СПОРТ пен САЯСАТТА 
БОСАҢСУҒА БОЛМАЙДЫ

Дәулет Т	РЛЫХАНОВ,
Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясыны" м$шесі:

– Дәулет мырза, қазақ «Бір бала әке-
ден �те туады, біреуі жете туады, біреуі 
кете туады» дейді. Сіз �зіңізді қалай баға-
лайсыз?

– Қазақта тектілікке бекер мән бер-
мейді ғой! Тектілік те тек қуады. �ткен-
кеткен тарихқа к�з жүгіртсем, наға-
шыларым жағынан бір атам 1937 жылы 
Еңбек Қызыл Туы орденін алып, құр-
метке б�леніп жатса, �з аталарымның 
бірі сол жылдары халық жауы болып 
ай далып кеткен екен. Екі адам – екі 
тағ дыр. Екеуі де осал адамдар емес. 
Тереңірек үңілсек, арғы аталарым да 
белді, беделді кісілер болған екен. Тұр-
лыхан атамның да әкесі кезінде Меккеге 
барып, қажы атанған. Мұндағы айт-
пағым – «алма ағашынан алысқа түс-
пейді». 'кеден �те тудық па, жете тудық 
па, ол жағын тап басып айта алмаймын. 
Бірақ әке-шешемізден озып кеттік, 
олардан асқан дәулетті болдық, олардан 
асқан танымал болдық деп есептеп, 
мастанып кеткен түгім жоқ. Егер де 
қандай да бір дәрежеге жетіп жатсақ, 
сол әкемнің арқасы, солар берген 
тәлім-тәрбиенің жемісі деп білемін. 

– «Алып – анадан» деген с�з бар. 
Анаңыз қандай адам еді?

– Анамыз сегіз ұл, екі қызды дүниеге 
әкеліп, он құрсақ к�терген, к�пбалалы 
алтын құрсақты Ана. Ұзақ жыл орта 
мектепте физика-математика пәнінен 
ұстаздық ете жүріп, он баланы қатардан 
қалдырмай �сіріп, жетілдірді. Кеңес 
заманында �мір сүрген барлық отба-
сынан біздің де әулеттің ешқандай 
айыр масы да, не артықшылығы болған 
жоқ. Адам есейіп, ес жиған сәтінде ар-
тына бір қарайтын кездері болады емес 
пе? Сондай кездерде туған ауылға, қара 
шаңыраққа барамын. Ол – қазіргі Абай 
облысы, бұрынғы Шығыс Қазақстан 
облысы Үржар ауданы Таскескен 
ауылы. Онда барған сайын �зіміз тұрған 
шаңырақты к�рген кезде таңғаламын. 
Аядай ғана, екі б�лмесі, асханасы, ұзын 
дәлізі бар үйде тұрған екенбіз. Сол 
үйелмелі-сүйелмелі кіл бала-шаға ша-
ғын екі б�лмеге қалай сыйып тұрғанбыз 
деген ой келеді. Бәріміз жерге т�селген 
к�рпе-т�секке қатар-қатар жатып 
ұйық  тайтынбыз. Қазір ол үйдің қабыр-
ғасына ескерткіш тақтайша ілінген. 
Ана мыз елге еңбегі сіңген ұстаз бола-
тын. Ұзақ жыл �мірін ұстаздыққа, бала-
лар ды бі лім-нәрімен сусындатуға жұм-
саған жан. Үлкен жиын-тойларда ақ 
батасын бе ретін, ел алдында сыйы бар 
кісі болды. �мірге бәріміз қонақ бол-
ған дықтан, біреуіміз ерте, біреуіміз кеш 
қайтып жатамыз. Анамыз 80 жастан �те 
�мірден озды. Анама �мірінің соңына 
дейін берген тәлім-тәрбиесіне, ұлағатты 
ұста нымына, парасаттылығына разы 
болдым. 

– �зіңіз де қазір ұл �сіріп, әке атан-
ған, немере тәрбиелеп отырған атасыз. 
Ұрпақ тәрбиесінде �кінетін жайыңыз бар 
ма?

– Адам баласы мінсіз болған ба?! 
'ри не, �кінетін сәттер болады. Деген-
мен �ткен күнді қайтып қайтара алмай-
мыз ғой?! Спорттың арқасында Кеңес-
тер Одағының құрама командасына 
мү ше болдым. Ол жерде тәртіп қатаң 
бол ды. Кішкене бір қателік жасасаң, бір 

с�з бен айтқанда, құрамадан шет те ті ле-
сің. Гүлнар екеуміз үйленген күннің 
ер   те сіне, тойдан кейін оқу-жаттығуларға 
шы ғып кеткенімнің �зі к�п жағдайдан 
ха бар беретіндей. К�біне сыртта жүре-
міз. Спорттық жарыстарда жүрген кез-
дері мізде сәбилі болып жатамыз. Оның 
бәрінде Гүлнәрдің жанынан табыла 
алмадым. �йткені жарысқа дайындық 
күні-түні �тіп жатады. Ол кезде талап 
қатаң, аяғыңды шалыс баса алмайсың. 
Бір жылда он екі ай болса, соның сегіз-
тоғыз айы сыртта жүрдім. Үлкен қызым 
Динара дүниеге келгенде де, екінші 
балам Данияр туғанда да мен оқу-
жаттығуларда едім. Кейін аға жат тық-
тырушы болдым. Онда да жарыстарға 
спорт шыларды жеке жібере алмайсың, 
�зің бастап алып барып, бас-к�з болуың 
ке рек. Спортшы ретінде де, жаттық-
тыру  шы ретінде де к�п уақытым сол 
сала ға арналды. Қазір құдайға шүкір, 
ата болып, немере тәрбиелеп отырмыз. 
Бала ларыма жеткізе алмаған уақытым-
ды, б�ле алмаған мейірімімді немере-
ле ріме арнап келемін. Уақытты кері 
қай тару мүмкін емес, уақыт талабы 
сон дай болды. Біз олимпте жүрген мүл-
дем басқа кезең, басқа заман еді. 

– Балуан да бір батыр. «Батыр – аң-
ғал» дейді халқымыз. Ал саясатта аңғал 
болуға бола ма?

– Саясатта босаңсуға уақыт та бол-
май ды. Спортта бозкілемге қалай 
дайын далып, жігеріңді жанып шыға-
сың, дәл сол секілді саясатта да салқын-
қан ды болу керек. Саясат аңғалдықты, 
бо саң суды кешірмейді. Бұл ретте спорт 
пен саясат ұқсас деуге болады. 

– Мәжіліс мінберінде жас ұрпақ тәр-
биесіне қатысты бірнеше �зекті мәселе 
к� тердіңіз. Жастарға к�ңіл тола ма?

– Иә, қазір қарасам, ел ағасы жа-
сын да екенмін. Сегізінші шақырылым-
дағы Мәжіліс депутатымын, әрі сонда 
Ха лықаралық істер, қорғаныс және 
қауіпсіздік комитетінің мүшесі болып 
қызмет етіп жүрмін. Комитет биыл �те 
белсенді жұмыс істеп жатыр. Халық-
аралық сыртқы саясатқа қатысты, қор-
ғаныс, қауіпсіздік саласына қатысты 
заң жобаларына атсалысып жатырмыз. 
К�п  теген қабылданып жатқан заң жо-
ба ларына �зімнің ұсыныс-пікірлерімді 
қостым. Соның ішінде электронды 
те  мекі, вейптерге тыйым салу туралы 
мә селе де бар. Денсаулық сақтау ми-
нистрлігі де оның зиян екенін жиі ай-
тады. Вейптердің мектеп жасындағы 
ба лалардың арасында к�птеп қолда-
нылуы, кең етек алуы – қауіпті құбылыс. 
Мұның арты темекіге тәуелділікті ту-
дырады. Бұл �німді бірнеше елде сатуға 
тыйым салынған. Біз де тыйым салуы-
мыз керек. Екіншіден, синтетикалық 
есірт кілер де қоғамда �зекті мәселе 
ту    ды рып отыр. Жуырда Үкіметтің қо-
ры  тындысы келді. Біздің ұсыныстары-
мыз қолдау тауыпты. Енді осындай 
син те  тикалық есірткіні сатып таратқан-
дарға да, оны тұтынғандарға да қатаң 
жаза қолданылатын болады. Ата-ана-
лардың к�зімен қарайтын болсақ, ба-
ласы осы бір зиянды �німді тұтынса, 
он да оны жоғалтқанмен тең. Себебі бұл 
зиян ды �німді тұтынған жанның жа-
зылуы екіталай. Біржола тәуелді болып 

қа лады. Жас ұрпақты осындай зиянды 
әре кеттерден бүгін қорғамасақ, кейін 
кеш болуы мүмкін. Ертең оның салдары 
да ауыр болмақ. Біз ертеңгі болашақты 
бүгін қалыптастырамыз. Ертеңгі бола-
ша ғымыз деп жастарды танимыз. Ал ол 
жастарымыз жасампаз, білімді, ден-
саулығы мықты болуы қажет. Мен де-
путаттық мандатымда осы жастар тәр-
биесіне аса к�п к�ңіл б�летінім содан. 
Осындай зиянды әрекеттерге наразы 
болып, белсенді бола бастағанымнан 
ба, соңғы кездері маған қарсы шабуыл-
дар да к�бейді. Соның ішінде ақпарат-
тық шабуыл үдеп кетті. Оны �здеріңіз 
де естіп-білген боларсыздар. Мен тура-

дион ылғалды, салқын. Ашылу салта-
на тынан соң түнгі сағат екі-үштерде 
олимпиада қалашы ғына келдік. Сосын 
қонақүйіме келіп, суға түсіп ұйықтап 
қалдым. Таңертең ерте тұрғызып, сал-
мақ �лшеуге алып кетті. Сосын жеребе 
тартылып, қарсы ласым поляк екені 
анық талды. Оның алдында жеңіп жүр-
ген қарсыласымнан сол жартылай фи-
налда жеңілдім. Екінші, үшінші орынға 
та лас кезінде швед балуанымен шығып 
жең ген сә тімде менде ешқандай қуа-
ныш сезімі, к�ңіл күй болмады. Сол 
кез де біраз жұрт «Дәулет, сенің алтынға 
деген үмітің әл сіреп қалатын болды» 
деп жанашырлық с�здерін айтты. Со-
сын олимпиададан екінші орын алып 
қайт қанымда да үш айдай ауырып, жа-
тып қалдым. Уайымға баттым. �з-
�зімнен «неге ұтылдым, қалай ұтыл-
дым?» деп сұраумен болдым. Екі олим-
пиада да алтын алуға бір ғана қадам 
жет пей қалды. Екеуінде де 2.1 есебімен 
жеңіл дім. Соның уайымы әлі күнге кет-
пейді. Қазір ерте жатып, ерте тұрамын. 
'дет болып кеткен. Сол бір �кініштің 
се бебінен болса керек. Кейін аға жат-
тық тырушы болдық. Жарыстарға бала-
лар ды апару үшін қаражат болмай 
қал ған кезде қаражатты �зіміз іздеп, 
де меушілер қарастырып, �з күшімізбен 
барып жүрген кездер де болды. Сол уа-
қыттарда 5 әлем чемпионын, 1 олим-
пиада чемпионын, 20-дан астам Азия 
ойын дарының чемпиондарын тәр бие-
ледім. Жоғары кеңеске сайландық. �зім 
де әрі депутат болып, әрі аға жат тық-
тыру шы болып жүріп, Азия чем пионы 
бол дым. Жоғары кеңеске сай ланған 
ке зім де менде бір �кініш қалып кетті. 
Серік болсын 'бділдин ағамызбен сай-
лауға түсіп, мен жеңіске жеттім. Сонда 
жас болдық па, сол кезде дұрыс бағам-
да   мадық па, ағамызға: «Аға, бұл сіздің 
жо лыңыз» деп жолымды беруім керек 
еді. Себебі ағамыз �те білімдар, сауатты, 
кә нігі саясаткер, мемлекет қайраткері 
бо латын. Соған қазір қатты �кінемін. 

Қиналған тұсым спортта жүргенде 
к�п болған шығар. Бірақ оның бәріне 
қайта оралғым келмейді. Бір нәрсе ақи-
қат: мен мұның бәріне оңай жеткен 
жоқпын. Менің жеңісім мен сәттілік-
терімнің артында маңдай терім мен 
тынымсыз еңбегім жатыр. 

– Қоғам дағдарыста тұрғандай: қалай 
жаңарамыз, қандай қағида ұстанамыз, 
қайтсек мықты мемлекет құрамыз?

– Рас, 30 жылдық егемендік жылда-
рын да бірқатар жұмыс атқарылды. 
Дегенмен атқарылмаған, атқарылуға 
тиіс жұмыстар да шаш етектен. Қарап 
отыр сақ, барлық салада кемшіліктер 
мен сын к�термейтін мәселелер бар. 
Ма ман тапшылығы, интернет желі-
лерінің толық тартылмауы, жол сапасы-
ның т�мендігі деген секілді әлі толық 
жүйеленбеген жұмыс �те к�п. Қоғам 
қазір дағдарыс алдында тұр. Оған әлем-
дегі геосаяси жағдайлар мен халық-
аралық қақтығыстардың да салқыны 
тиеді. Бұл тұрғыда Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың осы бір 
қиын дықтан алып шығарына кәміл 
сене міз. Себебі ол кісі қаншама жылдық 
тәжі рибесі бар, сыртқы саясаттағы 
дипломаттық білімі бар кісі. Прези ден-
тіміздің жыл сайын жолданатын Жол-
дау лары мен құрылтайларда, жиын-
отырыстарда айтқан с�здері жерде 
қалмай, с�зден іске к�шуіміз керек. Біз 
де соған �з үлесімізді аянбай қосуға 
дайын быз. Мысалы, қазір еліміздегі 
ауылдың жағдайы к�ңіл к�ншітпейді. 
Ондағы жол сапасы мен интернет 
желісінің жетіспеуі де бұған дәлел. 
Ауылдағы жастардың қалаға к�шіп 
кетуі, ауылда тұрақтамауы – мұның бір 
айғағы. Біз осы ретте ауылдың жағдайын 
барынша жақсартуымыз қажет. Бүгінде 
ауылда қарапайым жұмысшылардан 
бастап, мұғалім, дәрігер сияқты ма-
мандар жетіспейді. Жастар жұмыстан 
кейін бір сәт к�ңіл серпілтетін ойын-
сауық орталықтарын да ашуымыз қа-
жет. Спортқа к�ңіл б�лінуі керек. Айта 
берсек, шешімін табуға тиіс мәселелер 
жетерлік. Мұның барлығына жүйелі 
жұ мыс пен елге деген ерен сүйіспен ші-
лік, еңбекқорлық қажет. 'рбір азамат 
елі үшін �з саласында аянбай, қажырлы 
еңбек етсе, алынбайтын асу, бағындыр-
майтын белес болмайды деп ойлаймын. 
Мұндай қиын кезеңде бірлігіміз де бе-
кем болуы қажет. Біз алмайтын қа мал, 
бағындырмайтын белес жоқ. Бастысы, 
жастарымыздың бойындағы отансүй-
гіш тік, елдік рух �шпесін деп тілейміз. 
Бүгінгі ұрпақ – ертеңгі келешек. Келе-
шегіміз аман болсын, қайратты болсын, 
рухты болсын! Заман кінәлі деп жата-
мыз, заманды емес, әрқайсысымыз 
�зі  мізді түзесек, дұрыс қоғам қалып-
тастыра аламыз. Ел аман, жұрт тыныш 
болсын деп тілейік!

– Уақытыңызды б�ліп, салиқалы 
сұх бат бергеніңіз үшін алғысымызды біл-
діреміз.
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лікті берілетін жарнамаларға да осындай 
идеологияны енгізуіміз қажет. Тәрбие 
жұмыстарымен айналысуымыз керек. 
Мысалы, біз кезінде құрама ко мандада 
кеш кі сағат 21.30-дарда спорт шылар-
дың қолындағы телефондарын алып 
қоя тын едік. Себебі ауыр жаттығу лар-
дан кейін спортшылар келесі күнге 
жат тығуларға күш жинап, ұйықтап де-
ма лып, дайын болуы керек. 'йтпесе, 
спортшылар түнімен телефон қарап, 
ұйқы режимін бұзып, келесі жаттығуға 
шар шап келеді. 'леуметтік желілер 
адам дардың уақытын ұрлап жатыр. 
Мүм кін, осы әлеуметтік желілерді де 
дұ рыс жағынан пайдаланатын тәрбие 

лы, балаларым туралы ақпараттар дүр-
кін-дүркін әлеуметтік желілерге, сайт-
тарға жиі шығып кетті. Осы уақытқа 
дейін қа сықтап жинаған абыройымды 
бір күн де т�гіп тастауға мүдделі біреулер 
бар сияқ ты. Осындай шабуылдардың 
се бе бі – �зім атсалысқан, мәселе қы-
лып к� терген «вейптердің» артында 
тұр  ған жандар болуы мүмкін. Себебі 
жаңа ғы аталған зиянды �німдерден 
түсе тін қаржыларда есеп жоқ. Ол – үл-
кен биз нес. Олардың заңмен тыйым 
салынуы �з кезегінде бизнестеріне кері 
әсер ететін болғандықтан, осындай ақ-
парат тық шабуылдарға кірісетін тәріз-
ді. 

– Кез келген мемлекет ұлттық құн-
дылықтары арқылы ерекшеленеді. Сіз 
үшін қандай құндылық маңызды?

– Ұлттық құндылықтардың ауқымы 
кең. Оның ішіне бұрынғы ата-баба-
ларымыздан келе жатқан салт-дәстүр-
леріміз, тәлім-тәрбиеміз, мәдениетіміз, 
менталитетіміз, ұлттық кодымыз, отан-
сүйгіштігіміз барлығы кіреді. Мен 
жуыр  да Сербия мемлекетінде болдым. 
Сон да бір таңғалғаным – ол елде отан-
сүйгіштікке, ұлттық идеологияға қатты 
мән беретіні. Тіпті, жарнамаларында 
«Біз сербиялықтармыз, біз �з мемлеке-
тіміз үшін жауаптымыз» деген жалынды 
ұран дар тұрады. Бізге осындай отан сүй-
гіштікке, ұлтты сүюге баулитын идео-
логия жетіспейді. Керек болса, күн де-

құ ра лына айналдыруымыз керек шы-
ғар. 

– Спорттағы жаттығу денені шың дай-
ды. �мірге қалай жаттықтыңыз: ал дан-
ған, арбалған тұсыңыз болды ма, қиын-
дық тардан қалай шықтыңыз?

– Спортқа келер болсақ, кезінде 
Сеул олимпиадасында алты кездесу 
�т кіз сем, т�ртеуін таза жеңіп, финалға 
шық тым. Сол кезде мен қарсыласымнан 
б� лек т�решілердің де маған қарсы жұ-
мыс істегенін білмедім. Ол кезде жас 
едік, аңғал едік. Геннадий есімді жат-
тық тырушыма: «Геннадий Андреевич, 
сіз маған неге т�решілердің де қарсы 
әре кет ететінін айтпағансыз?» деп рен-
жі генім бар. Сосын кейінірек 1992 жы-
лы Барселонада олимпиадаға ТМД 
мем  лекеттер арасында іріктеу жары с-
та ры кезінде де сондай бір жағдай бол-
ды. Жарыс басталардан бір күн бұрын 
Қаратай Тұрысов ағамыз мені іздеп 
тауып алып: «Дәулет, ертең жарыстың 
ашылуы. Еліміздің Туын сен алып шы-
ғасың» деп ұсыныс білдірді. Мен сонда: 
«Аға, менде ертесіне салмақ �лшеу рә-
сімі болады, жеребе тартылмақ. Жарыс-
қа дайындалуым керек» дегенімде, 
аға мыз: «Дәулет, сен қазақсың ғой. 
Ту ды сен алып шықпағанда, кім алып 
шы   ғады?» деп намысымды жанып жі-
бер ді. Ақыры келісіп, Туды к�теріп 
шық тым. Ерекше бір сезім болды. 
К�ңіл толқыды. Барселона ыстық, ста-

&аза(ты" (асиетті топыра*ы 
бі легіне алпауыт к$ш дары*ан не бір 
батырды да, ауызымен (.с тістеген 

небір шешенді де, тіліне Тә"ір 
т$кірген небір а(ынды да жа ратты. 

Соны" ішінде – алдаспандай 
айбынды, абадандай азулы Дәулет 

Т.рлыхановты" ж4ні бір б4лек. 
ХХ *асырда (атарынан $ш 

олимпиа дада олжа сал*ан – жал*ыз 
(аза( спортшысы. Грек-рим 

к$ресінен (атарынан жеті рет КСРО 
чемпионы ата*ын (анжы*асына 
байла*ан балуанны" он жылдан 

астам Ке"ес Ода*ы сия(ты алпауыт 
елді" (.ра масында болуы да на*ыз 

к$рескер рухыны" к4рінісі. 9лем 
чемпионы, бірнеше д$ркін Еуропа 

чемпионы, екі мәрте 9лем кубогыны" 
же"ім пазы, Азия ойындарыны" 

чем пионы, $ш д$ркін Азия чемпионы 
бо л*ан жан спорт жайында да, ел дік 

мәселелерде де $нсіз (ал*ан т.сы 
жо(. Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 

партиясы фракциясы ны" м$шесі 
Дәулет Болат.лымен б$гінгі 

ә"гімеміз .лтты( (.нды лы(тар 
т4"ірегінде 4рбіді. 
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Мемлекет басшысы «ді-
лет ті �аза  �  станны� 
экономикалы� ба�дары» 

атты �аза�  стан хал�ына Жолда-
уында: «Бә ріне бірдей білім беру 
!шін интернет жылдамды�ы 
жо�ары және білім беруді� 
цифрлы ре сурс тары тегін әрі 
�олже  тімді болуы шарт» деп 
тапсыр�ан. Осы ма� сатта (кімет 
«�олжетімді интернет» жобасын 
бекітті. 3 мы�нан аса ауыл    да 
тиісті байланыс желі  лерін орнату 
жоспарлан�ан )лтты� жобаны� 
ж!зеге асырылуы !шін 1,5 трлн 
те�ге �а   ражат ж)мсалма�. Басты 
нәтиже – халы�ты жылдамды    �ы 
кемінде 100 Мбит/с ке� жо  ла�ты 
интернетпен �амту.

БАР ЖҰРТТАР

ИГЕРГЕН

Кәмила ЕРКІН

ÈÍÒÅÐÍÅÒІ
ÈÃІËІÃІÍ

Қала мен ауыл тұрғындары арасын-
дағы «цифрлық алшақтықты» азайту – 
кез кел  ген мемлекет үшін маңызды мін-
дет. Дамы  ған елдерде ғана емес дамушы 
ел дер де ауыл   дық аймақтарында интернет 
же  ліле   рін енгізуге күш салуда. Interna-
tional Communication Union қауымдас-
тығының де рек  теріне сай, 2022 жылдың 
соңында дү ние жүзі бойынша қала тұр -
ғын дарының 82 пайызы интернетке қол 
жеткізген. Ал ауылдық жерде бұл к#рсет-
кіш 46 пайызбен шектеледі. «Цифр лық 
ал шақтық» – 36 па йыз. Аз к#рсеткіш емес 
әри не, дегенмен соңғы үш жылда едуір 
т# мен дегенін аң ғартады.

&рине, экономикасы жағынан қай ел-
ден болсын алда келе жатқан Еуропа бұл 
салада да дамушы елдерді артта қалдырған. 
Қазір мұнда қала мен ауыл арасындағы 
ал  шақ тық іс жүзінде жойылды. Қалған 
ай мақтарда жағдай жақсара түскенімен, 
на шар. Мысалы, Африкада 2022 жылы 
қа ла тұрғындарының 64 пайызы, ауыл 
тұр  ғындарының 23 пайызы интернетті 
пайда ланды. ЭЫДҰ елдері арасында Ко-
рея, Люксембург, Дания, Испания, Бель-
гия және Польшада «цифрлық тең дік» 
орнаған әрі интернет қолжетімді деп 
айту ға толық негіз бар. 

Осы параметрлер бойынша Қазақ  -
станды дамыған елдермен салыстырсақ та 
қисынды. ?йткені біріншіден, үздіктер-
мен тең болуға ұмтылудың әбестігі жоқ, 
екін шіден, еліміздің жоғары к#рсет кіш-
тері олармен бәсекелесуге мүмкіндік бе-
ре ді. Мәселен, Ranking сараптама орта-
лы ғының мәліметтеріне сүйенсек, 
рес         пуб ликаның қалалық жерлерінде ин-
тер нетке қол же   тімділік – 94,7 пайыз, 
ауыл дық жерлері нде – 94 пайыз. Сондай-
ақ ауыл мен қала к#р  сеткіштерінің ара-
сында алшақтық жоқ.

Жалпы, ауылдардағы интернеттің 
қол жетімділігі бойынша Қазақстан, ОА 
және ЕАЭО елдерін айтпағанда, к#птеген 
дамыған елдердің #зін басып озады. 
Олардың арасында Бельгия, Польша, 
Германия, Жапония, Венгрия, Франция 
және басқалары бар.

Маңызды бір мәселе, рейтингте бізден 
жоғары тұрған елдердің территориясы 
Қа зақстан аумағынан бірнеше есе аз. Са-
рап шылардың пікірінше, бұл интер   нет-
пен қамтамасыз етуді қиындатады. &сіре-
се, ел неғұрлым үлкен болса, оны қамту 
үшін со ғұрлым к#п ресурс қажет. Мә се-
лен, Қазақ   стан аумағы Кореядан 27 есе, 
Люксембургтен – 1 053, Даниядан – 63, 
Ис паниядан – 5, Швейцариядан 66 есе 
асып түседі. Осындай елеулі айырмашы  -
лыққа және аймақтың ландшафттың 
алуан түрлілігіне қарамастан, еліміз бұл 
елдерден кем түспейді.

Сонымен қатар Қазақстанда халық-
тың 42 пайыздан астамы ауылдық жерде 
тұра ды, ол да #з кезегінде «цифрлық тең-
сіздік ке» әкеп соқтыратын негізгі фактор. 
Са  лыс    тырар болсақ, Кореяда ел аза       мат      та-
рының тек 18,6 пайызы, Люк   сем  бург те – 
8,6 пайызы, Данияда – 11,9 па  йызы, Ис па-
нияда – 19,2 пайызы, Швей царияда 
26,1 пайызы ғана ауылдарда тұрады.

Түсінгеніміздей, барлық жерде тал-
шық ты-оптикалық байланыс желі лерін 
(ТОБЖ) орнату #те қымбатқа түседі, сон-
 дықтан радиорелейлі желілер (RRL) жиі 
пайдаланылады. Бірақ мамандардың ай-
туынша, байланыс мұнаралары бір-бірі-
нен тікелей к#рінетін жерде орналасуы 
тиіс. Қайта қабылдау бекеттерін орната-
тын кейбір аудандарда жол және электр 
қуаты секілді инфрақұрылым да жоқ. 
Сон  дықтан мұндай елді мекендерде ин-
тер  нетке қол жеткізудің жалғыз амалы – 
жер серігі арқылы интернет тарату. Оның 
мүмкіндігі шектеулі. Соған қарамастан, 
оңтайлы техникалық шешімдердің арқа-
сында қазақстандықтар интернетті қала-
ларда да, ауылдарда да қолдануда. 

Digital Brighe 2023 форумында Қа зақ-
стан Республикасының Цифрлық даму, 
ин новациялар және аэроғарыш #нер кә-
сібі министрі Бағдат Мусин ешқашан 
ин тер нет болмаған 10 мектеп SpaceX ком-

пания сының Starlink технологиясы ар қы-
лы жылдамдығы 100 Мбит/с болатын ға-
лам  торға қосылғанын айтқан. Президент 
жарты жыл ішінде Starlink технологиясы 
арқылы 2 000 мектепті интернетке қосуға 
рұқсат берді. Министр: «Бұл білім берудегі 
цифрлық трансформацияға негіз береді. 
?йткені интернетке қосылмаған мектеп -
тер де оқыту процесіне иннова циялық 
тех нологияларды енгізу қиын» деген бо-
ла тын. Шара аясында Мемлекет бас шы -
сы Қасым-Жомарт Тоқаев SpaceX ком  па-
 ниясының Starlink мәселелері ж#ніндегі 
вице-президенті Лорен Драйермен кез-
дескен еді. Жүздесуде StarLink қыз  метін 
Қа зақстандағы, оның ішінде елі  міздің 
шал ғай ауылдарын спутниктік ин тернет-
пен қамтамасыз ету жобасы ая сында 
кеңей ту жоспарлары талқыға түскен.

Ішкі нарық операторлары да мобильді 
не месе желілік тіркелген интернеттің 
қол жетімділігін арттыру жолында ауқым-
 ды бастамаларды жүзеге асырып та келеді. 
Мысалы, GSMA халықаралық ұйымы: 
«Мұндай жоғары к#рсеткіш – ұялы бай-
ланыс операторлары мен үкіметтің нә ти-
желі жұмысының жемісі. Қазақстан Рес-
пуб ликасында кең тараған ең тиімді 
жо ба – «250+». Ол – цифрлық теңсіздікті 
жою бойынша мемлекет пен оператор -
лар дың тиімді жұмысының тамаша үлгісі» 
еке нін атап #тті. 

Айтса айтқандай-ақ, себебі аталмыш 
бағдарламаның арқасында Қазақстанның 
ең шалғай аумағында орналасқан 1,5 
мың  нан астам елді мекен интернетке қол 
жет кізді. Олардың 900-інде бұрын мүлдем 
бай  ланыс болмаған. Ал 2023 жылдың 
соңына дейін бағдарлама аясында 200-
ден астам ауылдық елді мекендерге «кең 
жолақты мобильді қолжетімділікті» қосу 
жоспарланып отыр.

Британдық Cable агенттігінің зерт  теу-
лерінде интернет бағасы тұрғысынан Қа-
зақстан 219 ел арасында екінші орынға ие 
болғаны к#рсетілген. Баяндама түсін дір-
месінде арзан баға интернет сапасына ті-
ке лей әсер етуі мүмкін деп жазылға ны-
мен, еліміздегі ғаламтор сапасы к#пте ген 
дамушы мемлекеттермен салыстыр  ған да 
едәуір жоғары екендігі айтылады. Ел тұр-
ғын дары бұл жаңалықтың шындыққа 
жа наспайтынын жар салған болатын. Де-
генмен халықаралық аренадағы факті-
лерді ешкім де жоққа шығара алмайды. 
Мұндай мәмілелер объективті емес, эмо-
ционалдық реакция.

Сондықтан нарықтың барлық қатысу-
шылары қызығушылық танытатын сала-
ны одан әрі дамыту Үкімет, интернет-
про  вайдерлер мен қоғам арасындағы 
тең        ге    рімді тәсіл мен #зара іс-қимылды 
та  лап етеді. &лбетте, елде бір жағынан са-
ланы дамытуға, қызмет к#рсету сапасын 
жақсартуға және инновацияларды ынта-
ландыруға ықпал ететін, ал екінші жа ғы-
нан, халықтың кең ауқымы үшін ин тер-
неттің қолжетімділігін сақтайтын сая      сат ты 
жүргізу қажеттілігі туындап отыр. Интер-
нет тің к#птеген азаматтар үшін қолже тім-
ділігі және тарифтердің шектелген #суі 
со нымен қатар іргелес на рықтарды – 
банк тік қызметтерді, сауда дағы онлайн 

қыз меттерді және элект рон дық мемле-
кет тік қызметтерді дамытудың шарты.

МОБИЛЬДІ ИНТЕРНЕТ 
ЖЫЛДАМ ДАМУДА

GSMA Intelligence мәліметтері бо-
йын ша, 2022 жылдың соңында абоненттің 
мобильді трафикті тұтынуы дүниежүзі 
бойынша орташа есеппен 12 ГБ құрайды. 
Ал Қазақстанда бұл к#рсеткіш – 17,2 ГБ. 
Қазақстандықтар Сингапур, Түркия, 
Италия және к#птеген басқа елдердің 
тұрғындарына қарағанда трафикті к#п 

салалардағы баға саясаты операторларды 
да айналып #т пейді. Мәселен, тек елдегі 
электр энергия сының құны 2022 жылдың 
1-тоқсанынан 2023 жылдың 2-тоқсанына 
дейін 27 па йызға дерлік #скен. Салыс-
тырар болсақ, «Мобайл Телеком-Сервис» 
мәліметі бойын ша, бір базалық станция 
орташа есеп пен 20 пәтерге қажетті электр 
энер  гиясын тұтынады. Яғни, желінің 
құны инфляция, энергиясы тарифтерінің 
#суі, валюта бағамының ауытқуына бай-
ла нысты жыл сайын #сіп отыр. Бір ғана 
инфля цияның бес жылдағы жалпы дең-
гейі 55 пайызға тең. 

ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
«ҒАЖАЙЫПҚА» ЖОЛ

Колумбия университетінің профес соры 
Йонас Хёрт дамушы елдердегі ЖІ?-нің #суі 
интернеттің қолжетім ділігімен бай ланысты 
деген пікірде. Мәселен, Аф рика мен Оң-
түстік Азиядағы кірісі т# мен елдерде жыл 
санап ғаламтор байланысы орнығып келеді. 
Қазір жер шары ең шал ғай аудандарды ин-
тернетке қосатын күр делі суасты ка бель-
дерімен тығыз тор ланған.

Теориялық тұрғыдан интернетке қол 
жеткізу сұраныс пен ұсынысқа әсер ету 
арқылы экономикалық дамуға негіз болу 
ық  тималдығы бар. Цифрлық мүмкін дік-
тер фирмалардың, жұмысшылардың жә-
не #ндіріс процесіндегі басқа ресурс тар-
дың #німділігіне тікелей ықпал етеді. 
Мы салы, онлайн сервистер жұмысшы-
лар ға тапсыр маларды тезірек және жоға-
ры сапа стан дарт тарына сәйкес орындауға 
к#мектеседі.

Ғаламторға қосылуға мүмкіндік алған 
сатушылар мен сатып алушылар тысқары 
жатқан нарықтарға қол жеткізу мүмкін-
  д і  гіне ие болады. Сондай-ақ сатылатын 
#нім   дер мен қызметтер туралы ақпа рат-
тың қолжетімділігі оның сапасына әсер 
етуі мүмкін. Мысалы, электронды ком-
мер ция фирмаларға #з #німдерін ауылдық 
жә не шалғай жерлердегі тұтынушыларына 
жет кізуіне жағдай жасап отыр. Осы се-
беп тен де дамушы елдерде ауыз суы бар-
ма ған елді мекеннің ғаламторға қол жетіп 
отырғаны таңсық емес.

&лемдік тәжірибе интернет инфрақұ-
рылымы кеңейген елдегі жұмысшылардың 
жоғары жалақы алу немесе жұмыс табу 
мүм кіндігі жиілейтінін к#реміз. Зерттеу 
бары сында Вьетнам, Бразилия және 
Нигерияда ақпараттық-коммуни кация-
лық технологиялар дамыған тұста еңбек 
нарығында әйелдерге де жақсырақ жағдай 
жасалып, әлеуметтік мәселелері шешіл-
гені анықталды. Сонымен қатар интер  -
нетке қосылу жұмыс #німділігінің драй-
вері ғана емес, сонымен қатар дағдыларды 
дамытуда р#л атқарады. 

К�РШІДЕН К�Ш ІЛГЕРІ 
ҚАЛЫПТАСТЫ

1994 жылдың 19 қыркүйегінде Internet 
Assigned Numbers Authority дерекқорында 
елдің жоғары деңгейлі домендері тобына 
кіретін kz ұлттық доменіне қатысты бірін-
ші жазба пайда болды. Алайда Казнеттің 
негізін қалаушылардың бірі Александр 
Ляховтың айтуынша, шын мәнінде ин-
тернет Қазақстанға ертерек келген.

1991 жылы сәуірде Алматыдағы «Па-
ра  сат» халықаралық ғылыми-техникалық 
ор талығының базасында Қазақстанда 
Relcom желісінің бірінші аймақтық түйіні 
ашылды. Ол негізінен UUCP хаттамасы 
бойынша электрондық пошта қызмет  те-
рін ұсынатын. Аз уақыт ішінде желі Қа-
зақ  станның ірі қалалары мен оның ше-
кара  сынан тыс – Ашхабад пен Бішкекке 
дейін таралды.

«1991 жыл КСРО-да интернеттің пай-
да болған жылы болып саналады. Алға-
шында бүкіл Одақ үшін бірыңғай su доме-
ні болды. Кейіннен 1994 жылы сәуірде ru, 
ал қыркүйекте kz домені іске қосылды. 
Интернет Қазақстанда Павел Гусев пен 
се мейлік Relcom SL компаниясының, ре-
сейлік «Relcom» АҚ провайдерімен бір-
лесіп жұмыс істеуінің арқасында жұмы-
сын бастады. Бастапқыда Қазнеттің 
не гізін қалаушылар Семей облысындағы 
ядролық полигон мен Мәскеу арасындағы 
орнатылған байланыс желілерін пайда -
лан ды. &рине, ол кезде бізде «www» ту-
ралы әңгіме де болған жоқ», – дейді 
Александр Ляхов #з естеліктерінде.

1996 жылы Astel бүкіл елді байланыс-
тыратын Интернет хабы мен деректер 
желісін құрды. Бұл бүкіл Қазақстан бо -
йынша Интернет қызметтеріне қол жет-
кізу  дің алғашқы провайдері еді. Сол жыл-
 дары Қазнет бәрі бірдей түсіне бермейтін 
энтузиастардың күшімен дамыды. 

1998 жылы ADSL технологиясын қол-
данатын Қазақстандағы алғашқы дерек-
тер ді беру желісі іске қосылды. Желінің 
құ   рылысы мен дамуына салынған инвес-
ти     цияның бастапқы к#лемі ғана шамамен 
8 миллион АҚШ долларын құрады. Осы-
лай ша, Қазақстанның 18 қаласында 
цифр лық жерүсті байланысының жалпы 
сыйымдылығы бар 34 нүктесін орналас-
тыруға мүмкіндік берді. Салыстырар 
болсақ, бірінші ресейлік ADSL желілері 
Tochka.ru және Web Plus 2000 жылдың 
мамыр айында коммерциялық пайдала-
нуға берілді.

Бүгінде нарық қатысушылары Қазнет-
тің болашағы туралы айта келе, Қазақ-
стан  да Қытайдан, Ресейден және Еуро па-
дан ин тернет-компанияларды тарту үшін 
бар лық жағдай бар екенін жоққа шығар-
май  ды. Тек сол әлеуетті тиімді пайдалану – 
басты міндет. Үкімет бекіткен ұлттық 
жо  ба да сол себепті халық арасында к# бі-
рек үміт ұялатады.

шындыққа жету жолында» баяндамасы  -
ның деректері бойынша, 2021 жылы елде 
1 миллионнан астам адам фрилансер 
болып жұмыс істеген. Бұл – жалдамалы 
жұмысшылардың жалпы санының шама-
мен 17 пайызы. Демек, ақпараттық-ком-
му   никациялық технологияларды дамыту 
және экономиканы цифрландыру қа -
шықтан жұмыспен қамту нысандары ның 
қарқынды #суіне серпін береді деген қо-
рытындыға келеміз.

2023 жылдың маусым айында Қазақ-
стандағы тіркелген желілік интернет або-
ненттерінің саны (үй шаруашылығы) 
2,8 миллион бірлікті құрады. Бұл –жалпы 
к#рсеткіштің 46,5 пайызы. Осыдан 10 
жыл бұрын, оның деңгейі 33,4 пайыз бо-
латын. Сарапшылар, соңғы жылдары тір-
келген желілік интернет абоненттерінің 
саны азайғанын айтуда. Оның себебі – 
халық мобильді интернеттің мүмкін дік-
терін жиі тұтына бастауы. Соның әсерінен 

биыл ал ғашқы жарты жылдықта интер-
нет ке қол же  тімді ұялы байланыс або-
нент терінің саны 17,4 миллионға жетті. 
Қазір елімізде бәсекелестік жағдайында 
65 интернет-про вайдер жұмыс істейді. 
20 миллионға жуық тұрғыны бар нарық 
үшін мұның #зі едәуір жоғары к#рсеткіш. 
Ал ірі қала лардағы к#пқабатты үйлердің 
тұр ғындары интернет қызметтерін бірден 
бір неше, тіп ті екі-үш оператор ұсынаты-
ны на еті үйренген. Бірақ ішінара бір опе-
ратордың мүддесі үшін басқа нарық 
ойын  шы лары ның қолжетімділігін шек-

жұмсайды. Тіпті, 5G енгізуді есепке алма-
ған күнде елдегі мобильді трафик 2019 
жылдан бері 60 пайызға #сіп, бұл үр діс әлі 
де жалғасып келеді. 2022 жылы ұялы бай-
ла ныс операторының абоненттері 4 398 
петабайт ұялы деректерді тұтынған. Ал 
2023 жылдың 6 айында – 2 513 петабайт.

Байланыс операторлары Интернетті 
пай даланудың мұндай жоғары деңгейі 
және трафиктің тұрақты #су динамикасы 
ел мен қоғам үшін оң прогрестің тенден-
циясын к#рсетеді деген пікірде. Қызмет-
тердің қолжетімділігі және жұмыс істеу, 
оқу және онлайн байланыс орнату мүм-
кін  дігі – елдің даму процестерінің к#рі-
нісі. Мұны халықты жұмыспен қамту құ-
рылымының статистикасы да растайды. 
«Қазақ станның еңбек нарығы: цифрлық 

тейтін тұр ғын үй кешендері де кездеседі. 
Сонымен қатар тіркелген интернет же лі-
лерін жүр   гізуге кет кен инвестициялар 
к#пқа батты үйлер дің аудандарында ғана 
тиім ді. Сон дықтан елді мекендер мен 
ауылды жер лер де бел сенділік т#мен.

Дегенмен мобильді интернеттің да-
муы на ұялы байланыс операторларына 
са лынған инвестиция к#лемі де айтар-
лық тай әсер етуде. Мысалы, Tele2/Altel 
опера торлары 2020–2023 жылдары 206 
млрд теңгеге жуық инвестиция салған. 
Орташа есеппен операторлар желінің 
үздіксіз жұ  мысын қамтамасыз ету үшін 
жыл сайын 70 миллиард теңгеден астам 
қара жат жұм сайды. Оған жалға алу, тасы-
малдау, ж#ндеу және электр энергиясы 
және т.б. шығын дар жатады. Аталған 
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Бұл деген – мәдениеттің �ркендей түсуі. 
Сол бір мәдениеттің ежелден келе жатқан 
�зекті тарауының бірі – кітап. Қазір сол 
әлеуметтік мәдениетіміздің құрамындағы 
ғылымның жеке саласына айналды. Сонымен 
қатар мәдениеттің �зге түрлері – архитектура, 
музыка, бейнелеу �нерлерімен салыстырғанда 
кітаптың �мір к�рінісін қамту мүмкінідігі 
молая түсіп, тереңге тамырын тастап, 
сарқылмас жемісімен азықтандырып келеді. 
Таусылмақ емес. %йткені қалдырған мұрасы 
мен жеткізері к�п. %ткенге үңіліп барып, 
бүгінге келсек, ІІ ғасырды кейін шегертсек. 
Бізге қалды немесе біздерге не жетті?

Ресейдің алғашқы қадамы ұлан-байтақ 
қазақ жеріне экспедициялар жіберіп, 
зерттеу, қамал салу, бекініс жасаудан 
басталған. 

1734 жылы +білқайырдың Петерборға 
елші қылып жіберген баласы Ералыханның 
�тінішімен Ор �зені бойынан Ор атты қамал 
салуға обер-сенатор И.Кириллов бастаған 
экспедиция жіберіледі. Бұл экспедицияның 
құрамына тау-кен маманы, артиллеристер, 
геодезистер, ботаник, лекарь және 1687 
жылы Мәскеуде ашылған славян-латын-
грек академиясының студенттерін жібереді. 

Осыдан кейін әр жылдары қазақтардың 
арасында болып, олардың тіршілік-
тынысымен, әдет-ғұрпымен, мәдениетімен 
танысқан профессор Г.Миллер, И.Георги, 
тарихшы-археолог И.Фишер, жазушы 
В.Могутов, әдебиетші-публицист Ф.Ефре-
мов т.с.с. білімпаз ойшылдар к�птеген 
кітаптар жазып қалдырады. 

Ғылыми-зерттеу жұмыстары саласында 
– қазақтардың тарихы, мемлекеттік құрлысы, 
ауыз және жазба әдебиеттері туралы к�птеген 
материалдар жиналып, белгілі жүйеге 
келтіруге алғашқы талпыныстар жасалып, 
к�не ескерткіштерді іздеу, мазмұны мен 
мәнін зерттеу жұмыстары қолға алынады. 
Оқу-ағартудың негізі салынады. ХVIII 
ғасырдан бастап қазақ жеріндегі ғылыми-
зерттеу,  ісімен айналысқан жеке 
ғалымдардың бірлі-жарым еңбектері жарық 
к�реді. Орта Азия мен Қазақстан жеріне 
1844 жылға дейін саяхатшылардың сапары 
22 рет ұйымдастырылып, ХІХ ғасырда 
жылына 2 реттен экспедиция жіберілген. 
Соған сәйкес, зерттеуші ғалымдардың да 

сандары арта түседі. Бұл саяси, экономикалық 
�згерістер Қазақстандағы баспа мен 
баспас�здің дамуына айтарлықтай әсер 
етеді. Қазақстан жайында ізгілікті істер 
мен еңбектер қалдырған орыс саяхатшы-
ларының, әдебиетшілері мен ғалымдарының 
және шығысты зерттеуші – түрколог, 
шығыстанушылар саны к�бейе түседі. 

Бұл ретте Г.Потанин, И.Березин, 
Н.Пантусов, П.Мелиоранский, Н.Иль-
минский, А.Алекторов, А.Шренк, 

П.Семенов-Тян-Шанский, Н.Абрамов, 
Е.Ба ра нов және т.б. ғалымдардың еңбектерін 
атап �ткен ж�н. Олар ХІХ ғасырдың 
ортасындағы қазақ ғылымының этнография, 
тарих, тіл, әдебиет сияқты салаларына 
қатысты құнды білімдер жинап, елеулі үлес 
қосып және жан-жақты ғылыми зерттеулер 
жүргізіп, к�п мұра қалдырған. 

Құнды мұраларының бірі – қисса. Қазақ 
әдебиеті тарихында қисса жанры ІХ ғасырда 
пайда болған. Ал қазақ тіліндегі қиссалар 
ХІХ ғасырда жарық к�ре бастайды. Алдымен 
шығыс шығармалары діни мазмұнмен қисса 
жанрында (араб тілінде: кисса – «тарих, 
оқиға»), кейін әртүрлі поэтикалық кітаптар 
болып шыға бастаған. 

Қазақ халқының қиссалары әңгімелерінің 
сюжеті негізінен ислам дінін насихаттайтын 
әңгімелер мен аңыздардан тұрды. Содан 
кейін махаббат туралы әңгімелер жарық 
к�ре бастайды. Олар – «Салсал», «Сейіт 
Баттал», «Бәдір», «Мұхаммед-Ханафия», 
«Сияр Шәріп», «+білқарыс», «Шах-Мұрад» 
сияқты діни үлгідегі шығармалар қазақ 

жұртшылығын ислам әдебиетімен 
таныстырды. Осы бір жанрда к�птеген 
еңбектер жиналып, халық аузынан жазылып 
алынған деректерді де шығыстанушы, 
әдебиетші ғалымдар да жинап қалдырған. 

Николай Николаевич Пантусов 
1849–1909 жж. �мір сүрген – шығыстанушы, 
этнограф. Санкт-Петербор университетінің 
шығыс тілдері факультетін бітірген соң 
Түркістан �лкесінде қызмет істеген. 
1872–1908 жм. ол �лкеде әртүрлі әкімшілік 
қызметтер (Жетісу облысы әскери 
губернаторының кеңсе меңгерушісі, Жетісу 
облысы мен Құлжа ауданы бойынша оқу 
мекемелерінің меңгерушісі, Түркістан 
генерал-губернаторының айрықша 
тапсырмалар ж�ніндегі шенеунігі т.б.) 
атқара жүріп, Қоқан жорығына қатысқан. 
Пантусов әкімшілік қызметін ғылыми 
жұмыстарымен сабақтастыра жүргізіп, 
қазақ, �збек, тараншы (ұйғыр) т.б. шығыс 

тілдерін үйренумен тыңғылықты шұғыл-
данады. Оның ғылыми ізденісі негізінен 
Жетісудың тарих, археология, нумизматика, 
этнография, лингвистика мәселелері және 
шығыс қолжазбаларын зерттеу болған. 
Түркістан �лкесінен к�птеген к�не мұраларды 
(шығыс қолжазбаларын, к�не түркі жазба 
тастарын, теңгелерді) жинап, Ресей мен 
Түркістан, Жетісу облысы музейлеріне 
�т кізіп тұрған. Жетісу �лкесінен сирия-
түркі жазуларын тауып, оқиды, Қоқан 
хандарының архивін алғашқылардың бірі 
болып зерттеген. Пантусов басқа да к�птеген 
ғылыми еңбектер жариялаумен бірге Жетісу 
об лысы халықтарының тарихы, археоло-
гиясы, этнографиясы, тілі, нумизматикасы 
ж�нінде бірнеше еңбектер, әсіресе Жетісу, 
Құлжа �лкелеріндегі ұйғыр, қазақ халық-
тарының ауыз әдебиеті үлгілерін жинап, 
к�птеген еңбектер жариялады. Оның қазақ 
тілі мен фольклорына байланысты жазған 
«Материалы к изучению казак-киргизского 
наречия» (1899–1904) және «Образцы кир-
гизской литературы» (1909) еңбектерінің 
құндылығы жоғары. Бүгін біз кітапхана 

қорындағы 1909 жылы Казань Типо-
литографиясынан шыққан, «Образцы 
киргизской народной литературы. Тексты 
и переводы» деген кітабындағы бір 
шығармасын арнайы ұсынуды ж�н к�рдік. 
Кітап қисса үлгісінде жазылған және 
танымдық жағынан �те к�п ой саларлық 
дүние жинақталған. 

Кітаптың алғы бетіне «Арнайы жиналып, 
басылған» деген жазбасы бар. 

Мазмұны – +улие ишан туралы ертегі, 
Ақталған хан ертегісі, 
Хан мен Қызыр туралы ертегі, 
Сүлеймен пайғамбар туралы ертегі, 
К�гершіндер туралы ертегі, 
Момынбай мен 7 ұры туралы ертегі, 
Шығайбай мен Алдар-к�се туралы 

ертегісі. 
Кітап Қырғыз ертегілері деген тақырып-

пен басталып, әулие ишанның хикаясымен 
жалғасып кетеді.  

Ең қызығы – «Хан мен Қызыр» туралы 
ертегісі. Бастауы – �ткен ғасырда бір хан 
болыпты, кім маған Қызырды к�рсетсе, 
соған ат басындай алтын беремін, деп жар 
салады. Алайда ханға Қызырды мен 
к�рсетемін деген ешкім болмады. Бірақ 
бір ойымпаз, босқын, ішкілікке салынған 
адам сол ат басындай алтынды мен алайынды 
ойға алып, ханға барып 40 күннен соң 
к�рсетейін деп, алтынды жұмсап, ит �мірден 
Хандай 40 күн �мір кешкенім жақсыны 
мақсат тұтады. Ханмен шарт жасасып, 
алдымен алтынды алайын, Қызырды сосын 
алып келемін деп уағдаласып, ішіп-жеп, 
тойынып, 40 күннің �ткенін де байқамай 
қалады. Хан н�керлері сарайға сүйрей 
келгенде бір бейтаныс ілесе кіріп, ханға 
шаруамен келдімге салып, бірге кіреді. 

Сарайға келген ойынпаз кедейге: 
– Сен таптың ба Қызырды? – деп 

сұрайды. 
Кедей: 
– Хан ием, мен сияқты бақытсызға 

Қызыр қайдан кезіксін. Мен ойын ойнап, 
ішімдіктің түбінде жүрген кедеймін. 
Кінәлімін, алам десеңіз міне басым, – деп, 
хан алдына тізерлейді. 

Сол кезде хан уәзірлерінен сұрайды:
– Не істесек болады, мұның жазасы 

қандай болмақ? – дейді.  
Сонда жанында тұрған бірінші уәзір: 
«Мал ұқсатып, бауыздау керек», – деді. 
Сонда жандарында тұрған бейтаныс: 
«Дұрыс, бұл уәзір әкесі не істесе соны 

уәж етеді», – дейді. 
Хан екінші уәзірінен сұрайды, ол болса 

балғамен ұрып, сүйек-саяғын қалдырмай 
майдалау керектігін айтады. Бейтаныс: 

«Бұл да әкесінен к�ргенін айтуда», – 
дейді. 

Хан ендігі үшінші уәзірінен сұрайды. 
Сонда ол: 

«О, Хан ием, бұл ойынпаз, ішкіліктің 
түбінде жүрген кедей ғой. Ол �тірік айтса 
да, ендігі шынын айтып тұр. Сені бізге 
Құдай жіберген әділетті хансың және 
мәртсің. Бұл адамның сенен алған алтынынан 
сен кедей болып қалғаның жоқ, мұны 
�лтіріп ешқандай да мақсатқа да, шындыққа 
жетпейсің. Егер �мір сыйласаң, қайырымды 
іс қылғаның. Одан да �мір сыйлаңыз», – 
дейді. Бейтаныс тағы да: 

«%те жақсы, бұл да �з әкесінен к�ргенін 
айтып тұр».

Сонда барып хан сұрайды: «Сен кім 
болдың, менің уәзірлерімнің әкелерінің 
кім болғанын қайдан білесің? Егер де бір 
білерің болса айт». 

Бейтаныс: «Бірінші уәзіріңнің әкесі 
– қасапшы болған, әкесінің малды қалай 
бауыздағанын баласы к�ріп �скен, сондықтан 
да саған кедейді малша бауыздау керектігін 
айтып тұр. Ал екінші уәзіріңнің әкесі – ұста 
болған, әкесінің балғамен темірді ұрып, 
ұсақтағанын к�ріп �скен, сондықтан да 
саған кедейді ұрып жазалауға кеңес беріп 
тұр. Үшінші уәзірдің әкесі сенің әкеңнің 
бірінші уәзірі болған. Сенің әкең әділ де 
шын шыл болса да, бұл �з әкесін к�ріп �с-
кен, сондықтан да саған бейшараға �мір 
сый лауға кеңес беріп тұр». 

– Егер сен Қызырды к�рсең, мына 
бейшараға тағы ат басындай алтын берер 
ме едің?

Хан: «+рине, берер едім». Сонда 
бейтаныс: «Міне, мен Қызырмын!» деп 
әп-сәтте жоқ болады. Қуанып, таңғалған 
хан, кедейге ат басындай алтын беріп, 
үшінші уәзірін бас уәзір етіп сайлап, екі 
уәзірін сарайдан алыстатып, олардың 
орнына басқа уәзірлерді тағайындапты.

Міне, бұл жинақтың бір әңгімесінен 
үзінді ғана. Отбасындағы әке тәрбиесін 
тағы сол сияқты к�п еңбектерді шығыс 
сарынды еңбектер деп те, жинап, барынша 
тұшымды етіп, қалдырған. Бұл еңбектердің 
барлығы да бүгінде �зектілігін жоғалтқан 
емес. Отбасымен қоғам және әлеуметтің 
қазіргі хәлі мен ахуалы жағдайында �те 
таптырмас құнды қазына деп айта аламыз 
және ұсынамыз. 

Келіңіз, зерттеңіз, аударыңыз, бабалар 
мұрасын тіпті шет жүрген және �зге ұлттың 
ғалымдарының �зі жазып қалдырған. 
Бәрінің мақсаты бір – адамзат үшін. 

М�лдір Т	ЛЕПБАЙ,
ҚР Ұлттық академиялық кітапхана 

қызметкері

Инвестиция – экономика мен 
бизнесті� �оз�аушы к�ші �ана емес, 
әлеуметтік саланы� да әл-ау�атын 
ны�айта т�сетін ма�ызды ��рал. 
Сон ды�тан да биржада�ы �айна�ан 
сауда-сатты� арасынан миноритар-
лы� мәмлелер �ыла� бере �алса, 
�алы� к#пшілік еле� ете т�сетіні 
рас. Биыл к�зде «KEGOC» акцио-
нерлік �о�амыны� SPO айналымына 
шы��анын осындай �аржы нары-
�ын да�ы жылды� басты о�и�асы 
деп ба�алау�а болады.

Нұрлан ҚОСАЙ

Сарапшылар бұл жаңалыққа әп 
дегеннен-ақ үлкен қызығушылық танытқан 
болатын. Қаржы нарығынан хабары бар 
қазақстандықтар да қалыс қалмады. 
%йткені мемлекеттік үлестің бәсекелес 
ортаға берілуі – ондағы компанияның 
қарым-қабілетіне қарай қоғамда сұраныстай 
дүмпу мен дүрлігіс тудырып жататыны 
бар. Бұл жолы да солай болды. Еліміздегі 
ірі энергетикалық компания SPO шең-
берінде �зінің болашақ үлес ұстаушыларына 
15,3 миллион жай акция ұсынды. Бұл 
ком панияның орналастырылған жай 
акция ларының жалпы санының шамамен 
5,6 пайызын құрайды. Нәтижесінде, 
«Самұрық-Қазына» АҚ-на тиесілі акция-
лардың үлесі «KEGOC» акцияларының 
жалпы санының кемінде 85 пайызын 
құрап отыр.

Сонымен, сауда-саттық кезеңі аяқталды. 
Кеше, 10 қараша күні,  «Астана» халық-
аралық қаржы орталығының Astana In-
ternational Exchange (AIX) биржасында 
SPO шеңберінде орналастырылған «KEG-
OC» акцияларын қайталама сауда-саттыққа 
шығару рәсімі �тті. Салтанатты іс-шараға 
«Самұрық-Қазына» АҚ Басқарма Т�рағасы 
Нұрлан Жақыпов және «KEGOC» АҚ 
Басқарма Т�рағасы Нәби Айтжанов қа-
тыс ты. Сұраныс жоғары болады деп бол-
жанғандай-ақ осы жиында ұйымдастыру-
шылар ауызынан күткен жаңалықтарды 
естідік. SPO қорытындысы бойынша, 
«KEGOC» АҚ-на инвесторлардан жалпы 
сомасы 34,8 млрд теңгеден асатын 50 
мың нан астам �тінім келіп түскен екен. 
Бұл к�рсеткіш орналастыру жоспарынан 
1,5 есеге к�п екені бірден к�ңіл аудартты. 
Міне, осы жиналған �тінімдерді талдау 
нәти жесінде жалпы сомасы 22,6 млрд 
тең геден асатын �тінімдерді қанағаттан-
дыруға шешім қабылданған. Бұл – 
жарияланған акциялардың шекті санымен 

сәйкес сома. %зінің кіріспе с�зінде мұны 
Ұлттық әл-ауқат қорының басшысы да 
атап �тті.

«Бұл сауда-саттық іс-шарасы Мемлекет 
басшысының тапсырмаларын жүзеге 
асы ру мақсатында қабылданған «Жекеше-
лен дірудің 2021–2025 жылдарға арналған 
кешенді жоспарына» сәйкес �ткізіліп 
отыр. Қазақстан азаматтары «KEGOC» 
SPO-сына үлкен қызығушылық танытып, 
15 млрд теңгеден асатын сомаға 10 мил-
лионнан астам акция сатып алуға �тінім 
берген. Бұл Қордың IPO/SPO шеңберінде 
ұсынатын ірі ұлттық компанияларының 
инвестициялық мүмкіндіктеріне деген 
халықтың жоғары қызығушылығын к�р-
сетеді. SPO – KEGOC компания акция-
ларының �тімділігін арттырудың маңызды 
факторы. Оның нәтижелері бойынша 
ер кін айналымдағы компания акция-
ларының үлесі 2,7 пайыздан 8,1 пайызға 
артты», – деді «Самұрық-Қазына» АҚ 
Бас қарма т�рағасы Нұрлан Жақыпов.

Ал «KEGOC» АҚ Басқарма Т�рағасы 
Нәби Айтжанов �з кезегінде компанияның 

мінсіз дивидендтік тарихы бар екенін, ал 
жаңа бастама алдағы жоспарларды жүзеге 
асыру үшін қосымша серпін беріп отыр-
ғанын атап �тті. Акционерлік қоғам бас-
шысы бұл жолы да нарық артқан сенімді 
ақтап шығатынына ниетті әрі сенімді 
еке нін айтады.

«Бүгінгі сауда-саттық рәсімін аша 
отырып, �зім басшылық ететін KEGOC 
менеджментінің SPO-дан кейінгі 
акционерлермен жұмыс істеу жоспарларына 
тағы да тоқталып �ткім келеді. Бірінші, 
біз инвесторлардың инвестицияларын 
сақтау және к�бейту үшін аянбай жұмыс 
істейтін боламыз. Екіншіден, отандық 
энер гожүйені дамытуға және оның қауіп-
сіздігіне бағытталған барлық жүйелік 
жо балар жүзеге асырылмақ. Біздің жоспар-
ларымыздың �те маңызды үшінші тармағы 
– миноритарлық акционерлердің мүдделері, 
яки әрбір стратегиялық шешім қабылдаған 
кезде олардың дауыстары ескерілмек. Ал 
ең бастысы, біз осы жылдар бойы қалып-
тасып келген ашықтық ұстанымын сақ-

тай тын боламыз», – деп атап �тті «KEG-
OC» АҚ Басқарма т�рағасы Нәби Айтжанов.

AIX-тің мәліметтері бойынша, бұл 
жолғы SPO-ға қатысушылардың басым 
б�лігі шамамен 40 жастағы инвесторлар 
екен. Оның ішінде ер азаматтар мен әйел 
азаматтардың үлесі бірдей. Биржаның 
Tabys қосымшасы арқылы келіп түскен 
онлайн �тінімдердің максималды сомасы 
11,8 миллион теңгені, яки 8 мың акцияны 
құрапты. %тінімдер букбилдингтің соңғы 
минутына дейін қабылданып, �ңделіп 
отырған. Осы ретте AIX Басқарма Т�рағасы 
+сел Мұқажанова биржаға ұлттық ком-
панияларды орналастыру және инвестор-
ларды тарту ыңғайлы технологиялық 
шешімдер арқылы жүзеге асатынын атап 
�тті. Соның ішінде Tabys қосымшасы 
және банктермен мобильді интеграция 
жасау арқылы қолайлы жағдайлар туғызуға 
үнемі мән беріледі.

«Бүгінде инвестиция салу үшін 
смартфоныңыз ғана болса жеткілікті, яки 
интернетке қосылып, банктен есеп-шот 
ашасыз. Онлайн түрде инвестиция салу, 
бұл – AIX биржасы тудырып отырған 
жаңа мүмкіндік. Осы тұрғыдан алғанда 
біз алда келеміз, әрі оны одан әрі дамытуға 
ұмтылатын боламыз. «KEGOC» SPO-сы 
кезінде онлайн �тінімдердің рекордтық 
саны орнықты. Жалпы сомасы 2,2 миллиард 
теңге болатын 11 мыңнан астам �тінім 
келіп түсті. Біз б�лшек саудадағы инвестор-
лардың AIX-ке және біз ұсынатын құрал-
дарға деген сенімі уақыт �ткен сайын 
артып келе жатқанына �те қуаныштымыз», 
– деді +сел Мұқажанова.

Спикерлердің айтуынша, SPO-дан 
түскен қаражат еліміздегі Бірыңғай электр 
энергетикалық жүйенің Оңтүстік 
аймағындағы желілерін күшейту ж�ніндегі 
«KEGOC»-тың ірі инвестициялық жобасын 
іске асыруға бағытталмақ екен. Жоба 
шеңберінде ұзындығы жалпы 475 км 
болатын 500 кВ-тық «Шу–Жамбыл–
Шымкент» бағытындағы екі электр жеткізу 
желісі салынып, 500 кВ-тық үш электр 
қосалқы стансасы кеңейтілетін болады. 
Бұл – электр энергиясын тұтынудың 
болжамды �суіне байланысты Оңтүстік 
аймақ тұтынушыларын электрмен 
жабдықтаудың сенімділігін арттыруға, 
сондай-ақ негізінен Оңтүстік аймақта 
шоғырланған жаңармалы электр к�здерінің 
(ЖЭК) ірі нысандарынан қуат алуды 
қам тамасыз етуге мүмкіндік беретін стра-
тегия лық маңызды жоба. Осылайша, 
листинг рәсімі барысында «Самұрық-
Қазына» АҚ Басқарма Т�рағасы Нұрлан 
Жақыпов пен «KEGOC» АҚ Басқарма 
Т�рағасы Нәби Айтжанов сауда-саттықтың 
басталғанынан нышан беретін алтын 
түймешені басып, биржалық тетікті іске 
қосты.

«KEGOC» SPO-сы: 
ЖЫЛДЫҢ БАСТЫ ОҚИҒАСЫ

КӨМБЕДЕГІ КІТАПТАР  
ҚИССАЛАР БІЗГЕ ҚАЛАЙ ЖЕТТІ?

&асырлар �ойнауында жатып, бізге жеткен �исса дәст�рі со��ы 
жылдары даму �ар�ыны �дей т�сіп, б�гінгіні� баласы мен �ариясыны� 
тілінде, ж�регінде ж�р! )уантарлы� сезім. *йткені �исса – ж�ректі� 
бальзамы. Сана мен �анымызда �айнап жат�ан д�ниелерді т�йін 
с#здермен жеткізе алу #нерін шарпи т�скендей! Ауыздан ауыз�а тарап, 
�рпа��а жеткен �ла�атты с#здер орамын б�гінгіні� баласы аудион�с�алы 
кітаптар мен �ыс�аметражды видеотаспалардан к#ре алып, ты�дай да 
алып және бойы мен ойына сі�іре алып ж�р. 
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Қазір С.Торайғырұлы және оның мұрасы 
20-30 жылдардығы ұлтшыл, 40-50 жылдырдағы 

клери калық-бур  жуа   зиялық, 60-жылдар дағы адасты, 
Алашордаға қызмет еткен деген қаң    қу с"з, 

қате баға  лаулардың бәрі   нен тазарған.

�асырмен біртуар, с�йтіп �асырлап 
жасар ��былыс еле� еткізуі �з алдына, 
толайым тол�аныс�а б�лейді. 

Хал�ымызды� әр буын, бар буын �рпа�ымен 
соны �ырымен жа�ара, жар�ырай табысып, 
бірге жасаса береді. С�лтанмахм�т 
Торай�ыр�лы – �аза� әдебиетіндегі сондай ірі 
��былысты� бірі.

Жиырмасыншы ғасыр басында 
қысқа жасап, құйрықты жұлдыздай 
ағып �ткен ақын жайлы, оның қысқа 
ғұмыры, қызықты әдеби мұрасы 
жай лы әдебиетімізде аз айтылмаған 
секілді. Керек десеңіз, айтылған с�з, 
жазылған зерттеу ақын артына қал-
дыр ған екі том мұрадан к�лем жа -
ғынан әлдеқашан асып кеткен. Соған 
қарамастан, Сұтанмахмұт жайлы, 
қазақ әдебиетшілері әлі де талай ора-
лып, жаңа талап биігінен келіп, жа-
нын жебелей талай ойлар айтуға тиіс 
те. #йткені қазақ халқының руха ни 
дүниесінде құбылысқа айнал  ған 
ақын мұрасы бізден соны талап етеді. 
Елеусіз нәрселердің �зі уақыт �ткен 
сайын елеуліге айналып, жұртшылық 
назарын аудара береді, аудара береді.

Одан небәрі үш фотосурет қана 
сақталып жетті. Жалындап �ткен 
қыс   қа ғұмырда сәнденіп киініп, қы -
зық қуып суретке түсуге уақыт та 
тап паған, ең бастысы – мұрат тұтпа-
ған болуға тиісті. (йтеуір, жиырма 
жеті жылдық ғұмыр ескерткіші бо-
лып үш сурет (жансыз бейне) сақта  -
лыпты. Үшеуінде де �р, ойлы кес -
кінде бейнеленіпті ақын. Бұл, әрине 
сырт пішіні. Ақынның ішкі жан дү -
ние сін суретке түсіру мүмкін емесі 
бел гілі. Ол – фотографтың тағдырына 
жазылмаған. Қолынан келмейді. Ол 
ақынның �з қолынан келіпті. Аз ғұ -
мы   рында жазған, арнасынан асып-
тасып жататын шабытты, �ртке тиген 
дауылдай лапылдаған, мінезге бай, 
мазмұнға сақы, �ткір, ойшыл сипат-
ты �леңдер ақын жан дүниесінің ішкі 
иірімдері ғой.
 
Сезімнің сыртқа шықпас түрі бар ма?
 Оны жасырар адамның күші бар ма?
Біреу күй, біреу пішін, біреу с"збен
К"рсетпейтін жүректің іші бар ма? –

деп �зі айтқандай, ақын «жүректің 
ішін» поэзия құдыретімен сыртқа 
шығарады. #леңдегі сан алуан мінез 
арқылы халқына ашады, жұртына 
жасырмай жайып салады.

ҚҰБЫЛЫС

Сұлтанмахмұт Торайғырұлы 
ақын    ның лирикалары әлі терең тал-
данып жетпеген. Жыл-жылға, кезең-
кезеңге б�лу, тақырыптық, идеялық 
талдау – табиғатын шын асыл поэ-
зия ның бүлкілдеп соғып тұрған жү-
ре  гін түгел ашып к�рсете алмайды. 
Орыс поэзиясында �згеше құбылыс-
қа баланатын А.Блок, В.Маяковский, 
С.Есениндердің мұрасын лирикалық 
герой табиғаты арқылы жаңаша тану 
процесі жүргелі біршама уақыт бол-
ды. Қазір орыс ғалымдары «система-
лық анализге» к�ше бастады. Бұл 
бізге де керек.

Сұлтанмахмұттың лирикалық ге-
ройы ауылдан «шығамын тірі болсам 
адам болып» деп армандай аттанады. 
Тәрбиелі, жетелі оқу орындарынан 
«Қа раңғы қазақ к�гіне, �рмелеп шы-
ғып күн болам!» деп оралады. Бұл аз 
де сеңіз, «Мұздаған елдің жүрегін, 
жы лытуға мен кіремін!» – деп �ршіл 
мінез танытады. #зінің жеке бас мақ-
сатын – халық тілегімен егіз ұш-
тасты   рып, ел тілегіне орай ірі ойға 
ұм тылады. Сұлтанмахмұтпен бірге 
оқыған шәкірттің бәрі бірдей ақын 
болған жоқ. Ақындығы �з алдына 
Сұлтанмахмұттың лирикалық ге  ро-
йы     мен де бәрі бірдей мұраттас бола 
алмаған. #йту үшін де ірі табиғат ке-

Алғашқы кезең �леңдеріндегі қара -
пайым мінез келе-келе күрделене 
тү  се ді. Жол басындағы балаң поэзия 
бояуы барған сайын қоюлана береді.

Лирикалық герой – ақын талан-
ты ның жемісі. Ақынның талант нәрі, 
білім �ресі, ізденіс �рісі – лирикалық 
ге ройды да соқталандыра түсері 
анық. Зерттеушілер әлі күнге Сұлтан-
 махмұт «оны оқыған», «мұны оқыған 
жоқ» десіп жүр. Ізденіс �рісін аңғарту 
үшін балаң шағындағы мына бір 
�леңін алға тартайықшы:

Тұрмыс, тағдыр бірі де
Бұл мақсаттан бұра алмас.
Қаһарман Рүстем, ли де
Бұрам деп жолда тұра алмас.

Қаһарман Рүстем, (лилер ойың -
ды к�не шығыс әдебиетіне жетелей 
ж�неледі. Ол діни кітаптармен бірге 
шығыстың жеті жұлдызы шығарма-
ларымен де бала шақтан сусын да ған-
дай ғой. Қазақ сахарасына к�не шы-
ғыс әдебиетінің балқаймағы қалай 
келеді? Адам Мецтің «Мұсыл      ман дық 
Ре нес санс» атты еңбегі, ака демик 
Н.Конрад болжамдары біздің пікірі -
мізге тиянақ бола алады. Нәзи ра, 
аударма т.б. жолдардың баршасы мен 
еркін келе береді.

рек. Ақында сол ірі табиғат бар. Ол – 
ғасыр тоғысында дүниеге кел   ген 
ақын. Қарапайым жандардың �зіне 
зор ықпал етер дүрбелең жыл  дар та-
лант ты ақынның ішінде тұнып жат-
қан сұрапылын, дауылын оңай қоз-
ғап жібермей ме? #згені жалын алса, 
Сұлтанмахмұтқа әсер ету үшін ұш-
қын ның �зі жеткілікті. Уақыт тала-
бы на суарылған ақын іздене �седі, 
со ған орай лирикалық герой да іл -
гері леп, әр алуан табиғатқа б�ленеді. 

(йтпесе:
«Адам – құл "зін жеңіп ұстамаған»
Деген бір Сократтың бар нақылы –
 деген жолдарға зер салайық.

Жаңа ғасыр к�гінде тіршілік кеш-
 кен қазақ ақын-жазушылары ішінде 
Шығыс философиясына баратындар 
кездеседі. Тіпті, олармен (Шығыс 
фило соф та рымен) пікір жарыстыр-
ғандар да болған. Бірақ олар Шығыс-
та (не Батыста) мынадай философ 
болған деп таныстырып алар еді. Ал 

Сұлтанмахмұт Сократты қалыпты, 
ертеден етене құбылыстай қарайды.

Осылардан кейін ой түйсек, Абай 
данышпандығының бір к�зі болған 
Шығыс әдебиеті мен философиясы 
Сұлтанмахмұт талантының да гүлдей 
ашылуына ықпал еткен бір фактор 
деп қарауға тура келеді.

Енді оның Батыс әдебиетінен, 
орыс әдебиетінің ғажайып талант -
тарынан қалай үйренгені туралы ай-
тайық. Сұлтанмахмұт бір �леңінде 
«Ет жейтін ауыз құрымай, әділдік ор-
на масына к�зім жетті», – дейді. «Ет 
жей тін ауыз құрымай» – бүтінді б�л-
шегімен айту, жалпыны жалқы де-
таль мен жеткізу. Ақындық тапқыр-
лық. Осы жаңалықтың тегінде 
Л. Тол   с  тойдың наным-сенімі, ұстан  -
ған к�з қарасының ықпалы жатқан 
жоқ па? Толстой ықпалы? Иә, оған 
таң қа  луға болмайды. Қазақ жазушы-
  ла рының Л.Толстоймен байланысы – 
кү ні ертең тарих ашатын факті. Ұлы 
орыс жазушысы қазақ даласынан �з 
үйін де сый да қабылдаса керек.

Сондай-ақ «Адасқан �мір» поэма-
сындағы:
 Жер суып, жердің үсті мұзға айналып,
Күн с"ніп, жерге жарық тимегенде,
Мен не түрде жүремін, жауап берші,
Жер тозып, быт-шыт болып  күрегенде? –

умом. Отсюда цель моеге произведения 
может быть, пожалуй, ясна.

1919 год. Султанмахмут»

Қаз-қалпында келтіріп отырған 
с�збасы «Адасқан �мір», «Кедей» 
поэмаларының кілті іспетті, идеялық 
қазығы дерлік. Зерттеушілердің бұл 
шығармаларға айрықша зер салуы 
тегін емес, бір рет, бір демде ақ қағаз-
ға т�гіліп түсе қалған поэмалар – 
Сұлтанмахмұттың шырқап шыққан 
биігі. Бұл шығармалар Сұлтанмах -
мұтты �зінің тұстасы, «Гамаюн» атан-
 ған А.Блокпен рухани туыстырады.

Ойласам дүниеде қанша жан бар:
Адам бар, ағаш бар, мал мен аң бар,
Жанды, жансыз нәрсенің бәрі-дағы
/р себептің жемісі байқасаңдар, –
секілді философиялық үлкен �реге 
ақын ақылды Шығыс поэзиясы мен 
тұстас орыс әдебиетінің тегеурінді 
фи лософиясынан үйрене отырып 
жеткені анық.

Міне, осындай, үйреніс к�здері-
нен, қайнарбұлақтан нәрленген та-
ланттың лирикалық геройы, оның 
қадір-қасиеті, назы мен базы бәрі де 
қаптарлы терең жатуы – табиғи.

Ақындық шеберлік жайлы аз с�з. 
Сұлтанмахмұт поэзиясында с�зге зер 
сала, ана тілі байлығын ұштай қол-
дана ды.

Қазақ «бір тұтам» десе, сол ұғым -
ды ақын жаңалап «Секілді �мір қыс-
қа жарты тұтам», – деп қолданады. 
«Қазаққа басшымыз дер шляпалар»-
да осы іспетті саналы ізденіс жемісі.
Ақ сәуле, күміс жүзді, құндыз қабақ,

Сен гүлсің иіс шашқан жарып сабақ.
Болғанда к"зің – жақұт, етің – 
       торғын,
Қасың-ай, шашың – жібек, 
            мамық тамақ.

Аздаған статикалық қалып бар 
демесек, �лең – образдылық, к�р  -
кем    діктің бір үлгісі.

Үзінділермен шектелдік. Мұндай 
сонылық, жаңалықты қолданыстар 
ақында мол ынан кездеседі. Факті-
лер – ақынның қазақ с�зінің тұтыну-
шысы ғана емес, қайраткер қамқор -
шысы болғанына дәлел. Пуб   ли     цис -
ти   калық мақалаларындағы тілді таза 
сақтау жайлы ойлары да осы пікірі-
міз ді нықтай түседі.

Құбылысқа айналар ұлы дарын -
дар шығырмашылығы, ұлт әдебие     -
тінде дәстүр түзуге тиісті. Қазақ поэ-
зия    сында Сұлтанмахмұттан үй      рен-
             бе     ген ақын аз шығар-ау. (сі  ресе, 

Тарихқа жүгінсек, таланты ерек, 
табиғаты б�лек құбылыстар толассыз 
зерттеледі. (р алуан �нер арқауына 
�зек болады. Сеніміне орай, қазақ 
хал  қы ұлы ақынның есіміне, әдеби 
мұрасына иелік етіп отыр. Оның �мі-
рінен роман жазылды, шығарма  сы-
нан опера туды. «Правда» газеті қыр-
қыншы жылдардың �зінде «Зор 
ақыл ды, талантты, �мірбаяны �те 
қызық, тамаша жазушы» (171/8217/ 
саны. 21.VІ.1940 жыл) деп бағалаған 
еді. Ақын мұрасы осы бағалауға ла-
йық зерттеліп те келеді. Зерттеу де-
ген де, қыран жүрек ғалым, cұлтан-
мах мұттанудың негізін салушы 
про  фес сор Бейсембай Кенжебай   -
ұлының Кеңес қоғамының қырын 
қабағына қарамай, ағынға қарсы 
жүріп, түрлі ағымдармен күресе жү -
ріп, ұлы ақынның азаматтық басын 
да, ақындық ақық әдеби мұрасын да 
арашалап аман алып қалғанын қадап 
айтуымыз керек.

Қыран ғұмырлы ақын мұра-
сының кең танылып, терең ыжда-
ғатталғаны үшін қазақ халқы бір 
адамға, сол ғалымға, әсіресе қа рыз-
дар деп біле  міз. Ол – Сұлтан махмұт 
мұрасын зерт теуге жарты ғұмы  рын 
жұмсаған айтулы ғалым, табанды 
зерттеуші, профессор Бей сембай 
Кен  же    байұлы!

Қазір  С.Торайғырұлы және 
оның мұрасы 20-30 жылдардығы 
ұлтшыл, 40-50 жылдырдағы клери-
калық-бур  жуа   зиялық, 60-жылдар-
дағы адасты, Алашордаға қызмет 
еткен деген қаң    қу с�з, қате баға -
лаулардың бәрі   нен тазарған. Қазір 

«С.Торайғыров – Абай дан кейінгі 
ұлы ақынымыз» – деген профессор 
Бейсембай Кен   же  бай ұлы концеп-
циясы орын тепті. Ұлы ақын – қазір 
халқынның құша ғында! (Ақын мұра-
сының зерттелуі, бұл – �з алдына 
дербес әңгіме еншісі дерлік басы 
ашық, арнайы әңгіме!)

Мәңгілікпен салыстырғанда қас-
қағымға келмес қысқа ғана ғұмыр 
кеш кен, оны ұлтының ұлы мұратына, 
жарқын болашағына бағыштаған 
ақын сан ғасыр межесіне кетер, сан-
сыз буын ұрпағына жетер мәңгілік 
мұра қалдырды. #зі де халқының 
әрдайым айта жүрер, әрдайым арқа  -
сүйер мәңгілік құбылысына, рухани 
игілігіне айналды.

Ол – құбылыс!

Құлбек ЕРГ'БЕК, 
 филология ғылымдарының докторы, 

профессор

деген шумағы да Лев Толстойдың 
Күн ге мадақ с�зінен туындап жатқан 
ой емес пе? Біздіңше солай!

Қазақ ақынының:

Бақыт – құс ұшып жүрген 
  қолға түспес,
Билеуге оны ешкімнің күші жетпес.
Қолыңа құдай айдап бір қондырса,
Барам деп мен анаған ұшып кетпес... –
деген �леңі орыс жұртшылығы Пуш-
киннен кейінгі данышпан ақынымыз 
деп қадірлейтін Александр Блоктың 
«Гамаюнын» еске түсіреді. Торайғыр-
ұлы мұрасын зерттеуді �мірлік қызы-
ғына айналдырған профессор Бей-
сем бай Кенжебайұлы «Ғайса кім?» 
�леңін Блоктың «Двенадцать» поэ-
масы  мен �те орынды салыстырады.

Ақынның қай �леңін алсақ та бү-
тін бітім, �зіндік сом-сом ойға кез де-
се міз. (йтсе де, дарыннның кемел-
деніп, толысуының айғағындай «Адас              қан 
�мір», «Кім жазықты?» секіл ді шы-
ғар  малары айрықша жеміс дерлік. 
«Кім жазықты?» – уақыт ты ны сын 
жете пайымдаған тақырып. Та  қы рып 
Герценнің «Кто виноват?»-ы  на бас-
тап тұрғаны анық. «Кедей поэмасы-
на» жазылған мына орысша с�збасы-
на қараңыз: «Все, что существует в 
мире, есть результат известных дейст-
вий, условий и среды. Человек может 
творить эти условия, что и отличает 
его от животных. На этом основано 
все, что изобретено человеческим 

айрықша үйренген ақындар, біз-
діңше, Қасым Аманжолов, Мұ  қағали 
Мақатаев, Жұбан Мол даға      лиев. 
Қасымның «Дариға», «#зім туралы», 
Мұқағалидың «Жан азасы», Жұбан-
ның «Мен – қазақпын» секілді шы-
ғармалары – Сұлтанмахмұттан тіке-
л е й  ш ы ғ а р м а ш ы л ы қ  ү й р е н і с 
же   міс тері. Аталған шығармалар – 
қазақ поэзиясының інжу-маржаны 
қата ры  на қосуға боларлық аса үздік 
туын  дылар екені және шындық. 
Осы   дан ой түйсек, Сұлтанмахмұт �зі 
құбылысқа айналумен бірге, келешек 
�мір, �нер құбылысына да ықпал 
етуші ерен рухани күш.

Сұлтанмахмұт – �з �мірінің, жеке 
бас тіршілігінің рақатын халық бақы-
тына айналдырған, �зінің қысқа ғұ-
мырын халық жолына жұмсаған 
ақын. (йтпесе, отызға жетпеген жа-
сында:

Жасамаймын «Еңбектің,
Жемісін к"збен к"рем», – деп,
Жасаймын «бір қолқабыс,
Кейінгіге берем», – деп, айтар ма еді?!

Енді бір �леңінде:
«Менің досым әлі алыста...» – деп 

�з мұрасының тағдырын ишара лай-
ды. Кейінгі ұрпаққа сенім к�зін 
қадайды. Осы ойын:
Елімнің мен шын ұлы екеніме
Тағдырдың "зі берер куәлікті, – деп 
екінші �леңінде тиянақтай түседі.



№126 (4374) 
11 ҚАРАША 2023 СЕНБІ10 аптаРЕПОРТАЖ

(Басы 1-бетте)

Анар ҚОНЫС

Жол алыс, интернет желісіне қосылу 
мүмкін емес. Қаладан ұзаған соң-ақ теле-
фон желісі үзіліп қалды. Шопыр сасқа-
нынан бір-екі танысына хабарласып, жол 
сұрап еді, олар да білмейтін болып шықты. 
Ақырында  к#лікті жіберген түрме қыз-
меткеріне хабарласуға тура келді. Онымыз 
да сәтті болмады. Айнала жазық дала. Жан 
баласы к#рінбейді. Жол ортада жанар-
жағармай бекеті кездесті. Екі жігіт к#лігі-
мен аялдап тұр екен. Шопыр к#лікті тоқ-
тата сала, секіріп түсіп, оларға жылжы ды. 
С#йтіп, біреуі қол сермеп, жолды бағыт-
тағандай болды. «Жітіқара» т#бесін бетке 
алып, ақырын жылыстай бердік. Ал бізді 
мекеме алдында бір топ түрме қызмет-
керлері күтіп алды. 

189 ҚЫЛМЫСКЕР – 

МІРЛІК ЖАЗАҒА КЕСІЛГЕНДЕР
Шынын айтқанда, бұл мекемеге кез-

дей соқ қонақтар келе бермейді. Мұнда жиі 
кіретін  – тек қызметтік к#лік қана. Оның 
#зі қызметкерлерді таңғы сағат 7-де әкеліп,  
кешкі 7-де үй-үйге жеткізіп салады. +зге 
к#ліктің ізі де бұл жолға түсе бермейді.  
Оның үстіне, маньяк, кісі #лтіргендер, 
адам жегіштер, педофилдердің де соңғы 
тұрақтайтын жері – «Қара бүркіт». Осын-
дай мекеменің түзде болғаны да дұрыс 
шығар. Мысалы, қыздардың етінен тұш-
пара жасап жеген алматылық канни балдар 
Михаил Вершинин, Евгений Туроч кин, 
алматылық атқыш Руслан Күлекбаев 
осында қамалған.  Бірақ 2020 жылдың 24 
қыркүйегінде Қазақ станда #лім жазасына 
мораторий жария ланып, олардың жазасы 
#мір бойы бас бостанды ғынан айырумен 
ауыс тырылған.  Кейін #лім жазасы қыл-
мыс тық кезектен  тұтас алып тасталынды.

«Қара бүркіт» түрмесінің басшысы 
Дархан Нұрекешовтің айтуынша, мекеме 
әуелде 930 адамға арналған, жалпы ре-
жимдегі еңбекпен түзеу колониясы (ИТК-
21) ретінде тұрғызылған. Кейін 2004 жыл-
дың мамыр айының 21-інен бастап коло-
ния арнайы режимге ауыстырылды. С#й-
тіп, #мір бойы жазаланғандардың алғашқы 
легі осында түсе бастаған. 

– Қазір бізде сотталғанның саны 248-ге 
жетті. Оның 189-ы – #мірлік жазаға кесіл-
гендер. Қалған 59-ы – #з жазасын шаруа-
шылық қызметте #теп жүргендер. Пре-
зиденттің тапсырмасына сай мораторий 
жарияланып, #лім жазасы мүлдем жойыл-
ған болатын. Нәтижесінде, #мір бойына 
жазаланғандар мекеніне айналды. Мұнда 
ең жас қылмыскер 1997 жылғы болса, 
үлкені – 1949 жылғы. Соның ішінде #з 
қылмысын мойындамағандар  да бар, – 
дейді Дархан Нұрекешов.

Мекеме басшысының ай туынша, 
«Қара бүркіт» түрмесіне жылына 15-20 
адамдай түсіп отырады. Оның бәрі – асқан 
қаты гездікпен қылмыс жасағандар. «Қазір 
к#біне Қылмыстық кодекстің 121-бабы 
«сексуалдық сипаттағы зорлық-зомбылық 
әрекеті», яғни педофилия ісі және 99 бап 
адам #лтіру бойынша түсіп жатыр. Ал тер-
роризм мүлдем жоқ, ең соңғысы – Ақт#-
бедегі жағдай ғана» деген мекеме басшысы 
соңғы кезде педо филизмнің белең алғанын 
с#з етті. 

– Соңғы 5 жылда #мірлік жазаға кесіл-
геннің арасында педофилия к#бейген. 
+йт кені бүгінде түрмеге түскен қылмыс-
кердің к#бісі осы үшін жазасын #теп 
жатыр. Мұндай қылмысқа не үшін, неге 
баратынын түсіне алмайсың. Психикалық 
ауытқушылық бар десек те, арасында #з 
қылмысын мойындамайтыны да жетіп 
арты лады. Бірі – мастықтың кесірі десе, 
екін шісі – дүние-мүлікті #зіне алып қалу 
мақсатында жала жапты дейді. Кімнің 
айыпты, айыпты емес екенін біз терге мей-
міз. Біз тек шығарылған үкімді орындаймыз. 
Мы салы, Түркістандағы к#ршісінің 5 жа-
сар қызын зорлаған педофил мен #зінің үш 
баласын саналы түрде балталап шауып 
#лтіріп, оны бейнежазбаға түсірген ақтау-
лық қылмыскер жақында бізге әкелінді. 
Осындай жантүршігерлік қылмыс жасаған 
қылмыскердің бойында қатыгездік бол-
мауы мүмкін емес. Fрине, заң бойынша 
тер роризм мен педофилизмге шартты 
түрде мерзімінен бұрын босату қарас-
тырылмаған. Дегенмен  заңдық тұрғыда 
олар дың құқығын теңестіру арқылы бү-
гінде қылмыскерлердің #з ішінде педо-
филия ұрлықшыдан қадірсіз саналмайтын 
болған, – дейді «Қара бүркіт» түрмесінің 
басшысы Дархан Нұрекешов.  

ҚЫЛМЫСКЕРЛЕРДІҢ 
КҮН Т�РТІБІ

Жоғарыда айтқанымыздай, колонияда 
кездейсоқ қонақтар бола бермейді. Тек 
қызмет бабымен не болмаса сотталушы-
лармен кездесуге келгендерді кездестіре 
аласыз. Онда да ол бірнеше тексеруден 
#теді.

 Мекемеде бірден үш б#лімше қызмет 
атқаратынын байқамау мүмкін емес. Коло-
нияның аумағын Ұлттық ұланның жауын-
герлері күзетеді, олар тұтқындарды қара-
уыл дап, алып жүреді. Ал мекеме ішінде тек 
келісімшартта істейтін тәжірибелі әске-
рилер қызмет етеді. Сырттағы қарауылға 
жедел қызмет сарбаздары жауап береді. 
Түрмедегі жедел және тәрбие жұмысы 
Қылмыстық-атқару жүйесі офицерлерінің 
мойнында екен. Сонымен қатар екі б#лім 
де бір-біріне бағынбайды. 

  – Түрмеде барлығы 400-дей адам 
жұмыс істейді. Fркімнің #зіне жүктелген 
қызметі бар. Атап айтсақ, оның ішінде 
психолог, жасақ бастығы, күн тәртібін 
бақылаушы, тыйым салынған заттардың 
кіріп кетпеуін қадағалайтын қызметке 
дейін бар. Тіпті, Ұлттық ұлан жасағының 
ең үлкен б#лімшесі – осында. Білуімше, 
900-дей сарбаз, – дейді тәрбие жұмысы 
ж#ніндегі орынбасары Аманжол Ахметов.

Бірнеше күзеттен #ткен соң алдымыз-
дағы үш корпустың жаңасына бет алдық. 
Есікті ашып, бізді қабылдаған күзет камера 
жаққа #ткізді. Үш жігіттің бірі итпен жүр. 
Қызметкерлердің айтуынша, әлгі ит 
күзеттегілерге шабуылдамайды. Камерадан 
қылмыскер шығарда күзет түгілі иттің #зі 
бойын тіктеп, сақтықпен қарап, к#зін 
алмайды. Ал камера есігін ашпас бұрын 
күзеттегілер «Қолдарыңды к#теріңдер!», 

«Алақанды сыртқа қаратыңдар!», «Сапқа 
тұрыңдар!» деп айқай салады.  Дәл камера 
есігінің жанында матамен қапталған қор-
жын ілулі түр. Қызметкердің айтуынша, 
оның ішінде сақал-мұртты қыруға арналған 
құралдар салынған. Fрбір қылмыскер 
қырынар кезінде сұрап алады екен.  

Камераның есігі  ашылып, ішіне 
енгенде тағы да темірторға тірелесіз. Іштегі 
қылмыскерлер қолдарын к#кке к#теріп, 
алақанын сыртқа қаратып, сапта тұрғанын 
байқайсыз. Оларға еркін жүріп-тұруына 
рұқсат берілмегенге дейін сол қалпын 
сақтайды. 

Аманжол Ахметовтің айтуынша, 
сотталушылар «Қара бүркітке» түскенде ең 
алдымен оларды медициналық-санитарлық 
б#лім қарайды. Дәрі-дәрмекпен қамтылған 
б#лімшеде сотталғандарға ғана емес, 
қызметкерлерге де алғашқы к#мек бере 
алады. Сотталғандар толығымен медицина-
лық тексеруден #ткізіліп, жуынып-таза-
ланады. Артынан психологтер олармен 
түсіндіру жұмысын жүргізеді.

 – Қатаң жазадағы түрмеге түсіп, 
#мірінің соңына дейін қалатынын түсіну, 
оған к#ндігу – кез келген қылмыскерге 
ауыр. Сондықтан алғашқы 15 күндей 
олардың бейімделу үшін психологтер 
с#йлесіп, барынша түсіндіруге тырысады. 
Негізі бір камерада үш немесе т#рт адамнан 
отырады. Сол себепті алдымен қылмыскер-

лердің психологиялық портретін жасап, 
бір-біріне сәйкес келетін, келмейтіні 

анықталады. «Бір ата-анадан ала да, құла 
да туады» демекші, әрбір адамның мінезі 
әртүрлі ғой. Сондықтан бір-бірін түсінетін, 
бір-біріне сай келетіндерді бір камераға 
отырғызуға тырысамыз. Бас-к#з жоқ, бәрін 
бір жерге қамай салмаймыз. +йткені 
қуықтай жерде отырған соң, теледидардағы 
қосылған арнаға бола дау шығуы мүмкін. 
Осының бәрін алдын алуымыз керек, – 
деді тәрбие жұмысы ж#ніндегі орынбасар. 

  – «Адам үш күнде к#рге де үйренеді» 
демекші, басына түскен іске адам баласы 
к#ндігеді. +зіне-#зі қол салу фактісі болған 
емес. Себебі  психологтеріміз олармен 
күнбе-күн с#йлеседі. Fңгіме барысында 
сотталушының к#ңіл-күйі бұзылса не 
болмаса мамандар бір нәрсеге сескенсе, 
бірден бақылауға алып, себебін анықтауға 
тырысады. Арасында сотталушының 
қобалжығаны, мазасыздығы, депрессияға 
түскенін білу үшін тест #ткізіледі, – деді 
Аманжол Ахметов. 

АНАСЫН 25 ЖЫЛДАН 
КЕЙІН К
РДІ

Күніге үш уақыт тамағынан б#лек,  
жұмасына бір рет моншаға түседі. Апта 
сайын киімдері ауыстырылып, жуылады. 
+мір бойы бас бостандығынан айырылған-
дарға серуенге күніне бір рет бір-бір жарым 
сағат берілген. Онда да к#к аспанды темір 
тордан тамашалайды. 

– Мысалы, жұмасына бір рет жақын-
дарымен с#йлесуге 15 минут беріледі. Те-
ле фонмен әңгімесі де бастан-аяқ тыңдала-
ды. Сотталушының к#ңіл-күйі бұзылып, 
дауыс к#тере бастаса, мамандар қоңырауды 
үзеді. Мүгедектігі бар не болмаса денсау-
лығына байланысты келе алмаса Skype 
ар қылы с#йлесе алады. Үйден келген хат-
тың #зі тексеруден #теді. Мәселен, қаралы 
хабар болса, алдымен сотталушымен пси-
холог с#йлесіп, оны дайындайды. Осыдан 
кейін ғана хатты қолына ұстатамыз, – деген 
тәрбие жұмысы ж#ніндегі орынбасары 
Аманжол Ахметов аса ауыр қылмыс-
керлердің  ағайын-туғанымен с#йлесу үшін 
әуелі бастыққа #тініш жазатынын айтты. 
– Сотталушы кімге, оның оған кім 
болатынын к#рсетеді. Сол мәліметтер то-
лы ғымен тексерілген соң ғана с#йлесуге 
немесе кездесуге рұқсат беріледі, – деді ол. 
Fркім #з кезегімен келсе, күніге 10-12 адам 
с#йлеседі. Кейбір сотталушы шалғай 
жақтағы туысын әуреге салмас үшін екі 
сағат Skype-пен немесе видеомен с#йлесе 
алады. Онда да сотталушыны с#йлесуге 
арналған б#лмеге әкеледі. С#йтіп, темір 
тормен қоршалған бұрышқа отырғызып, 
есіктің сыртынан құлып салынады. 

Жақындарымен жүздесу жеңілдетіл-
гендерге жылына екі рет, ал қалыпты 
жағдайдағылар бір рет жүздеседі. Осы жаз-
дан бастап оларға ұзақмерзімді кездесуге 
рұқсат берілген. Енді жазаланушылар екі 
күнін жақындарымен #ткізе алады. Соған 
арнайы тамақтанып, тынығатындай 2-3 
б#лмеден тұратын орын жасақталған.  Біз 

барған күні 2 күндік кездесуге ридерлік ана 
баласын іздеп келіпті.  Бізді к#ргеннен 
бірден суретке түсуден бас тартты. Б#лмеде 
теледидарға дейін қосылған. Ал дастарқан 
басында ананың #зімен к#теріп әкелген 
тамағы тұр. Жақында ғана В.Челах та 
осын  дай кездесуде болыпты. Бірақ ол 
БАҚ-пен кездесіп, сұрақтарына жауап 
беру ден бас тартқан екен.

Аманжол Ахметовтің айтуынша, қыл-
мыскерлердің бұл кездесуі де психологтің 
дайындығы арқылы #теді. Жақындарымен 
жүздескеннің ең алғашқы легі  – түрмеге 
2004 жылы түскендер. Мысалы, қылмыстық 
топ құрғаны үшін #мір бойына бас бостан-
дығынан айырылған Х. есімді азамат 
анасын 25  кейін жылдан кейін к#ріпті.   

– Ұзақмерзімді кездесуді ауыр қылмыс-
пен алғашқы жылдары түскендерден баста-
дық. Ата-аналар балаларымен кездескенге 
сенбеді. Олар бұған дейін кездеспеді емес, 
жүздесті. Бірақ қысқа кездесуде қылмыскер  
темір тордан шықпай, бір-біріне жақындай 
алмады. Ал ұзақ кездесуде бір-бірін к#ріп 

қана қоймай, қолынан ұстап, құшақтады. 
Сонда әлгі қылмыскердің анасы ұлын құ-
шағына алып, иіскесе де онымен кездес-
кеніне сене алмады. Бүгінде 30-дан аса 
сотталған ағайын-туғанымен кездесе алды. 
Жалпы, #згерістер енгеннен бері соттал-
ғандардың тәртібі жақсарды. Қандай да бір 
себеппен тәртіп бұзса, әуелі түсіндіру жұ-
мы сы жүргізіледі. Қайталаса, ескерту бе-

ріледі. Егер оған да түзелмесе, телефонмен 
с#йлесу мен жүздесуден айырылады, – 
дейді Аманжол Ахметов.

ЖҰМЫС ІСТЕП, ДҮКЕННЕН 
САУДА ЖАСАЙДЫ

Fр корпуста бейнекамера б#лмесі бар. 
Онда бір адам сотталғандардың камера-
сында не істеп отырғанын бақылап отыра-
ды. Fр камераның т#бесінде бейнекамера  
орнатылған. Fр камерада 3-4 сотталушыдан 
отырады. +мір бойы сотталғандардың 
ішінде орта білім алмай қалғандар да жоқ 
емес. Мекеме оларға білім алып, маман 
атануына да мүмкіндік жасаған. 

– Мектеп аттестатын алуға оқып жат-
қан бір тобымыз бар. Оның 18-і – #мір 
бойы сотталған болса, екеуі – шаруа-
шылық қызметте жүрген қылмыскер. 
Олардың бәрі – адам #лімі үшін жазасын 
#теп жүргендер. Ең алдымен қылмыскердің 
ісін қарап, мектеп бітірмегеннің құжатын 
реттеп, білім алуына мүмкіндік жасаймыз. 
Олар – аттестат алуға міндетті. Ал кол-
ледж ді әркім қалауына қарай оқиды, – дей-
ді қылмыскерлер арасында тәрбие әлеу-
мет тік-психологиялық жұмыс б#лімінің 
басшысы Асылхан Шакаев. 

Оның айтуынша, Білім министрлігінің 
қолдауымен жергілікті колледж сотталушы-
ларға  газ бен электр дәнекерлеуші маман-
дығын алуға к#мектеседі. Оның үстіне, 
олар тегін оқытылады.

«Бұл пилоттық жоба биылдан бастап 
қосылды. Қазір топта 20 шақты адам бар. 
Олардың бәрі – #мір бойы бостандығынан 
айырылғандар. Негізі оқу – 10 айлық. 
Жітіқаралық политехникалық колледждің 
ұстаздары осында келіп оқытып жатыр. 
Fзірге сотталушылар теориялық білім 
алуда, артынан тәжірибе алмасады.  Алдағы 

уақытта оқитындар легі к#бейер, с#йтіп 
пайдаға жарар деп үміттенеміз», – деді 
Асылхан Шакаев. 

Тіпті, түрме ішінде жеке кәсіпкер 
«Желінбеков» тігін цехын ашқан. Олар 
спорттық киімдер үлгісін тігіп, оны базарда 
сатады. Сотталушылардың жұмысымен 
танысуға барғанда 5 адамның жұмыс 
істейтінін к#рдік. Кіргеннен сотталушылар 
бір дауыстан «Сәлеметсіз бе, бастық 
мырза!» деп сәлем берді. Ішіндегі кішісі 
жұмыста қанша адам және кімнің барын 
айтты. Рұқсат бергенге дейін #здерінің 
қалыпты сапты сақтап тұрды. 

Бас тігіншінің айтуынша, күніне 4-5 
киімнен тігеді екен. «Fрқайсысының #зіне 
жүктелген міндеті бар. Бірі қалтасын тіксе, 
бірі  белбеуін шығарады.  Бір костюм 3-4 
сағатты алады. Ал күніне 4-5 киімнен тігіп 
отырамыз», – дейді ол. 

– Бізде тек бір тігін цехы бар.  +зі 2021 
жылдан бастап ашылды. Сол кезде #мірлік 
жазаға тартылғандардың жұмыс істеуі – 
тарихымызда бірінші рет еді. Басында бір 
ғана қылмыскердің тігіннен хабары бар 
болып шықты. Ол қасына 2-3 адамды алып, 
оларға тігуді үйретті. С#йтіп, арасынан 
жақсы тігіншілерді таңдап, тігін цехына 
жұмысқа тұрды. Негізі кез келген сотталу-
шы жұмыс істей алады. Бірақ алдымен біз 
олардың психологиялық тұрғыда қанша-
лықты дайын екенін тексереміз. Қазір олар 
спорттық костюмді, жылы киімді тігіп 
жа тыр. Кәсіпкердің #зі екі рет келіп, қа-
жетті материалы мен тігін машинкасын 
әкелген. Егер іс осылай қарқынды жүрсе, 
оны ұлғайтпақ ойы бар. Т#рт қабырғада 
қамалып,  қол қусырып, бос отырғаннан 

г#рі олардың бірдеңемен айналысқаны 
дұрыс қой, – дейді қылмыскерлер арасында 
тәрбие әлеуметтік-психологиялық жұмыс 
б#лімінің басшысы Асылхан Шакаев.

Оның айтуынша, оларға жалақы 
т#ленеді. Тіпті, сол ақысына түрме ішіндегі 
дүкенде сауда жасай алады. Қатаң жазамен 
отырғандар екі айлық есептік к#рсеткіш 
жұмсай алса, жеңіл жазадағылар 7 АЕК 
жұмсайды. Онда да қылмыскерлер қолма-
қол т#лем жасай алмайды. Барлық есеп-
қисап бухгалтерия арқылы жүреді. Fуелі 
жазаланушы #зіне керек дүниесіне тап-
сырыс береді. Мысалы, бір шай, екі қорап 
темекі деп атын жазып, түрін түстеп к#р-
сетеді екен. Осыдан кейін түскен #тініш 
бойынша бухгалтерия есебінде  қанша 
ақша бар-жоғын тексереді. С#йтіп, қажет-
тісін алады. «Жалақы түсерде дүкенші 
есепшотты бухгалтерияға апарып, #з 
ақысы аударылады. Негізі қажетті тауардың 
бәрін қаладан әкеледі. Дүкенге тек рұқсат 
етілген заттарды кіргізе алады», – дейді 
Асылхан Шакаев.  

– Осы жерде істегеніме 6 жыл болды. 
Үйреніп кеттім. Негізінен шай мен темекі 
к#бірек #теді. Қолма-қол ақша да т#лен-
бейді, қарыз да берілмейді. Ал дүкенге 
затты әр ай сайын толықтырып отырамын. 
Fсіресе, Құрбан айт, Жаңа жыл секілді 
мереке кезінде тапсырыстар к#бейеді. 
Кейбірі туған күнге орай тортқа тапсырыс 
береді. Енді бірі шығарында киімін 

жаңаламақ болып, аяқкиім мен спорт 
киімін  тапсырады, – дейді дүкенші Гүлнар 
Жақсылыққызы. 

Дүкеннің іші супермаркеттен кем емес. 
Жанға қажеттінің бәрі бар. Шұжықтың 
#зін халал мен халал емес деп екіге б#ліп, 
тоңазытқышқа салып қойған.  

«
ЗГЕГЕ ҚИЯНАТ ЖАСАМАЙ КҮН 
КЕШЕР ЕДІМ...»

Кейбірі кітапханадан кітап алдырып, 
оқуына да болады. Алдын ала тапсырыс 
берсе болғаны. Мерекелік іс-шаралар не-
месе жиындар арнайы клубта #теді. Оның 
ішін сотталушылар #здері бояп, әсемдеген 
екен. Мысалы, ұлы Абай мен әл-Фарабидің 
суретін бір ай салыпты.  Кинопроектор 
б#лмесі де бар. Тіпті, ілулі тұрған стенд 
газеттерін де #здері жасаған. Түрме қыз-
мет керінің айтуынша, #мірлік жазаға тар-
тыл ғандардың әр корпусы бойынша бай-
қау #ткізіледі. Сонда #зіне-#зі психолог 
деген стенд жасап, #здері әсемдейді екен. 

– Жылдан-жылға қылмыскерлердің 
жағдайы жақсарып келеді. Тіпті, олардың 
осы абақтыдан босап шығамыз деген үміті 
де бар. Мысалы, жазасын #теген қылмыс-
кер 25 жылдан кейін шартты түрде уақы-
тынан бұрын босатуына #тініш жаза алады. 
Соның бірі – 2004 жылдан бері түрмеде 
отыр ған азамат. Оның бостандыққа шыға-
мын деген үміті бар. Егер олар тәртіпті 
бұз са,  алдымен психолог с#йлеседі. Арты-
нан қайталанса, түсіндіру жұмысы жүреді. 
Тағы бұзса, ес керту жасалады. Онда да 
тү зелмесе, жазасы қатаңдатылып, кездесу-
ден айырылып, дүкен нен зат ала алмайды. 
Мысалы, бүгін тәртіп бұзса, оның жазасын 
тек бес жылдан кейін қатаңдатып #згерте 
ала ды, – дейді  қылмыскерлер арасында 
тәр бие әлеумет тік-психологиялық жұмыс 
б#лімінің басшысы Асылхан Шакаев.

Ал біз жүздескен екі қылмыскер де 
істеген ісіне #кінетінін айтты. Екеуі де 
адам #лімі үшін сотталған. Бірі – қостанай-
лық, екіншісі – Семейдің тұрғыны. 

– Қолым қанға боялды. Жазықсыздан 
жазықсыз адамдарға қиянат жасағанымды 
түсінемін. Осыған қатты #кінемін.

– 
зіңізді қандай ой мазалайды?
– Зардап шеккендер мені кешірмейді-

ау. Осы нәрсе ойымнан шықпайды.
– 
міріңізді қайта бастауға мүмкіндік 

туса, не істер едіңіз?
– Адамдарға зардабымды тигізбес едім. 

Еркіндікте #мір сүріп, шаруа қожалығында 
жұмыс істер едім.

– 
мірден не күтесіз, неге үміттенесіз?
–  +зімді к#рсете алмадым, дегенмен 

маған адамгершілік танытады деп ойлай-
мын, – дейді #мір бойына жазаланған С. 
есімді қылмыскер. 

 «Ештеңеге үміттенбеймін десем, #тірік 
айтқаным. Бәрібір де жүрегімнің түбінде 
шартты түрде уақытымнан бұрын боса ты-
ла мын деп үміттенемін. Жалпы, қоғамның 
мені қалай қабылдайтынын білмеймін. 
Мені мазалайтын мәселе – осы. Бірақ  #зім 
ештеңені жасырмаймын деп шештім. 
Қайда болғанымды, не істегенімді ашық 
айтамын. Оны қалай қабылдайтынын сол 
кезде к#рерміз. Отбасымның, ата-анамның 
жанында болғым келеді. Айтқандарын 
тыңдап, ақылына құлақ асар едім», – дейді 
қостанайлық азамат. 

Асхана жақтағы жұмыстың бәрін 
түрмеде жазасын #теп жүргендер істейді.

  –  Шаруашылық қызметте #мірлік 
жазаға тартылғандар емес, 5-10 жылға 
ұсақ-түйекпен сотталғандар істейді. Олар 
тамақ дайындап, нан пісіреді, бірі сол 
б#лкені турайды, тамақты таратады. Міне, 
осылар түрме ішінде емін-еркін жүріп, 
б#лек жатақханада тұрады. Соған қарамас-
тан олар да бақылауда болады. Шыны 
керек, ешқайсысының сотталған бабына 
қарамаймыз, бізге бәрі бірдей, – дейді 
Асылхан Шакаев. 

Түрме ішіндегі асхананы да к#ріп 
шықтық. Кіреберістегі бұрышта жас бала 
нанды турап жатыр екен. «Асханаға келіп 
ішетін сотталғандарға нан тілімдеп тура-
лады. Ал #мір бойына жазаланғандарға бір 
б#лке нан үшке б#лініп беріледі», – дейді 
әлгі бала. Біз де дәл аспаздың кешкі асты 
да йындап жатқан тірлігіне түстік. Асхана-
ның #зінде 12 адам жұмыс істейді. Нан 
пі сіретін б#лмесі бір б#лек жерде орна-
ласқан. Нан салушы бір ғана адам. 

Оның айтуынша, бір #зі бәріне үлгереді. 
«Күніне 250 б#лке пісіремін. Нанды #зім 
ашытып, #зім илеймін. Бәріне үлгеремін. 
Бұрын 500 б#лкеге дейін пісіретінбіз», – 
дейді ол. С#йтіп, сотталушылардың емес, 
түрме қызметкерлерінің асханасынан дәм 
бұйырып, тамақ ішіп қайттық. 

Бастысы, түрмеден шыққан кез келген 
жанға мемлекет тарапынан  жанға бірреттік 
әлеуметтік к#мек беріледі екен. Кейбірінің 
барар жері, басар тауы болмаса, қарттар 
үйіне орналасуға к#мектеседі. Түрме 
қызметкерінің айтуынша, бүгінге дейін 
#мір бойы жазаға тартылғанның әлі бірде-
бірі түрмеден босап шықпаған. 

ТҮРМЕДЕГІ 
ӨМІРЗАЯ:

апта

бір-біріне сәйкес келетін, келмейтіні 

ТІРШІЛІКТІРШІЛІК



Бүгінде елімізде табиғат құ-
былыстарын бақылауға 
мүмкін дік беретін жобалар 
ауқымы кеңейіп келеді. 
Солардың бірі – әл-Фара би 
атындағы Қазақ ұлт тық уни-
верситеті жанындағы 
орталықтың ғалымдары құрас-
тырып жатқан наноспутник. 
Ғылым саласындағы тың 
жаңа лықты естіген соң  жоба 
автор ларымен байланысқа 
шы ғып, әң гіме лестік.

 Ғарыш аппараты арқылы ғалым-
дар шағын обсерваторияда минералды 
ресурс тарды анықтап, жер сілкінісін 
болжай алады. �л-Фараби атындағы 
ҚазҰУ Ин жи ниринг және жоғары 
технологиялар кластарының бас ди рек-
торы �мірхан Темірбаев жер сілкінісінің 
нақты уақытын дәл айту мүмкін емесін, 
дегенмен әлемде ғалымдар осы бір 
құбылысты болжау мәселесіне ден қойып 
отырғанын айтты. 

– Ғалымдар жер сілкінісін болжауда 
әр түрлі хабаршыға  сүйенеді. Қазір 
хабаршылардың жүздеген түрі анықталған. 
Олардың к+пшілігі  геофизикалық 
құбылыстарға негізделген. Мұндай 
құбылыстарға атмосферадағы оптикалық 
құбылыстар, сейсмикалық толқын 
жылдамдықтары, жердің беткі қабаты 
температурасы мен жерасты суларындағы 
родон құрамының +згерісін жатқызуға 
болады. Сондай хабаршылардың бірі – 
Жер ионосферасы мен магнит +рісінің 
күйі, – дейді ол.

�мірхан Темірбаевтың айтуынша, 
литосфера мен зарядталған б+лшектерден 
тұратын ионосфера арасында тығыз бай-

ла ныстың болуы, жер сілкінісінен біраз 
уақыт бұрын ионосфера дағы зарядталған 
б+лшектердің, атап айт қанда, электрондар 
концентрациясының +згеруі ғалымдар 
тарапынан жер сілкінісі нің айғағы деп 
саналған. Мәселен, 2010 жыли Гаитида, 
2011 жылы Жапонияда, 2023 жылы Түркия 
елінде болған жер сілкінісі оқиғалары 
с+зімізге дәлел. Жоғарыда айтылған құбы-
лыстар әдетте 200-500 шақырым биіктікте 
орын алады. 450-550 шақырым қашықтағы 
«т+менгі орбиталарға» наноспутниктер 
жіберіледі. Наноспутник ионосферадағы 
+згерістерді анықтай алады.

– Ғаламшар үшін осындай маңызды 
миссияны атқаратын наноспутникті неге 
біз де жасап к+рмеске деген ой келді.  Қазір 
осы жобаны пысықтап жатырмыз. �детте 
наноспутниктер Жерді  күн сайын 
шамамен 15 рет айналып шыға ды. Оның 

4 айналымы Қазақстан терри-
ториясына сәй кес келеді. Біздің 
жоспарымызға сәй кес, нано-
спутник Қазақстанның терри-
тория сынан +ткен сәтте біз 
Жердегі қа был дау станса-
ларының к+мегімен ионос-
фераның жай-күйін үнемі 
бақылап отыра мыз. Тіпті, 
автоматтандырылған жүйені 

жасау  ойымызда бар. Нәтижесінде, 
+з еліміздің территориясына үздіксіз 
мони торинг жасап отыруға мүмкіндік 
туады, – дейді. 

Сұхбат барысында ҚазҰУ-лық ғалым-
дар жоспарлап отырған ғарыш аппара-
тының жобасымен таныстық. Аталған 
құрылғы CubeSat стандартындағы нанос-
путникер санатына кіреді. Шағын құрыл-
ғының к+лемі небәрі 10 см*10 см*30 см 
болады екен. Алайда ғарыш аппаратының 
шағын болуына қарамастан, оның құра-
мына барлық ішкі жүйелер орналас-
тырылады. Олардың қатарында күннен 
энергия алатын элементтер, сондай-ақ 
энергия жинағыш аккумуляторлар бар. 
Наноспутник келешекте 500-550 шақы-
рым биіктіктегі орбитаға, яғни ионос-
фераның жоғарғы қабатына жіберіледі. 
Ғарыш аппараты Қазақстанның терри-
тория с ынан ұшып +ткен кезде жерде 
орналасқан стансаларға үздіксіз когерентті 
сигналдар жіберіп отырады. Егер ионос-
ферада белгілі бір +згерістер байқалса, 
онда жерге келетін сигналдарда да фазалық 
айырма шылық пайда болады. Нақтырақ 
айтқанда, ионосферадағы зарядталған 
б+лшектер м+лшерінің +згеруіне байла-
ныс ты на носпутниктен шыққан сигналдар 
жерге ке шігіп келеді. Бұл жердің қатты 
қабатында +згерістер болып жатқан-
дығынан хабар береді. Жоғарыда атап 
+ткеніміздей, ионоферадағы +згерістер 
Жердің қатты қабатымен, соның ішінде 
жер сілкінісімен тығыз байланысты. 
Осылайша, ғалымдар жер сілкінісін алдын 
ала болжай алады. 

Жоспардағы наноспутник университет 
ғалымдарының ойлап тапқан алғашқы 
жобасы емес. Ма ман дар «әл-Фараби 1» 
деп аталатын ең алғашқы наноспутнигін 
2017 жылы Үндістанда сәтті ұшырған еді. 
Арада бір жыл уақыт +тпей, 2018 жылы 
екінші отандық «әл-Фараби 2» құрыл-
ғысын ғарышқа жіберді. Бұл құрылғы 
Илон Масктың SpaceX ком пания сының 
қолдауымен іске қосыл ған екен. Ғарыш 
аппараты ауа сапасын бақылап, +рт қаупі 
бар аймақ тар ды анықтауға к+мектескен. 
Мамандар «әл-Фараби 2» аппараты үш 
жылдан аса уа қыт штаттық режимде 
жұмыс істеп, қазір +з қызметін тоқтат-
қанын айтады. 

– �л-Фараби атындағы Қазақ ұлттық 
университеті – бүгінде елімізде кіші ға-

рыш аппараттарын жасап, оны басқарумен 
айналысатын, алғашқы қазақстандық 
наноспутникті ғарышқа жіберген тұңғыш 
және жалғыз университет. Жоғарыда 
атал ған жобаларды орындау барысында 
қол жеткізген нәтижеміз – заманауи ға-
рыш технологияларын жетік меңгерген 
ма мандар даярлап шығару. Осындай 
құрылғы ларды ойлап табу арқылы уни-
вер ситетте отандық ғылыми мектептің 
негізі қаланды. Ал ұшырылған нано-
спутник тер – мамандар жасаған құрыл-
ғыларды ға рышта технологиялық тесті-
леуден +ткізуге мүмкіндік берді, – дейді 
�.Темірбаев. 

Тағы бір атап +терлік маңызды ақпа-
рат, былтыр Орталық Азия елдерінен 
кел ген 200-ге жуық қыз бала универ-
 си ттеттің ғылыми орталығында нанос-
путник жасауды үйренген. Ғарыш ап-
паратын құрастырып, оған бағдарлама 
жазудың қыр-сырын меңгерген. Сондай-
ақ қыз балалар наноспутниктерді атмос-
фераның жоғарғы қабатына ұшыру арқы-
лы ауадағы зиянды б+лшектердің м+л-
шерін +лшеген. Халықаралық ЮНИСЕФ 
ұйымы мен ҚазҰУ-дың бірлескен жобасы 
UniSat деп ата лады. Аталмыш жобаның 
негізгі мақ саты – қыз балаларды ғылым, 
технология, инженерия бағытына баулу, 
Қазақстанда STEM саласында білім 
алатын қыздардың үлесін арттыру. 

– Жасыратыны жоқ, елімізде Орталық 
Азия елдерінде қыз балалардың техника 
ғылымдарын игеруге деген қызығу шы-
лығы т+мен. Бұл біздің ортақ мента-
литетіміз деп айтуға болады. Қазір біз 
жаһандану дәуі рінде +мір сүріп жатыр-
мыз. Осы орайда математика, бағдарлама 
жасау, ғарыш секілді салаларда қыз 
балалардың да ала тын орны зор екенін 
айтқым келеді. Оның айқын мысалдары 
да жоқ емес. 2020 жылы Біріккен Араб 
�мірліктерінде Марс ғаламшарына 
жіберілген ғарыш аппара тын жасау 
жобасының жетекшісі – 33 жас тағы Сара 
аль-Амири. Ал бүгінде ChatGPT жа санды 
интеллект жобасын жасап жатқан OpenAI 
компаниясының техникалық директоры 
– 34 жастағы Мира Мурати, – дейді әл-
Фараби атын дағы ҚазҰУ Ин жи  ниринг 
және жоғары технологиялар кластерінің 
бас директоры �.Темірбаев.

Жоба авторларының с+зінше, ғарыш 
аппаратын құрастыру үшін пайдаланы-
латын қосалқы жүйелер осы уақытқа 
дейін шетелден арнайы сатып алынатын. 
Ал осы жолы қажетті қосалқы б+лшектер 
+з елі мізде +ндіріліп жатқан к+рінеді. 
Мамандар қаржылық мәселелер оң 
шешімін тапса, практикалық тұрғыда 
наноспутниктерді ғарышта сынап к+руге 
болатынын атап +тті.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы
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НАНОСПУТНИК НАНОСПУТНИК 
ЖЕР СІЛКІНІСІН БОЛЖАЙДЫ

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

«Күміс университет» жобасы аясын-
да егде жастағы кісілер 5 бағдарлама 
бойынша білім алады: қарым-қатынас 
пен саяхатқа арналған тілдік курстар, 
құқық, тарих, мәдениеттану және +нер-
тану, сауықтыру бағдарламасы. Аталған 
университет былтыр 35 бағытта курс 
ұйымдас тырса, биыл 18 бағыт бойынша 
курстарға +тінім қабылдауда. Бүгінге 
дейін мұнда 2 000-нан астам аға буын 
+кілі әртүрлі бағыттағы курстарға қа-

тысу мүмкіндігін иеленіп, тиісті серти-
фикаттарын қолға алған.

Курстарға қатысуға ниет білдірген-
дердің басым б+лігі ағылшын тіліне, 
цифрлы сауат тылыққа қызығушылық 
танытады екен. «Күміс университеттің» 
биылғы түлектерінің бірі – 80 жастағы 
Қайыпқали қария. Ақсақал немере-
лерінің оқып жүрген ағылшын тіліне 
қызығып, бір жағынан үлгі болсын деген 
ниетпен курс сабақтарына жазылып, 
биыл жақсы нәтижемен тәмамдаған. 

Ағылшын тілі пәнінен қарияларға 
дәріс +те тін мұғалім Айнаш �лжанова-

ның айтуынша, егде тартқан жандарға 
сабақ +ту жастарға үйреткенге қарағанда 
киынырақ. С+здің жазылуы мен ай-
тылуында айырмашылық болуы оларға 
қиындық туғызады, сондықтан студент-
тер кейде бір та қырыпты бірнеше рет 
қайталап +теді. 

«Қазір студенттерге ағылшын әліп-
песінен бастап, әртүрлі тақырыптағы 

диалогтерді үйретіп жатырмыз. Мысалы, 
ойын-сауық орындарында, мейрамхана-
ларда, әуежай мен теміржол вокзалы  
кассаларында болатын диалогтерді жат-
татып жатырмыз», – деді ол.

Ақпараттың қарыштап дамыған за-
манында цифрлы сауаттылық пен ме-
диа сауаттылықты үйренуге ықылас 
біл  дір гендер саны біршама екен. Цифр-
лық сауаттылық курсы зейнет кер лер ге 
смартфонды, соның ішінде банк тік 
қосымша ларды пайдалануды, элек трон-
ды үкімет қызмет теріне +тініш беруді 

және басқа да пайдалы дүниелерді оңай 
пайдалануға мүмкіндік беруге бағыттал-
ған. Осы бағдарлама бойынша сабақ 
беретін педагогтер �ділет Серікқазы 
мен Жансая Тұрар білім алушыларға 
цифрлық сауаттылықты қолжетімді 
етуге және цифрлы қоғамда еркін +мір 
сүруге к+мектесуге ниетті.

– Сабаққа 50 жастан асқан 40 студент 
қа тысады. Аптасына бір рет келетін-
діктен, к+бі кей тақырыптарды ұмытып 
та қалады. Зейнет жасындағы адамдар 
үшін арнайы бір әдістеме жасалмаған, 
сондықтан әзірге оларға базалық дең-
гейдегі тақырыптар +тіп жүрміз. �р-
қайсысы +з қызығушылық тарымен 
келгені к+рініп тұр. Бірі неме ре лерімен 
бір толқында болу үшін келсе, енді бірі 
сабаққа жас кезде алған білімін қайта 
жаңғырту үшін қатысады. Қазір олар 
компьютерде мәтін теріп, сурет салуды 
үйреніп жүр. �рқайсысының сұрақ-
тарына жеке жауап береміз, кейде 
үлгермей жатсақ, ерікті студенттер де 
келіп к+мектеседі, – дейді цифрлық са-
уат тылық курсының мұғалімі �ділет 
Серікқазы.

«Күміс университет» ашылғалы бері 
са баққа тұрақты түрде қатысып жүрген 
үлгілі студент тердің бірі – 77 жастағы 
Гүл жаһан әжей.

«Былтыр осындай курстың ашыла-
тынын естідім. Ағылшын тіліне тіркелу-
ге үлгермей қалғандықтан, әуелі фран-
цуз тілі курсына қатысқан едім, енді 
биыл ағылшын тілінен де, цифрлық 
сауат ты лықтан да білімімді жетілдіріп 
жа тыр мын. Екі айдың ішінде курс жақ-
сы нә ти  желерін берді, үйде отырып-ақ 
құжат тарымды қарай алатын болдым, 
+зіме керекті ақпараттарды интернеттен 
оңай таба аламын. Қазір заман дамып 
жатыр, біз зейнеткер болсақ та, сол 
заман ағы мы нан тыс қалып қоймайық 
деп +зімізге арналған сабақтарға қаты-
сып жатырмыз. �рі немерелеріміз бар, 
оларға да үйрету керек», – дейді Гүлжа-
һан әжей.

«Күміс университет» бағдарлама-
ларының ішін дегі тағы бір қызықты 
курстар – «Тоғыз құмалақ», «Белсенді 
ұзақ +мір сүру», «Экономика лық сауат-
ты лық», «Қазақ халқының әдет-ғұрпы», 
«Дағдарыстық психология негіздері». 
Қысқасы, курсты бітіргендер шетелге 
шыққанда да тосылмайтын, смарт фон-
ның тілін шемішкеше шағатын, қаржы-
лай сауатты, денсаулықты қалай күтуді 
де білетін, нағыз заманауи, таны мы кең 
ата-әже болып шығады. 

ЗЕЙНЕТКЕР СТУДЕНТТЕР 
�йренуге, білім алу�а ��штарлы� тек жастар�а тән емес. Зейнет 

жасында�ы ата-әжелер де о�ы�ысы келеді. Оларды� жа�а 
технология, а�ылшын тілі, ���ы�ты� білім сия�ты бір�атар сала 
бойынша да�ды-машы�тарын шы�дап, білім к"кжиегін ке�ейту #шін 
Л. Гумилев атында�ы Еуразия �лтты� университеті жанында�ы 
�здіксіз білім беру институты биыл екінші жыл �атарынан «К#міс 
университет» жобасын ж#зеге асырып келеді. 

«Цифр лық 
сауаттылық курсы 

зейнет кер лер ге 
смартфонды, соның ішінде 

банк тік қосымша ларды 
пайдалануды, элек трон ды 

үкімет қызмет теріне 
�тініш беруді және басқа 

да пайдалы дүниелерді оңай 
пайдалануға мүмкіндік 
беруге бағыттал ған. 
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ЖОЛЖАЗБА

1955 жылы іргесі 
аланан Бай-

о�ыр арыш айлаы �ткен асырды� 
еншісіне жазылан адамзат тарихын-
даы те�десі жо
 жетістікті� бірегейі 
саналады. Б�гінде �ызылорда облы-
сына 
арасты �арма
шы ауданы ау-
маында орналас
ан жабы
 режим-
дегі 
алашы
 мемлекет ішіндегі 
«мем  лекет» секілді. Ж!лдызды 
ала-
шы
 
а кіріп-шыуды� �зіндік тәртібі, 
�згеше за�дары мен �мір с�ру 
а-
идаты бекітілген. 

ЖҰЛДЫЗДЫ ҚАЛАШЫҚТЫҢ 
ТҰРМЫСЫ ЖАЙЛЫ МА?

К�ршілес Ресей мемлекетіне жалға 
берілген ғарыш айлағының тұрмыс деңгейі 
біздікінен �згеше. Екі елдің ақша айналы-
мы қатар жүретін жабық қалашықта қос 
мем лекетке қарасты мекемелер ынтымақ-
тас  тық пен жұмыс жүргізіп жатыр. Бай-
қоңырға бар ған екікүндік жұмыс сапары-
мызда бай қағанымыз – Қазақстан мен 
Ресей азамат тарының құқықтары басты 
назарда тұр. Қалашыққа барған алғашқы 
күні Қызылор да облысы әкімінің орын-
басары, Прези дент тің Байқоңыр кеше-
ніндегі арнаулы �кілі Қайрат Нұртай бізге 
осылай деп тү сіндірді.

Негізінен, Байқоңыр қаласы – жалға 
алу жағдайында жұмыс істейтін Қазақстан-
ның әкімшілік-аумақтық бірлігі. Қаланың 
жалпы аумағы – 5497,5 гектар. Биылғы 
мәліметке сәйкес, қалада 57 441 адам 
тұрады екен. Оның ішінде 40 615 адам Қа-
зақстан азаматы болса, 15 507 адам Ресей 
Федерациясының үлесіне тиесілі. Ал 1 319 
адам �зге мемлекеттердің азаматты ғына 
ие. 

«Соңғы жылдары қазақстандық тарап-
тың қаланы дамытуға қосқан үлесі артып 
келеді. Соның негізінде республикалық 
және жергілікті бюджет қаражаттары есебі-
нен бірқатар жоба іске асырылуда. Атап 
айт қанда, Үкіметтің 2016 жылғы 2 қара-
шадағы №656 қаулысымен бекітілген Бай-

қоңыр қаласының Бас жоспарына сәйкес, 
2019 жылы «Нұрлы жер» мемлекеттік бағ-
дарламасы аясында 50 пәтерлі 5 тұрғын үй 
салынып, 7 «А» шағынауданы құрылды. 
Оған 2 млрд 7 млн теңге қаралып, игерілді. 
Бұл тұрғын үй әлеуметтік осал топ �кіл-
деріне берілді. 2021 жылы аталмыш шағы-
науданда 50 пәтерлі тағы 5 тұрғын үйдің 
құрылысы басталды. Бұл жобаға 3 млрд 701 
млн теңге қаралған. Бұған қоса, сумен жаб-
дықтау, коммуналдық қызметтердің тари-
фін түсіру, газдандыру, білім беру ұйымда-
рының қатарын арттыру бағытында да 
ауқымды шаралар қолға алынып отыр», – 
деп түсіндірді бұл жайында кешеннің 
арнаулы �кілі.

Қайрат Нұртайдың айтуынша, 2021 
жылы Байқоңыр қаласындағы сумен жаб-
дықтау және қайта бұру жүйелерін жаң-
ғырту жобасы қолға алынған. Осы жоба 
аясында 901,2 млн теңгеге 11,4 шақырым 
кәріз желілерін қайта жаңғырту жұмыстары 
қолға алыныпты. Ал биыл аталған жұмыс-
тар ды жалғастыру үшін 1 млрд теңге қо-
сым ша қаржы қаралған. Сонымен қатар 
коммуналдық тарифтерді түсіру бағытында 
Байқоңыр қаласының әкімдігі қаланың 

ÁÀÉҚÎҢÛÐҒÀÁÀÉҚÎҢÛÐҒÀ
ҚАРАСАҚ БАЙЫППЕНЕНҚАРАСАҚ БАЙЫППЕНЕН

жылу электр стансасын негізгі мазут оты-
нынан газға ауыстыру жұмыстары жүргізі-
ліп жатқанын алға тартады. Жылу электр 
стансасын газдандыру жұмыстары 2027 
жылы толығымен аяқталады деп жоспар-
лануда екен. Сол сияқты қазақстандық 
бі лім беру стандартымен жұмыс істейтін 
білім беру ұйымдарының санын к�бейту 
мақсатында да атқарылып жатқан қыруар 
шаруа бар. Соның ішінде жалдан шыға-
рылған ғимараттарды пайдалана отырып, 
жыл аяғына дейін қосымша 2 балабақша 
ашу жоспарлануда. Осындай жұмыстардың 
нәтижесінде жұлдызды қалашықтағы қа-
зақтардың орыс азаматтарымен тең құ қық-
та тұрмыс кешуіне жол ашамыз деп отыр. 

ДЕНСАУЛЫҚТЫҢ ЖАЙЫ ҚАЛАЙ?
Байқоңыр қаласында тәуелсіздік алған 

алғашқы жылдары білім мен денсаулық 
саласының мәселесі қордаланып жатты. 
Мемлекеттік стандартпен білім алу к�птің 
арманы болса, «басы ауырып, балтыры 
сыз даған» халық Ресей меншігіндегі гос-
питальға қаралуға мәжбүр еді. 

Соған орай 2016 жылы Байқоңыр қала-
сынан облыстық медициналық орталықтың 
филиалын ашуға мүмкіндік туды. Бұл ор-
талық Байқоңыр қаласындағы Қазақстан 
азаматтары мен Қармақшы, Арал, Қазалы 
аудандарының тұрғындарына медицина-
лық к�мек к�рсетуге негізделген.

Жалпы, 2007 жылы Қазақстан мен 
Ресей арасындағы келісімге сәйкес ғарыш 
айлағынан 80 орындық перзентхана мен 
100 келушіге арналған әйелдерге кеңес беру 
орталығын салу ж�нінде шешім қабылдан-
ған болатын. Соған орай құны 1 млрд тең-
геге орталық ғимаратының іргесі қаланып, 
2010 жылы толықтай аяқталғанымен, түрлі 
себеппен ашылуы кейінге шегерілді. Тек 
2015 жылы Мәскеуде �ткен үкіметаралық 
комиссия отырысында Қызылорда облысы 
әкімдігінің бастамасымен аталмыш ғи-
маратты Қазақстан тарапына беру туралы 
ше шім қабылданады. Осылайша, заманауи 

ғимаратқа қосымша қаржы к�здері қара-
лып, облыстық медициналық орталықтың 
филиалы ретінде пайдалануға берілген. 

«Бүгінде орталық филиалында Бай-
қоңыр қаласы мен Т�ретам кенті, Ақай елді 
мекендерінен тіркеуде тұрған 6 мыңға 
жуық диспансерлік науқас бар. Емдеу 
мекемесі  170  орынға негізделген. 
Ауруханада балалар б�лімі, хирургия, 
оңалту, күндізгі  стационар сияқты 
б�лімшелер жұмыс істейді. Пер зентхана 
бойынша екіжақты келісім не гізінде 
босанатын әйелдерді Ресей ауру ханасына 
жіберіп отырамыз. Ем алу бо йынша 
Қызылорда қаласына жолдама береміз. 
Жалпы, елімізде медициналық к�мек аясы 
кеңейіп келеді. Алматы, Астана сияқты ірі 
қалаларда да емдеуге толық мүмкіндік бар. 
Дәрі-дәрмекке де тапшылық сезілмейді. 
Тек  орталық филиалында дәрігер 
жетіспеушілігі қиындық туғызып тұр. 
Жедел жәрдем қызметі де Ресей тара пынан 
бірлесіп атқарылып келеді. Бұл мәселе рет-
ретімен шешімін табады деп ойлаймын. 
Сондай-ақ МРТ, томография сияқты 
кейбір медициналық жабдықтарға да 
мұқтаждық бар. Алайда науқастарды 

к�ршілес Қазалы ауданы мен Қызылорда 
қаласына арнайы жолдамамен жіберіп 
отырамыз», – дейді бас дәрігердің орын-
басары Жұмақыз Баймұхамбетова.

Жалпы, медициналық орталық филиа-
лында емделіп жатқандар қатарында 
Байқоңыр қаласымен бірге Т�ретам кенті 
мен Ақай ауылының халқы да бар. Дертіне 
шипа іздеп келген жандардан медициналық 
к�мектің сапасын сұрап к�рдік.

«Fзім 3-топ мүгедектігін алған жанмын. 
2021 жылы алғаш рет инфаркт алып, ауру-
ханаға түстім. Содан бері жыл сайын жа-
тып, ем алып тұрамын. Медициналық к�-
мек сапасына к�ңілім толады. Ешқандай 
шағым жоқ. Дәрігерлер қолдан келген 
к� ме гін аянып қалған емес», – дейді Бай-
қоңыр қаласының тұрғыны Сәбит 
Баймұратов.

Бүгінде жұлдызды қалашықта Ресей 
аза маттығын алып, тұрғылықты мекенжайы 
бойынша қазақстандық емдеу мекемесінен 
ем алуға да мүмкіндік қарастырылған. 
Сондай жанның бірі – Бибісара Бисенова 

аурухананың оңалту б�лімінде тұрақты 
түрде ем алып тұрады. Gрдайым дәрігер-
лер дің бақылауында тұрған ол медициналық 
к�мек сапасын жоғары бағалайтынын 
айтты.

Қазір байқоңырлықтардың бас ауруына 
айналған негізгі мәселенің бірі – Ресей 
тарапынан зейнетақы алатын тұрғындардың 
еліміздің емдеу мекемелеріне емделуі үшін 
медициналық сақтандыру жүйесінің ен-
гізілмеуі болып тұр. Соған орай екі елдің 
ден саулық сақтау саласы бойынша ми-
нистрлері байқоңырлық 4 мыңға жуық 
зей неткердің емдеу мекемелерінен тегін 
мели циналық к�мек алуына мүмкіндік 
жасау мәселесін реттеп жатыр. Бұл мәселе 
жақын арада шешімін табады деп күтіліп 
отыр. Кешеннің арнаулы �кілі Қайрат 
Нұртай бізге осындай ақжолтай жаңалығын 
жеткізді. 

БІЛІМ САПАСЫН 
АРТТЫРУҒА БЕТБҰРЫС

Қазір қаладағы қазақ азаматтарының 
үлесі 70 пайызға жеткен. Алғашқыда келі-
сімшарт негізінде бұл �ңірде қазақ мектебі 
мүлде болмаған.

Жұлдызды қалашықта алғаш қазақ 
мектебі болып ашылған білім ошағының 
бірі – №277 мектеп-лицей. Қызылорда 
облыстық Білім басқармасына қарасты 
1 200 орындық бұл мектептің үздіксіз 
жұмыс істеп тұрғанына 10 жылға жуық-
тапты. Мектеп директоры балаларға сапа-
лы білім алуға барлық жағдай жасалып 
отырғанын алға тартады.

«Мектеп 2015 жылы Қазақстанның 
білім беру стандартына ауысты. Оған дейін 
Ресей стандартымен білім алатынбыз. 
Бүгінде мектебімізде 1 351 оқушы таза қазақ 
тілінде білім алады. Сондай-ақ мектепалды 
даярлық тобымызда 26 бала тәрбиеленуде. 
Материалдық-техникалық базамыз ке-
ңейді. Оқулықпен қамту ісінде де мәселе 
жоқ», – дейді мектеп директоры Жұмагүл 
Тілеуғабылова.

Бұл білім ошағы 2019 жылы «Үздік білім 
беру ұйымы» конкурсына қатысып, 17 млн 
теңге ұтып алған. Осы қаражатқа мектепке 
қажетті құрал-жабдықтар алынып, мате-
риалдық-техникалық базасын жаңартуға 
ықпал болыпты. Соның ішінде интернетке 
қолжетімділік артып, панель теледидарлар 
іске қосылған. Мектепте 61 сынып кешені 
бар.

Негізінен, ғарышты қалашықта 5 қа-
зақтілді білім ұясы мен балабақша болса, 
оның барлығы да заман к�шінен қалмай, 
сапалы білім, саналы тәрбие беруге жұмыс 
жүргізіп келеді екен. 

«Ертеректе жұлдызды қалашықтағы 
12 мек тептің барлығы Ресей Федерациясына 
тиесілі болды. 2015 жылдан бастап б�лініс 
кезеңі қарқын алып, аралас білім алуға қол 
жеткізілді. Бүгінде ғарышты қалашықта 
5 мектеп Қазақстан меншігіне �тіп, толық 
қазақша білім беру стандартына к�шірілді. 
Бұл білім ұйымдары Қармақшы ауданының 
білім б�ліміне қарайды. Бұған дейін жоғары 
сынып оқитын балалардың оқу орнына 
түсуі қиындық туғызды. Себебі сол кездері 
Ресейдің білім беру стандартына сәйкес, 
к�птеген мектепте қазақ тілі мен Қазақстан 
тарихы пәні оқытылмайтын еді. Бұл мәселе 
уақыт �те келе екіжақты үкіметаралық 
комиссияда қаралып, бір шешімге келдік. 
Яғни, Ресей меншігіндегі білім ошақ та-

рында аталмыш пәндерді оқимын деген 
балаларға қосымша немесе толықтай сабақ 
негізінде мүмкіндік жасалатын болды. 
Соның аясында �ткен жылы Ресей мен-
шігіндегі бір мектепке қазақ пәндері ен-
гізілсе, биыл қалған 6 мектепке де осы оқу 
пәндерін енгізу бойынша жұмыстар жүр-
гізіліп жатыр», – деп түсіндірді бұл ж�нінде 
Қайрат Нұртай.

Тағы бір айта кететін мәселе, Ресей 
мен шігіне қарасты 7 мектеп пен балабақ-
шаны 28 адам басқарса, қазақстандық 
5 мектеп пен балабақшаны Қармақшы 
аудандық білім б�лімі тарапынан 2 сектор 
маманы қадағалайды. 

К�СІП АШУҒА НЕ КЕДЕРГІ?
1994 жылдың аяқ жағында жасалған 

арнайы келісімшартта Қазақстан аумағын-
дағы Байқоңыр қаласының ішінде тек 
Ресей мемлекетінің салық заңнамасына 
сәйкес жұмыс атқарылуы тиіс деп к�рсе-
тілген. Яғни, қазақстандық бір кәсіпкер 
Байқоңыр қаласына кіріп, кәсіппен айна-
лысу үшін Ресей салық органдарына тір-
келуге міндеттеледі. Соған сәйкес, барлық 
салығын осы мемлекетке т�леу талап 
етіледі. 

«Осы орайда салыстырмалы түрде Ре-
сей мемлекетінің салығы біздікінен әлде-
қайда жоғары екенін айта кету керек. 
Себебі жабық қалаға тек Қазақстанның 
тауарлары келеді. Сондықтан Байқоңырға 
кіргізілген тауар шетелден экспортталған 
тауар ретінде тіркеледі. Бұл бірінші кезекте 
кәсіпкерлерге біршама қиындық туғызады. 
Соған орай қалаішілік дүкендердегі заттың 
бағалары к�ршілес Т�ретам, Қармақшы 

ауданымен салыстырғанда 30 пайызға дейін 
жоғары сатылады. Сол себепті жабық қала-
шықтағы Қазақстан және Ресей азаматта-
рының �здері азық-түліктерін қала іргесін-
дегі қазақ ауылдарынан тасымалдауға 
мәжбүр», – дейді кешеннің арнаулы �кілі.

Осы мәселеге орай қазақстандық кәсіп-
керлердің Қазақстанның салық заңнама-
сына сәйкес Байқоңыр қаласында жұмыс 
істеуіне мүмкіндік арттыруға байланысты 
екіжақты келісімге �згеріс енгізу қарас-
тырылып жатқанын алға тартты. 

Жұлдызды қалашықта Ресей мен-
шігінен Қазақстан тарапына қайтарылып 
жатқан ғимараттар қатары да артып келеді. 
Негізінен, қалада 351 тұрғын үй бар. Соның 
ішінде 80-жылдары салынған, күрделі 
ж�ндеу к�рмеген үйлерді күтіп-ұстау к�рші 
мемлекет тарапынан қиындық туғызып 
келеді. Соған орай бұл ғимараттарды жал-
дан шығару механизмі қарастырылып, �з 
меншігімізге �ткен үйлерді ж�ндеу жұмыс-
тарына қажетті қаражаттары сараланып 
жатса керек. Қазір Ресейдің меншігінде 
бол ған бір қонақүй Қазақстанға беріліп, 
ин вестор арқылы қайта ж�ндеуден �ткізі-
ліп, ел игілігіне ұсынылып отыр. Сонымен 
қатар Гагарин ұшқан алаң біраз жылдан бері 
пайдаланылмай тұр. Соны Қазақстан 
меншігіне алып, аспан астындағы ашық 
музей жасау к�зделіп отыр. Бүгінде Ресей 
тарапынан аталмыш алаңды жалдан шы-
ғарып беру бойынша келісімге келіп отырса 
керек. 

ЛЕНИН БАР, АБАЙ ЖОҚ
Жұлдызды қалашықта Кеңес дәуірінен 

сыр шертетін орын аз емес. КСРО заманын 
к�збен к�ргісі келген әрбір адам Байқоңыр 
қаласына бас сұқса жетіп жатыр. 

Іссапар барысында ғарышты аймақтың 
орталық алаңына аялдадық. К�ркі қашқан 
алаңның жолдары жабырқау тартып, 
сұрықсыз күйде тұр. Талай жылдан бері 
ж�ндеу к�рмегені байқалады. Сонау кеңес 
кезеңінде т�селген тасжол сол күйі жатыр. 
Жергілікті жұртшылық Ресей меншігіндегі 
алаңға әлі күнге дейін ж�ндеу жұмыстары 
жүргізілмегенін алға тартты. Ал Қазақстан 
тарапынан оны қайта жаңғыртуға рұқсат 
етілмейді. 

Орталық алаңдағы Лениннің еңселі тас 
мүсіні алыстан менмұндалап, ерекше к�зге 
түседі. Кеңестік заманда кез келген қала 
мен ауылдан табылатын мұндай ескерткішті 
бүгінде сирек те болса кезіктіру мүмкін 
емес. Тіпті, Ресейдің кейбір қаласында да 
коммунистің мүсінін әлдеқашан тұғырдан 
түсіргені белгілі. Ал еліміз бойынша жұл-
дызды қалашықта ғана Лениннің мүсіні �з 
маңызын жоймаған секілді. 

Бір кездері Гагариннің ғарыш кеңісті-
гіне самғаған «Союз» зымыранының түп-
нұсқасы да осы Байқоңыр қаласының ор-
талық к�шесіне қойылыпты. Алпауыт 
зымыран құрылғысы алғаш к�рген жанды 
ерекше күйге б�лейді. Осы секілді ірілі-
ұсақты зымырандардың түпнұсқалары мен 
макеттерін жұлдызды қалашықтың к�ше-
лерінен жиі кездестіруге болады. 

Қала тұрғындарынан елдігімізді ай-
шық тайтын еңселі ескерткіштер т�ңіре-
гінде сұрадық. Ұлы Абайдың мүсіні бар 
екенін естідік. Мүсін орнатылған аймаққа 
асығыс бардық. 

Алақандай ғана аумаққа ұлы ақынның 
шағын ғана бюсті қойылыпты. Бюсттің 

алдына кітап пішінді ескерткіш тақта ор-
натылып, оған ақынның �леңі екі тілде 
жазылған. Осы жерде Лениннің тас мүсіні 
секілді қазақ ақынына да бір еңселі ескерт-
кіштің бұйырмағаны к�мескі ойға жетеледі.

Есесіне бюст орналасқан к�шенің 
қиылысына ақынның үлкен бильборды 
ілініпті. Айналасы жасыл ш�ппен к�м-
керілген. Халықтың айтуынша, бильборд-
тың т�ңірегіне жаз мезгілінде қазақ жас-
тары жиі шоғырланып, к�к ш�птің үстінде 
демалып отырады екен. 

Негізінен, Байқоңыр қаласында туризм 
саласын дамытуға мүмкіндік зор. Бұл 
жайында бұған дейін де айтылып жүр. Бірақ 
жалға алынған қалаға турист тарту былай 
тұрсын, кез келген адамның емін-еркін 
кіріп шығуына тыйым салынған. Алайда 
�кілдік тарапынан бұл мәселе жыл аяғына 
дейін оңтайлы шешімін табатынын айтып, 
ақжолтай жаңалығымен б�лісті. 

«Сонымен қатар жабық қалашыққа 
кіріп-шығу мәселесі де назардан тыс қалған 
емес. Бұған дейін жұлдызды қалашыққа 
жұмыс істейтін азаматтар мен ұшу зымы-
рандарының кіргізілуі ғана заңмен шектел-
меген. Құпия әскери-ғарыштық қалашық 
болғандықтан, �зге адамдарға кіріп-шығу 
қиындық туғызатын. Соған орай бүгінде 
Байқоңырды еліміздегі �зге қалалар секілді 
ашық қалашыққа айналдыру бағытында 
екіжақты келісс�здер жүргізіліп жатыр. 
Бұған дейін арнайы рұқсат беру б�лімі ар-
қылы қалаға кіру үшін 10 күнге құжат да-
йындалатын. Оған белгілі бір уақыт қажет 
еді. Соған �згеріс енгізу бойынша тапсырма 
берілді. Осыған орай пилоттық жоба 
ретінде 1 желтоқсаннан бастап кіреберіске 
бір маманды отырғызып, рұқсатнама беру 
ісін жедел шешуге жол ашатын боламыз. 
Осы арқылы ұзақ жолға шыққан жолаушы-
лардың қалаға жедел кіріп, ғарыш айлағын 
к�ріп, демалып, тамақтанып шығуына 
мүм кіндігін арттыру жоспарланып отыр», 
– дейді арнаулы �кіл.

Жалпы, қалаға іргеде �тіп жатқан 
«Батыс Еуропа-Батыс Қытай» күре жолы-
ның да экономикалық ықпалы зор. Бұл 
жолмен күніне 10 мыңнан астам к�лік �те-
ді. Соған сәйкес пилоттық жобаны іске 
асыру арқылы туризм саласының дамуына 
мүмкіндік артады деп есептейтінін алға 
тартты. Сондай-ақ кіріп-шығуды жеңілдету 
арқылы қала экономикасын жаңа қырынан 
дамытуға жол ашу жоспарланып отырғанын 
жеткізді. 

ХАЛЫҚ �КІМДІ ШАҚЫРАДЫ
Жұлдызды қалашықта �зекті мәселелер 

рет-ретімен шешіліп жатыр. Дегенмен әлі 
де түйіні тарқатылмаған түйткілдер жоқ 
емес. Жергілікті жұртшылық тұрғын үй, 
денсаулық саласы мен коммуналдық т�-
лемдер т�ңірегінде мәселелер әлі де бар 
екенін алға тартты. 

«Қалада иесіз тұрғын үй к�п. Негізінен, 
тұрғын үйлер халыққа жалдық сипатта 
беріледі. Қанша жылдан бері баспананы 
жекешелендіру мәселесі к�терілгенімен, 
еш нәтиже болмады. Жұмыссыздық та 
жайлап тұр. Екі қолға бір күрек табу қиын 
болып кетті. Fйткені қалада жұмыспен 
қам ту орталығы жоқ. Халық Қармақшы 
ауда ны орталығына қарайды. Соның сал-
дарынан халықты жұмыспен қамту мәселесі 
кенжелеп тұр. Жалпы, бұл аумақта Т�ретам 
мен Ақай елді мекенін қосқанда 120 
мыңдай халық бар. Соның ішінде Т�ре-
тамда ем алатын аурухана жоқ. Ал Ақай елді 
мекенінде 10 орынға ғана лайықталған 
емдеу орны жұмыс істейді. Сондықтан ха-
лық Байқоңыр қаласына келуге мәжбүр. 
Бұл емдеу мекемесінде орын тапшылығы 
сезіледі. Оның жанында кеңес кезеңінен 
қалған госпиталь бар. Ресей иелігіндегі бұл 
аурухананың тең жартысы бос тұр. Оған 
халықтың ем алуына рұқсат етілмейді. Сол 
сияқты қаладағы екі қабаттан тұратын 
балалар ауруханасының ғимараты бос тұр. 
Бірақ ол да Байқоңыр тұрғындарына 
пайдалануға берілмейді», – деп мұңын 
шақты қала тұрғыны Кеңшілік Күзенбаев. 

Оның айтуынша, қымбатшылық 
қамытын киген байқоңырлықтар жұмыс 
пен сапалы медициналық к�мекке зәру. 
Сол себепті де жабық қаладан жұмыспен 
қамту орталығын ашып, халыққа жайлы 
жағдай жасалса деген талабын жеткізді. 

«1982 жылдан бері осы қалада жұмыс 
істедім. Қазір Ресей заңымен зейнеткерлікке 
шықтым. Зейнетақым Ресей валютасымен 
т�ленеді. Бірақ м�лшері �те аз. Ал қалада 
коммуналдық қызмет пен басқа т�лем-
дердің бағасы аспандап тұр. Азық-түлікті 
іргедегі Т�ретам кентінен тасымалдаймыз. 
Жабық қалада заттар қымбат. Сондай-ақ 
жалдап тұрып жатқан баспанамыздың 
сапасы сын к�термейді. Кіреберіске құзы-
ретті мекеме тарапынан тазалық жұмыстары 
жүргізілмейді. Бірақ ай сайын белгіленген 
м�лшерде ақша т�леп отырмыз. Жалпы, 
ғарышты қалашықта заңсыздықтар 
к�п», – деп ашынады тағы бір тұрғын 
Күләш Сейілбаева.

Ашынған халық аймақ басшысынан 
қолдау күтетінін ортаға салды. Облыс әкімі 
іргедегі қазақ ауылдарға талай мәрте жұмыс 
сапарымен келсе де, Байқоңырға ат ізін 
салмағанын айтады. Басты талаптары – 
Қызылорда облысының әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаев Байқоңырға арнайы келіп, ха-
лықпен кездесіп, мән-жайды к�збен к�рсе 
дейді.

ТОБЫҚТАЙ ТҮЙІН: 
90-жылдары Байқоңыр тікелей Мәс-

кеуден қамтамасыз етіліп келді. Сол уақытта 
жабық қалашықта еліміздің =зге облыста-
рында жоқ =неркәсіп тауарлары, азық-
түліктер мен киім-кешек тер болатын. Уақыт 
=те келе қалашықта елі міздің үлесі де =сіп 
келе жатқаны байқа лады. Алайда қаланы 
жұмыссыздық жай лап, қымбатшы лық қыс-
паққа алғаны халықты шаршатып тұрғанға 
ұқсайды. Жабық қалашыққа барған сапары-
мызда осыны аңғардық.

 
Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,

Қызылорда облысы
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Айталық, Түркістан �ңірінде жиһаз 
клас   тарын қалыптастыруға толық мүм-
кін дік бар. Осылай деген облыс басшысы 
на рықтық бәсеке арқылы кәсіпкерлердің 
�н діріс қабілеттілігін арттырып, одан әрі 
сыртқы нарыққа бет алудың маңы зын 
түсіндірді. 

Кездесу барысында Сауран ауда нын-
дағы жаңа жобалар таныстырылды. 
Биз нес саласындағы мәселелер мен 
ұсы   ныстар талқыланды. Кәсіпкерлер �з 
кә сіптерін кеңейту мен ілгерілету бағы-
тында кездесіп отырған кедергілер мен 
туын дап отырған мәселелер туралы 
жеткізіп, қолдау сұрады.

'з с�зінде Дархан Амагелдіұлы кә-
сіп керлікті қолдау бойынша мемлекет 
та рапынан қабылданып жатқан бағ-

дар ламалар мен жеңілдіктердің аз 
еместігін жет кізіп, олардың нәтижесін 
тілге тиек етті. Сондай-ақ жаңа жұмыс 
орындарын ашу дың маңыздылығын 
айтты. 

– Түркістан �ңірінде кәсіпкерлікті 
әрі қарай дамытып, жаңа деңгейге к�-
теру дің маңызы зор. Бұл орайда жаңа 
жұ мыс орындарын ашуда бизнестің р�лі 
жо ғары. Ал кәсіпкерлер �з кезегінде 
ашық тық пен айқындылық ұстанымын 
ұста нып, �з кәсібін дамытуы керек. 'ңі-
рі міздегі кәсіпкерлердің креативті идея-
лар мен ұсыныстарын қолдаймыз. Бә се-
геге кәсіпкерлердің �ндіріс қабілеттілігін 
арт тырып, одан әрі сыртқы нарыққа бет 
алу �те маңызды, – деді Дархан Саты-
бал ды. 

Облыс әкімі Мемлекет басшысының 
эко номиканы әртараптандыру, им порт-
қа тәуелділікті барынша азайту, қоғам-
дық әл-ауқатты арттыру секілді мәсе ле-
лерді шешу бойынша берген тапсыр ма-
ла рын тыңғылықты орындау қажетін 
айт ты.

– Сіздердің бастамаларыңыз туралы 
үне мі хабардармын. Бізде жиһаз клас та-
рын барынша дамытуға мүмкіндік мол. 
Қытай сапарынан кейін �здеріңізден 
жақ сы бастамалар күтеміз. Ел дамуын-
да ғы оң �згерістер бизнеспен тікелей 
бай  ланысты болғандықтан саяси рефор-
ма ларды бірлесе жүзеге асыру керекпіз. 
Мем лекет кәсіпкерлікті дамыту үшін 
қо лайлы орта қалыптастырып, кәсіп-
кер лер қоғамға, халыққа қызмет етсе, 
бұл �з кезегінде елдің әл-ауқатын арт-
тыру ға, тұрмыс деңгейін к�теруге ықпал 
ететіндігі с�зсіз. Осыған орай бизнес 
�кіл дерін жаңа жобаларды бірлесе жү-
зеге асыруға шақырамын, – деді облыс 
бас шысы. 

Кездесуде кәсіпкерлер субсидия алу, 
жер телімін б�лу, электр жарығы тарифі-
нің бағасын түсіру, инфрақұрылым жүр-

гізу сияқты мәселелер талқыланды. 
Кез десуге қатысқан мемлекеттік орган-
дар мен монополист кәсіпорындардың 
басшылары кейбір сұрақтарға сол жерде 
жауап беріп, қажетті кеңес берді.

Кәсіпкерлерді толғандыратын сұрақ-
тар талқыланып, оларға заң талаптары 
бойынша түсіндірілді.

Мұндай кездесулер алдағы уақытта 
тұ рақ ты түрде �ткізілетін болады.

Сауран ауданына іс-сапармен барған 
�ңір басшысы «Ауыл аманаты» жобасы 
бойынша да атқарылып жатқан жұмыс-
тармен танысты. 

– «Ауыл аманаты» жобасы – ауыл тұр-
  ғындары үшін үлкен мүмкіндік. Аудан, 
ауыл әкімдері, жауапты басқарма бас-
шы лары осы жобаның тиімділігін елге 
түсін діріп, �з істерін бастауға қолдау к�р-
  сетіңіздер, – деді Дархан Сатыбалды.

Бұл бағыттағы ізденістерді жалғас-
тыру ды, тұрғындарға қолдау к�рсетуді 
тап сырды. Жобаны сапалы жүзеге асы-
рып, бәсекеге қабілетті �нім шығару 
ке ре гін айтты. Жергілікті әкімдік пен 
жауап ты басқармаға жобаға қолдау к�р-
се туді тапсырды.

Айта кетейік, облыста «Ауыл ама на-
ты» жобасы бойынша 16 ауданнан 64 
ауыл дық округ анықталып, 75 коопера-
тив құрылды. Жобаны қаржыландыруға 
республикалық бюджеттен 19,8 млрд 
теңге қаржы б�лінді. 

Бүгінде «Түркістан» әлеуметтік кә-
сіп керлік корпарациясы» АҚ-на «Ауыл 
аманаты» жобасы бойынша облыс к� ле-
мінде 21 млрд теңгені құрайтын 4 060 
жо баға �тініш түсті. Оның ішінде уәкі-
лет ті органмен 3 690 жоба қаралып, 
жал пы соммасы 17,6 млрд теңгені құрай-
тын 2 954 жоба мақұлданды. 13,3 млрд 
теңге к�леміндегі 2 236 жоба қаржы лан-
дырылды.

Ал Сауран ауданында 4 ауылдық 
округ таңдалған. Ауданда 260 жоба 
бойын ша �тініш түскен. 1108,63 млн 
тең ге к�лемінде 174 жоба мақұлданған. 

Облыс аумағында жобаны іске асыру 
нә тижесінде, 3 220 жоба қаржылан ды-
ры лып, 3400-ге жуық жаңа жұмыс орны 
ашы лады және тұрғындардың күнк�ріс 
дең гейі 1,5 есеге ұлғаяды деп жоспар-
лану да.

'ңір басшысы Сауран ауданы, Ескі 
Иқан елді мекенінде болды. Осында ор-
на ласқан ауыл шаруашылығы �ндірістік 
кооперативінде «Сауран сүт» сүт �ңдеу 
зауытының құрылысы жүріп жатыр. Жо-
баның құны – 400 млн теңге. Мұнда 
жы лына 3,6 мың тонна сүт �німдері 
шы   ғады деп жоспарланған. 15 адам тұ-
рақ ты жұмыспен қамтылады. Кәсіпкер-
лер �німдерін Түркістан және Қызылор-
да облыстарына �ткізуді межелеп отыр.

'ңір басшысы Ескі Иқандағы 
М.Юл да шев атындағы спорт мектебінде 
бол ды. Жас спортшылармен кездесіп, 
үстел теннисін ойнады. Бүгінде аталған 
спорт мектебі жанынан 200 орындық 
жатақхананың құрылысы жүріп жатыр. 
Инвестор бұл жобаға 350 млн теңге жұм-
самақ. 

Дархан Сатыбалды Сауран ауданын-
дағы «Авиценна» емханасында болды. 
Жекеменшік емхана бір ауысымда 500 
адам ды қабылдауға қауқарлы. Меди ци-
налық орталық 100 адамды жұмыспен 
қам тиды. Заманауи орталық соңғы үлгі-
дегі қондырғылармен қамтылған.

Аталған нысандарды аралаған Дар-
хан Сатыбалды ауылды �ркендетуге 
үлес қосатын инвесторларға қолдау 
к�рсетуді жалғастыруды, мемлекеттік-
жекешелік әріптестіктің тиімді тұста-
рын қолдану ке регін айтты. Аудан әкі-
міне елді ме кен дерді дамыту ж�нінде 
тапсырма берді.

КӘСІПКЕРЛІКТІ ДАМЫТУДЫҢ 
ҰТЫМДЫ ҚАДАМДАРЫН ҰСЫНДЫ

ШАРУАЛАР ҚУАНЫШҚА 
КЕНЕЛГЕН КҮН

Мемлекет басшысыны� экономиканы әртараптандыру, импорт�а 
тәуелділікті барынша азайту, �о�амды� әл-ау�атты арттыру секілді мә-
селелерді шешу бойынша берген тапсырмаларын орындау �шін б�гінде 
Т�ркістан облысында бір�атар жобалар �ол�а алын�ан. Б"л туралы Т�ркістан 
облысыны� әкімі Дархан Сатыбалдыны� Сауран ауданыны� кәсіпкерлерімен 
және инвесторларымен бизнес саласын тал�ылау бойынша кездесуінде 
айтылды.

Қара күз оңтүстік �ңір шаруалары 
үшін нағыз қайнаған еңбектің шыңы-
рауы на жететін қарбалас уақыт. Олай 
дей тініміз – ала жаздай тырбанып еңбек 
етіп, табан ақы, маңдай терін т�гіп бақ-
қан малы мен еккен егінінің жемісін 
к� ре тін кез. Тап осы мезгілде шаруалар 
қыр ман салып, мол �німін жинап, семіз 
ма лын пұлдап пайдаға кенеледі. Қазір 
қам баларын астыққа толтырып, қыс 
қа мына дайындық басталып та кеткен. 

Қашанда тынымсыз еңбекпен к�пке 
үл гі болып жүретін түркістандық шаруа-
лар үшін биыл айтарлықтай жақсы жыл 
бол ды деп айтуға болады. Айталық, Түр-
кі стан облысында ауыл шаруашылығын-
да, жалпы �нім к�лемі 802,6 млрд теңгені 
құ рап, республика бойынша 1 орынға 
шық ты. Жыл қорытындысымен жалпы 
�нім к�лемі 1 трлн 127,3 млрд теңгеге, 
нақ ты к�лем индексі 103 пайызға жет-
кі зіледі деп күтіліп отыр. Бұл туралы жыл 
сайын оңтүстік жұртшылығы асыға күте-
тін «Алтын күз–2023» мерекелік іс-ша-
ра сында белгілі болды.

Облыс орталығы Түркістан қаласын-
да ұйымдастырылған «Алтын күз–2023» 
шарасында жәрмеңке �ткізіліп, тұр ғын-
дарға арзан бағада азық-түлік �німдері 
сау даланса, к�пшілікке мемлекеттік 
бағ    дарламалар арқылы алынған ауыл 
шаруа шылығы техникалары, облыс �н-
дірушілерінің �німдері және �зге де 
же   тістіктер к�рмесі ұсынылды. 

Еңбегімен дараланған �ңір жұртшы-
лы ғы ақ түйенің қарны ақтарылғандай 
бол ған бұл күнді жаз бойы еткен еңбе-
гінің жемісін к�ріп, мәре-сәре болып 
қуа нышпен қарсы алды. 

Ауыл шаруашылығы қызметкерлері 
күніне арналған салтанатты жиынға Түр-
кістан облысының әкімі Дархан Са ты-
балды арнайы қатысып, еңбек адам да-
рына құрмет к�рсетті. Ол алдымен жәр-
меңке мен к�рмені тамашалап, «Тұ ран 
су» мекемесіне 15 заманауи экска ва  торды 
та быс етті. Одан кейін «Конг рес с холл» 
ке шенінде �ткен жиында ауыл шаруа шы-
лығы саласындағы еңбек озат тарын құт-
тықтап, марапаттар табыс талды. 

– Сіздерді жыл сайынғы тұрақты 
дәс түрімізге айналған «Алтын күз» сал-
танатты мерекесімен шын жүректен 

құт  тықтаймын. Сіздердің еңбекте рі ңіз-
дің арқасында облыстың агро�неркәсіп 
кешені тұрақты дамып келеді. Осы са-
лада жалпы �нім к�лемін ұлғайту бойын-
ша республикада алғашқы орынға шық-
тық. Ауыл шаруашылығы, тамақ �нді рі-
сінің негізгі капиталына тартылған ин-
вес тициялар 2 есеге дейін артты. Ауыл 
шаруа шылығы дақылдары орналас ты-
рылған алқап �ткен жылдан 9 мың гек-
тар ға ұлғайды. К�к�ніс, бақша �нім де-
рі нен рекордтық 3,3 млн тонна �нім 
жи нал ды. Мал шаруашылығы к�рсет-
кіш терінің �сімі 5 пайыздық деңгейде 
қам тамасыз етілді. Ет экспорты бойын-
ша облыс республикада к�ш басында 
ке леді. Экспортқа шығарылатын ірі қара 
мал етінің 85 пайызы, ұсақ мал етінің 60 
пайы зы біздің �ңірдің үлесінде. Биыл біз 
жы лыжайларды к�мірмен қамту мәсе-
ле сін реттедік. «Тұран су» кәсіпорнының 
жұ мысын жүйелеп, техникасын жаңар-
тып, су нысандарын қалпына келтіру 
және т�тенше жағдайлардың алдын алу 
жұмыстарын мерзімінде атқара білдік. 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Ке-
мел ұлы ауыл шаруашылығында �нім-
ділікті арттыруды тапсырды. Біз қайта 
�ң деу, �німдерді сақтау, су үнемдеу тех-
нологиясын енгізу, «Ауыл аманаты» 

жо ба сын сәтті жүзеге асыру бағытында 
жұ мысты күшейтеміз. Сіздерді бүгінгі 
ме рекемен құттықтай отырып, зор ден-
саулық, отбасыларыңызға амандық, 
бере ке мен бірлік тiлеймiн! – деді Дархан 
Аман гелдіұлы.

Ауылшаруашылық саласының әлеуе-
тін к�теру және инновациялық тәсіл дер-
ді де қолдану қажетін с�з еткен �ңір 
бас  шысы жүн және тері �німдерінің 
қа  зір гі жағдайына да тоқталды.

«Мемлекет басшысы биыл Қазақстан 
хал қына Жолдауында ауыл шаруашы лы ғы 
саласының әлеуеті орасан зор, бірақ қол-
да бар мүмкіндіктер әлі де толық пай  да-
ланылмай отырғандығын атап �тті. Са-
ланы тек инновациялық амал-тә сіл-
дермен ғана табысқа жеткізетіндігіне 
ерек ше тоқталды.

Осыған орай, облыстың агро�нер-
кәсіп тік кешенінде шешімін табуға қа-
жет ті �зекті мәселелер жеткілікті. Оның 
ішін де қайта �ңдеу саласының бәсекеге 
қа білеттілігін арттыру.

Қазір облыста �ндірілген же міс-
к�к�ніс, ет, сүт �німдерінің қайта �ң деу 
к�лемі 20-25 пайыздан аспайды.

Ал тері, жүн �німдерін �ңдеу саласы 
то  қырауда десек те болады. Біз осы са-
ла ны жаңғырту, жаңа инвесторлар тарту 
есе бінен �ңдеу к�лемін 70 пайызға жет-
кізуі міз қажет», – деді облыс әкімі.

Аймақ басшысы �ңірдегі атқарылған 
жұ мыстардан алда атқарылар міндет тер-

дің ауқымы мен жауапкершілігі �те жо-
ғары екенін жеткізді.

Облыс әкімі мерекелік жиынға ауыл 
шаруашылығы саласының еңбеккерлері, 
мамандары мен ардагерлері жиналғанын 
ескере отырып, осы ауқымды шараларды 
бірлесіп атқаруға шақырды.

Мерекелік шарада облыс басшысы 
бір топ азаматты Қазақстан Республи-
ка сы Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
«Еңбек ардагері» медалімен, «Ауыл шар-
уа    шылығы саласының үздігі» т�сбелгі-
сі мен марапаттады. Сонымен бірге об-
лыс тың агро�неркәсіптік кешенінде 
да му к�рсеткіштерін орындауда алғашқы 
үштікке енген аудан, қала әкімдерін 
марапаттады. Бірінші орынды 9 айда 
53,4 млрд теңгенің �німін �ндіріп, аг ро-
�неркәсіптік кешенінің негізгі капи та-
лы на 8,4 млрд теңге, тамақ �ндірісіне 2.3 
млрд теңге инвестиция тартып, к�ш 
бас   таған Қазығұрт ауданы әкімдігі жеңіп 

алды. Екінші орын Жетісай ауданының 
ең беккерлеріне бұйырса, үшінші орынға 
Сайрам ауданы лайық деп танылды. 

Жиында облыстың аграрлық саласы-
ның дамуына белсенді үлес қосып келе 
жат қан озат агроқұрылым басшылары 
мен �кілдеріне де құрмет к�рсетілді. 
Ауыл шаруашылығы саласының ең бек-
керлерінің құрметіне мазмұнды кон-
церт тік бағдарлама ұсынылды. Айдар 
Тұр ғамбек, «Заман» тобы және Түркі-
стан дағы «Конгресс холдың» Jana lep 
ән ші лері мен �ңірдегі танымал би топта-
ры �нер к�рсетті. 

Айта кетейік, Түркістан облысының 
аг ро�неркәсіптік кешені жалпы �ңірлік 
�німнің 30 пайызын құрайды. 'ңірдің 
әлеу меттік-экономикалық дамуының 
не гізгі драйвері. Биыл егістікті әртарап-
тандыру нәтижесінде масақты дақылдар 
10 мың гектарға артып, 273,4 мың гек-
тарға орналастырылды, 493 мың тон на 
�нім жиналды. Малазықтық дақылдар 2 
мың гектарға артып, 223,7 мың гектарды 
құра ды, 5 млн тонна мал азығы дайын-
дал ды. Мақта саласын кешенді дамыту 
мақ сатында Түркістан облысының мақ-
та-тоқыма кластарын құру жобасы әзір-
ленді. Облыста су үнемдеу технология-
ла рын пайдаланатын алқап 34 мың 
гек  тар ды құрайды. Оның ішінде тамшы-
ла тып суғару технологиясы 23 мың гек-
тарға, жаңбырлатып суғару технологиясы 
10 мың гектарға орналастырылған.

Облыстың агро�неркәсіптік кешен 
са ла сында биыл 16,7 млрд теңгені құрай-
тын 25 инвестициялық жобаны іске 
асыру жоспарланса, бүгінде 22 жоба іске 
асы рылып, 14,1 млрд теңге инвестиция 
тар тылды. Тоғыз айда ауыл шаруашы лы-
ғының негізгі капиталына 82,2 млрд 
тең ге инвестиция тартылып, 145,9 па-
йыз ға ұлғайды. Ауыл шаруашылығы 
�нім дерінің экспорты 250,3 млн АҚШ 
дол ларын құрап, 1,4 есеге артты. 

Т�ркістан облысы ауыл шаруа шы лы�ында�ы 'нім к'лемі бойынша 
республикада бірінші орын�а шы� ты. К'к'ніс, ба�ша 'німдерінен биыл 
рекордты� 3,3 млн тонна 'нім жи налды.

Дайындаған Тельман БЕЙСЕН
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ҚÀÑҚÛÐÄÛ

�азан айы туысымен 
�азастанны� әр айма�ында 
мал�а ит�с тигені туралы 
хабарлар естіле бастады. 
�останай облысыны� 
�осарал ауылды округінде 
ой�а асыр шапса, Шы�ыс 
�азастан мен Абай 
облыстарында�ы К"ршім 
және $ржар аудандарында 
аю маза бермей т�р. 
Байаса�ыз, барлы�ы – 
шекарада орналасан елді 
мекендер.

Ашық дерек к
здеріндегі ақпаратқа сүйенсек, 
республикада аталмыш жырт қыш саны бес есе азайып 

кетті. Мәселен, 1988 жылы Қазақстанда 
61 мың қасқыр болса, 2010 жылы бұл к
рсеткіш – 

26,7 мың, 2014 жылы – 19 778, 2019 жы лы – 
12 000 болып кеміген.

ҚҰРТҚАН ҚАЙСЫСЫ

Қасқырдың жайы белгілі. Күн суыта 
жемтігін іздейтін жыртқыш қапысын 
тауып, т�рт түлікке ауыз салады. Қашан 
қар қалыңдап, қауіп кіргенге дейін қас-
қырдың құтырғаны – құтырған. «Қыс-
пен бірге тұмсығын салды қасқыр, мал-
шы ларым, қор қылма итке малды», – деп 
Абай айтпақшы, мал ұстаған қауым ның 
күзетті күшейтіп, қайрат қылар кезеңі де 
осы. Қасқырдың арынын басып, адымын 
қаңтаратын – ай – қаңтар. Оның бір 
себебі қаңтар айында аң аулауға заңды 
түрде рұқсат беріледі. Яғни, қасқыр атуға 
ли цензия алған аңшының айтары – 
«қан ды басың бері тарт!»

Дегенмен қасқыр ату заңдылығын 
сақтап, қаңтарды күтіп отыратындар 
аз. Броконьерлер жерге қар түсісімен-
ақ шанасын сайлап, қаруын майлап, 
жасы рын аңға шығады. Аңшылықтағы 
заң  сыз  дықтар кесірінен елімізде қас-
қыр дың саны азайып кеткен. Былтыр 
қаңтар айын да экобелсенді Сәкен Діл-
дахмет Facebook-гі парақшасында елі-
мізде қас қыр саны азайып бара жат-
қаны жайлы жазып, дабыл қаққан 
болатын. 

«Қазақстанда қасқырлардың жойылу 
алдында тұрғанын білесіз бе? Еліміздегі 
қасқырдың саны небәрі – 14 408. Ал бес 
облыста бұл жыртқышты реттеуге тыйым 
салынды. Солтүстік Қазақстан облысын-
да қасқыр мүлдем жоқ. Егер бұл жырт-
қыш жойылып кетсе, табиғи тепе-теңдік 
бұзылады. Бұған жол бермеуіміз ке-
рек», – деп жазды ол. 

Қасқыр аулау маусымы қарсаңында 
жазылған жазба әлеуметтік желі мен ақ-
парат құралдарында лезде тарап, к�пші-
лік талқысына түскен. Бұған жауап ре-
тін  де 2022 жылы 7 ақпанда ЭТРМ 
Орман шаруашылығы және жануарлар 
дүниесі комитеті СҚО-да қасқырдың 
күрт жо йылып кетуі жайындағы пі  кір-
лердің шын дыққа жанаспайтынын 
мәлімдеді. 

«Қасқырдың санына келетін болсақ, 
қазір аумаққа қатысты олардың оңтайлы 
санының, жалпы қабылданған стандарты 
мен оңтайлы нормативтері жоқ. Қасқыр 
популяциясын басқару бойынша ше-
шім дер ол мекендейтін жердің белгілі бір 
аймағының әртүрлі климаттық-геогра-
фиялық, экологиялық және басқа да 
ерекшеліктеріне байланысты шығары-
лады», – делінген комитет таратқан 
мәліметте.

14 408. >рине, қасқыр қой емес, бас-
қа ұрып санап, есебін шығарып ала тын-
дай. Мамандар бұл сан м�л шермен есеп-
телетінін айтады. Қазақстан  био       алуан-
  түр лілікті сақтау ассоциациясы (ҚБСА) 
мамандарының айтуынша, Ақмола, 
Павлодар, Қарағанды облыс тары аума-

ғында түз тағысы жылдан жыл ға азайып 
барады. Ал СҚО-да соңғы жеті жыл 
бойы қасқыр кездеспеген. 

Ашық дерек к�здеріндегі ақпаратқа 
сүйенсек, республикада аталмыш жырт-
қыш саны бес есе азайып кетті. Мәселен, 
1988 жылы Қазақстанда 61 мың қасқыр 
болса, 2010 жылы бұл к�рсеткіш – 
26,7 мың, 2014 жылы – 19 778, 2019 жы-
лы – 12 000 болып кеміген. 

Десе де қазақ даласына мұнша қас-
қыр к�птік ете ме, әлде аз ба? ҚБСА �кі-
лі, биолог маман Сергей Скляренко түз 
тағысы т�рт түліктің қас жауы болғаны -
мен еліміздің экожүйесінде маңызды р�л 
атқаратынын айтады. 

«Қасқырды біз табиғаттың «сани-
тары» деп санаймыз. Ол бәрін аулайды, 
таңдамайды. Ауру аң, құтырған жануар, 
вирусты жәндік – түгел жейді. Осылай-
ша, ол табиғаттағы сан мен сапаны рет-
теп отыратын хайуан. Байқасаңыз, қас-
қыр азайып кеткен жерде шиб�рілер 
к� бейеді. Біздің оңтүстік �ңірде шиб�рі 
к�п. Ол қасқырға қарағанда �те қауіпті 
жыртқыш, адамға шабады және үйірімен 
топтасып жүріп, түрлі ауру тарататын да 
солар», – дейді С.Скляренко.

ҚАСҚЫР АТУ ҚАЖЕТТІЛІК ПЕ, 
ҚҰМАРЛЫҚ ПА?

Елімізде қасқырды жаппай қыру 
2000 жылдары болған. Табиғат жана-
шырлары түз тағысының түбіне техника 
жеткенін айтады. Интернетте қазіргі за-
ман аңшы лары жүктеген бейнема    те-
риал ға қарап отырсаңыз, қасқыр аулау 
қажет тілік те, құмарлық та емес, қаск�й-
лік пе деп қала сыз. Расында да, қазір 
қа лта сы к�терген жанның кез келгенінің 
тақымында моторлы шанадан бар. Оның 
нарықтағы бағасы 5-7 млн теңге болса, 
мінілгенін 700 мың-1 млн теңгеге де 
табасыз. Қалың қардың бетімен сағатына 
120 км жылдамдықпен жүйткейтін шана-
 лар жыртқыштың адымын аштырмайтын 
болған. 

Қасқыр қуу, аң аулау ісі бұрын қалай 
еді деген сауалды жас кезінде бірнеше 
қасқыр соққан аяг�здік зейнеткер Сәкен 
Сабырбекұлына қойдық. 

«Біз кезінде қасқырды атпен қуып, 
сойылмен соғып алатынбыз. Оған аттың 
аты, жігіттің жігіті шыдас береді. Аты 
жет  кенмен сойыл сілтеуге шамасы кел-
мей, к�кжалға жүрегі дауаламай  тындар 
да болады. Сондықтан қасқыр соғу үлкен 

�нер саналатын. Қазір қашқан қасқырға 
бәрі батыр. Қасқыр айтады екен: «т�рт 
аяғым тең болса, бір түнде жеті �лкені 
кесіп �тем» деп. Яғни, ол серттің аңы. 
Кәсіби аңшылар оны түз тағысы, дала -
ның серісі деп таниды. Олардан хайуанға 
үлкен қауіп жоқ», – дейді 87 жастағы 
ақсақал. 

Алайда түз тағысының түбіне техника 
жетеді дегенге қарсы уәж айтатындар да 
бар. Кәсіби аңшы, қоғам белсендісі 
Нұржан Жолдыбекұлы қазір қасқырлар 
да заманға сай бейімделгенін айтады. 

«Қасқыр – �те әккі жыртқыш. Ол 
шананың келе жатқанын 4-5 шақы рым -
нан сезеді. Құтылып кетудің де әдіс-
тәсіл  дерін меңгеріп алған. Оған қоса, 
соңғы кезде үйірде іріктелген, мықты 
жыртқыштар қалды. Шана тұрмақ, тік -
ұшақтармен аңға барғандар жер-дүниені 
шарлап бос қайтып жатыр», –дейді ол. 

Қоғам белсендісінің айтуынша, қазір 
т�рт аяқты қасқырдан емес, екі аяқты 
«қас қырдан» қауіп к�п. 

«Мен рұқсаты бар, кәсіби аңшымын. 
Жиырма жыл болды заңға сай кәсіп ете-
мін. Бірақ қазір қасқыр атамыз деп ли-
цензия алып алғандар, кездескен қо ңыр 
аңды атады да, қалааралық автобустарға 
салып, үлкен шаһарларға ж�нелтеді. 
Олардың ішінде сауық құрған әкімдер де 
бар, байлығына мастанған бизнесмен де 
бар, тіпті жануарларды қорғау инспек-
циясының мамандары да сыбайласып 
алған. Оларда қарудың түр-түрі бар. Ел 
ішінде жүріп бәрін естейміз. Міне, ең 
бірінші осыны тоқтату керек», – дейді 
Н.Жолдыбекұлы.

«Б�РІ ЖОҚ ДЕМЕ, 
Б�РІК АСТЫНДА»

Қасқыр – аяғына сенген жыртқыш. 
Арқада аңшы біткен моторлы шана, 
темір к�лікпен қуып, тыныштық таптыр-
маған соң қары жұқа жаққа, таулы, ор-
манды аймақтарға ауып барып пана-
лайтын болған. Батыс Қазақстан облысы 
Жәнібек ауданында киік к�бейгелі к�к-
жалдар қоңыр аңның соңынан еріп, азы-
ғын айыруды жиі әдет қылған. Жәнібек 
ауданында «>лем» шаруа қожа лығының 
иесі Ескендір Елемесов биыл к�ктемде 
итқұсқа 30 шақты құлынын алдырған. 

«Соңғы бірнеше жыл қар жұқа, қуа 
ал маймыз. К�ктемде киікпен ілесіп кел-
ген қасқыр к�п болды да, туған құлын-
дар ды шетінен жеп кетіп жатты. Оны 
ата        йық десек рұқсат жоқ, лицензия қа жет. 
Сайт арқылы рұқсат алу үшін ин терне тің 
болуы тиіс, аудан орталығы бол     маса 
алыстағы шаруашылықта теле   фон бай  -
ланысының �зі нашар. Оған қоса, мал-
шы    ның к�бінде қазір итқұсты үр  кі    тетін 
қару да жоқ. Күзетке пай да   ланат ын мыл-
 тық атаулыны полиция қыз меткерлері 
алып қойған. Соны біліп алғандай жырт-
қыштар да адамнан бой та салап қашпайт-
ын болған», – дейді шаруа.

Қару демекші, ІІМ тұрғындардан 
заңсыз сақталған қару-жарақты сатып 
алу шарасын 2012 жылдан бері �ткізіп 
келеді. Министрлік жіберген мәліметке 

қарағанда, бүгінге дейін халықтан 
57 мың  нан аса атыс қаруы және 2 млн-
ның үстінде патрон жиналыпты. Oткі -
зілген қару-жараққа орай берілген сыйа-
қы сомасы 2,7 млрд теңгені құраған. 
Же   ке лей қаруға келсек, оған т�ленетін 
қаражат та әрқалай қару түріне, техни ка-
лық жағдайына байланысты 34 мың нан 
345 мың (10-нан 100 АЕК-ке дейін) теңге 
м�лшерінде. 

Біз хабарласып, жағдайын білген 
екінші шаруа Шығыс Қазақстан облы -
сының Марқак�л ауылының тұр   ғыны 
Амантай Шорманұлының айтуын ша, 
қасқыр негізінен �рістегі жылқығы, 
иесіз жатқан малға тиіседі. 

«Мен �з басым сүтті сиыр ұстаймын, 
ірі қара мал болғандықтан жазда бақта-
шы соңында жүреді. Қыста қорада ұстап, 
ш�п береміз. Сол себепті қасқыр менің 
малыма тисе қойған жоқ, бірақ аю к� -
бейді. Oткен қыстың аяғы созылып ке-
тіп, аю апанынан ерте шықты да, жазғы-

тұрымғы арық малға жиі  шабуыл 
жа       са  ды», –дейді Нұралы шаруашы-
лығының басшысы.

ҚАСҚЫРДЫҢ АУЗЫ 
ЕУРОПАДА ДА ҚАН

Біздің табиғат қорғаушылары қасқыр 
азайды деп жатса, Еуропа жұрты жырт-
қыштың к�бейіп кеткеніне алаңдап жа-
тыр. Rewilding Europe сайтының жа-
зуынша, жыртқыштың саны 2020 жылы 
12 000 айналасында болса, қазір 17 000-ға 
жеткен. Германияда қасқыр лардың по-
пуляциясы жыл сайын 36% �сіп келеді. 
Франция үкіметі таратқан ресми статис-
тикасына сәйкес, 2020 жылы қасқырлар 
11 мың қой-ешкіні жарақаттаған. 
2023 жыл дың қаңтар-тамыз айлары ара-
лы ғында Германияда 600-ден аса үй 
жануары мен т�рт түлікке шауып, зақым 
келтірген. 

Дегенмен Еуропада қасқырдан кел-
ген шығын айтарлықтай болғанымен 
біз дегідей жаппай қасқыр атуға шығып 
кетуге мүмкіндік жоқ. Фермерлер малын 
қорғап қасқыр атса, табиғат қорғаушы 
мамандар оларды заңды бұздыңдар деп 
айыптап, қарсы шығып жатыр. Таяуда 
Еуропарламент депутаттары ЕО аума-
ғында қасқырды қорғаушылардың мәр-
тебесін т�мендетіп, фермерлер жа   ғына 
шығуға шақырды. 

Айтқандай, «кәрі құрлықтағы» қас-
қырға қарсы науқанды қыздырған оқиға 
былтыр қыркүйекте Германияның 
феде ралды аумағы Т�менгі Саксонияда 
тір кел ген. Еуропалық комиссияның 
Прези денті Урсула фон дер Ляйеннің 
Долли деген пониін жарып кеткеннен 
кейін қасқыр дауы тіптен ушықты. 
Қасқыр құрбандығының қожасы кім 
деп қарай ма?! Бұл оқиға жазушы 
Мұхтар Мағауин нің «Пұркоралдың к�к 
аты» әңгімесін еске түсірген. «Мен 
жергілікті және ұлт тық билікті қажет 
жерде әрекет етуге ша қы рамын»,– деп 
мәлімдеген Еуро комиссия басшысы 
осы оқидан соң. Десе де басшысынан 
қосшысына дейін салқынқанды мінез 
танытатын елдер бұл оқиғадан соң да 
жаппай аңшылыққа тізгін берген жоқ. 
Еуропалық қорғаушы лар қасқырды 
Еуропа ландшафтының ажырамас 
б�лшегі деп бой бермей отыр.

Ұлағат БЕКБОЛАТ

«Кеңсе күзету» қызметтерін сатып алу бойынша қайта ашық тендердің 
нәтиже туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС, «Кеңсе күзету» қызметтерін сатып алу дың, 
Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Жетісу-1 шағынауданы, 18 үй 
мекенжайында орналасқан, БСН 050140015684, «СБ Арыстан» ЖШС 
жеңімпаз болып танылсын.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-04-50.      

Объявление о результатах повторного открытого тендера по закупке услуг 
«Охрана офиса»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем по закупке услуг 
«Охрана офиса» ТОО «СБ Арыстан» Республика Казахстан, город Алматы, 
мкрн. Жетысу-1, дом 18, БИН 050140015684.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-04-50.

«Тығыздауыш және т;сем материалдары» тауарларын сатып алу бойынша 
қайта ашық тендердің нәтижелері туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Тығыздауыш және т�сем материалдары» 
тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық тендер �ткізілмеді деп 
танылды.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға 
болады: + 7 (727) 393-04-60.

Объявление о результатах повторного открытого тендера по закупке 
товаров «Уплотнительные и прокладочные материалы»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по 
закупке товаров «Уплотнительные и прокладочные материалы» 
несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить по 
телефону: + 7 (727) 393-04-60.

«Тілдік аудармалар» қызметтерін сатып алу бойынша қайта 
ашық тендердің нәтижесі туралы хабарландыру 

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Тілдік аудармалар» қызметтерін 
сатып алу бойынша қайта ашық тендер �ткізілмеді деп таниды. 

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 
телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о результатах повторного открытого тендера 
по закупке услуг «Языковые переводы»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый 
тендер по закупке услуг «Языковые переводы» - несостоявшимся.

Дополнительную информацию и справку можно получить 
по телефону: + 7 (727) 393-01-50.

?
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ГАЗЕТІНЕ ЖАЗЫЛЫҢЫЗДАР!

АЛАКӨЛДЕГІ АҒАШ МЕКТЕП

АТАУСЫЗ
КЕТКЕН
МҰСТАҚЫМ

Ел ішінде іргесі қаланғанына 
ға сыр  дан асқан ағаш мектептің бар 
екен дігі, мұнда әлі күнге балалар 
оқи тыны жай лы әңгіме айтылатын. 
Жыланды ауыл дық округіне қарас-
ты К!кжар ауылын дағы к!не білім 
ошағы туралы телеарна лардан к!р-
сетілген ақпаратты да к!зіміз шал-
ғаны бар. Ауылдағы толықтай аман 
сақталған бірден-бір к!не ғима-
рат – Алак!л аудандық білім 
б!ліміне қарасты К!кжар ауылдық 
мектебі нің үйін жұрт «Ағаш мектеп» 
деп атайды. Ақыры оны к!рудің 
сәті түсті. Білім ошағы орналасқан 
ғи ма рат ХІХ ғасыр дың соңына та-
ман ағаш тан қиюлас тырып, салын-
ған ең селі үйлердің бірі болып 
шық ты. Оны қай к!пестің салғыз-
ғаны, Қа зан т!ңкерісінен кейін 
қандай мақ саттарға пайдаланыл-
ғаны жайлы нақ ты деректер жоқ. 
Ауылдың кі ре    берісіндегі жотада 
орналасқан, алыс тан к!зге шалы-
натын, үлкенді-кі шілі б!лмелерден 
тұратын ескі ны сан. 

Мектептің құжатында бекітіл-
ген уақыты деген жерде: «1895–

1932 жылы» деген екі түрлі цифр 
жа зыл ған. Соған қарағанда, бұл 
ағаш үй 1895 жылы салынып, 1932 
жы лы мектеп ретінде пайдалануға 
бе ріл ген деуге болады.

– Мен 1950 жылдардың соңын-
да осы мектепте оқыдым. Апам да 

«ағаш мектепте» білім алдым деп 
жү ретін. Ол кісі 1990 жылдары сек-
сен нің сеңгіріне келіп қайтыс бол-
ды. Біздің кезімізде ауылда 700-ден 
астам үй болды. Қазақтар аз еді. 
Екін ші дүниежүзілік соғысқа ауыл-
дан 200-ге жуық адам май данға ат-
та ныпты. К!бі оралмаған. Мек теп-
тегі сабақ орыс тілінде жүретін, – 
дей ді ауыл тұрғыны Василий Мыр-
за  гелдинов.

Тәуелсіздіктен кейін ауылдағы 
!з ге ұлт !кілдері !з елдеріне к!шіп, 
Ота  нына оралған қазақтар қоныс-
та на бастапты.

– 1997 жылы мектепке матема ти-
ка пәнінің мұғалімі болып келдім. Ол 
кезде мектепте 65 бала оқитын, – дей-
ді ұстаз Гүлмира ?бжанова.

Барлығы 10 б!лмеден тұратын 
ны санда ауылдың бір ғасырдан аса-
тын және жергілікті білім салас ы-
ның жүз жылдық тарихы жатыр. 
Бү   гінде мектеп алды даярлығымен 
қо са 1-9 сынып аралығында 20 шақ-
ты бала оқиды. Оларға 16 мұғалім 
са бақ береді. Мектеп құрылысы 
кейін гі жылдары жаңғыр тылғаны 
бол маса, сыртқы келбеті сол қал-
пын да сақталған. Ауылда интернет 
же лісі болмағандықтан білім оша-
ғы ның кіреберісі мен үлкен б!л ме-
сіне орна тылған бейнебақылау ка-
ме расы жұмыс істемейді. Ұстаздар 
сырт қы әлеммен жұмыс телефоны 
ар қылы ғана байла нысады. 

Қалай болғанда да, ғасырмен 
құр дас, тіпті одан да ұзақ тарихтан 
сыр шертетін осы бір сәулет ес керт-
кі шінің (солай атауға болады) тари-
хи мұраны қорғау мекемелерінің 
на зарына ілінбей келе жатқандығы 
қын жылтады. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

Алматы �ала болып танылмай т�р�анда, уезд орталы�ы ретінде аты алыс�а тарал�ан, �аза�ты� 

талай т�л�аларыны� табаныны� ізі, �олыны� та�басы �ал�ан �арт �апалда�ы небір керемет 

�имараттар тоналып, ��рып, бітуге таяды. Сыры мен м��ын ішіне б�ккен Жаркентегі т�рме де 

тозып кетті, енді бірер жылдан со� орны �ана �алады. Осындай к$нені� к$зі, тарихты� с$зі бола 

алатын нысандар шекаралы айма� – Алак$лде де жетіп, артылады. 

Құрметті оқырман! 2024 жылға га-
зет ке жазылу науқаны жүріп жатыр. 
Отан дық баспас!зде !зіндік орны бар 
AIQYN газеті де осынау науқаннан тыс 
қалмақ емес. Басылым алдағы жылда 
да сіздерге сапалы сараптама, қызықты 

сұхбаттар мен танымдық мақала-
лар ұсынуын жалғастыра бермек. 
Ал сіздерден сүйікті газет теріңіз-
ге қолдау күтеміз.

Дегенмен биыл газетке жазы-
лу бағасының біршама !скенін 
де мойындауға мәжбүрміз. Қағаз 
құнының, коммуналдық т!лем-
дер тарифінің !суі басылым 
баға сына да әсер еткен жайы 
бар. Алайда к!зі қарақты, саналы 
оқыр манның басылымға жазы-
лып, қазақ баспас!зіне қолдау 
к!рсетеріне сенеміз. 

AIQYN газетінің редакциясы

Жазылу түрі Индекс Жазылу 
мерізімі

«Қазпошта» АҚ жазылу бағасы
(теңге)

Қала Аудан/ауыл

Жеке жазылушылар 
үшін 65102 – AIQYN

6 ай 7494,15 7814,50
12 ай 14988,30 15629

Мекемелер мен 
ұйымдар үшін 15102 – AIQYN

6 ай 11744,15 12064,50
12 ай 23488,3 24129

Алаш арыстарын арда�тап, халы� 

аузында�ы деректер мен �рпа� тары-

ны� естелігін таспа�а т�сіруді м�рат 

еткен Qagan production жоба сыны� 

ал �аш�ы $німі �аза�ты� к$р некті т�л-

�а сы, �о�ам �айраткері, жа зушы, 

әдіс  кер-�алым, �стаз, пуб лицист 

М�с  та�ым Малдыбаев�а арналды. 

Есі  мі елге орал�ан, кейінгі уа �ытта 

�а  на аты атала баста�ан М�с та�ым 

кім?

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

АЛАШ  
АРДАҚТЫСЫ

Деректер Мұстақым Малдыбаевтың 
1880 жылы бұрынғы Егіндібұлақ ауданы-
ның Үшқара тауының баурайындағы 
Сарықияқ қыстауында дүниеге келгенін 
жеткізеді. 1927 жылы желтоқсан айында 
47 жасында Семейде қайтыс болып, Са-
ры қияқ қыстауына әкеліп жерленген. 

Алаш арыстарының бірі болған Мұс-
та қым Малдыбаев кешегі !ткен ?лихан 
Б! кейхан, Ахмет Байтұрсынұлы, Міржа-
қып Дулатов, Мұхтар ?уезов, Жүсіпбек 
Ай мауытов, ?лімхан Ермековпен  бірге 
ұлт мүддесі үшін күресте бірге жүрген. 
Мә ди Бәпиұлының сыйлас, пікірлес досы 
болған. 

«Мұстақымнан бір ұл, екі қыз қалған. 
Алаш тың к!семі ?лихан Б!кейханның 
құр метіне ұлының атын ?лихан деп ата-
ған. ?лихан Алматыда, кіші қызы Тал ды-
қ орғанда, тұңғыш қызы Сүйімбике Семей 
қаласында тұрған. Асылдың тұяғы ?лихан 
Малдыбаев танымал ақын, белгілі жур-
налист Кәрім Сауғабаевқа жазған хатында 
былай дейді: «?кем бес жаста, оның ағасы 
Сәулей жеті жаста жетім қалыпты. Ше ше-
лерінің қарауында жүріп, жерлестерінің 
қойын бағып, күн к!ріпті. Троицкіге жыл-
қы айдаушылармен барып, сонда оқу ға 
түсіпті. Кейінірек Уфада «Ғалия» мед-
ресесінде оқып,  ауылында !зінің 
ағайындарының, жерлестерінің балала-
рын оқытыпты. Семейде де мек теп те са бақ 
берген болуы керек. Уфада оқып жүр генде 
Ғазиза Ғайнулла деген татар қы зына 
үйленіп, елге алып келіпті. Ше ше міз 
Ғазиза 1891 жылы туып, 1928 жылы қаңтар 
айында әкеміздің қырқының ал дында 
қайтыс болыпты. Күйеуінің сүйе   гін еліне 
апарып қайтқанда, !кпесіне суық тиген 
болуы керек». Осы хатта жа зыл  ғандай 
Тр о и ц к  қ а л а с ы н д а ғ ы  о р ы с - қ а  з а қ 
мектебінде, сонымен бірге қазақтың 
к!птеген к!рнекті тұлғалары білім алған 
Уфадағы «Ғалия» медресесінде оқыған. 
«Ғалия» медересесін аяқтағаннан кейін 
1910–1911 жылдар аралығында Жетісу 
!ңі ріндегі Есенқожа Маманов сияқты 
таны мал азамат негізін қалаған Мамания 
мек тебінде оқытушы әрі басқарушы қыз-
метін атқарғаны туралы тарихи деректер 
кез деседі», – деп жазады, филология ғы-
лым дарының кандидаты Саржан Уахит ұ-
лыь Ortalyq Qazaqstan газетінде «Аталмай 
жүрген арыс» атты мақаласында.

Одан әрі қарай Мұстақымның 1912 
жыл дан бастап Семей қаласындағы мұға-
лімдер семинариясында оқытушы болып 
қызмет істегенін, ХХ ғасыр басындағы 
әлем дегі !згерістер мен т!ңкерістерден 
қа зақ даласы да тыс қалмағанын тілге тиек 
ете келе, алмағайып кезеңде қазақ хал-
қының ұлттық санасын оятып, !з дәуі-
ріндегі к!кейкесті мәселелерді к!терген 
Алаш к!семдерінің қасынан Мұстақым 
Мал дыбаевтың да табылғанын атап !теді. 

1917 жылы Ақпан т!ңкерісінен кейін 
Се мей облысында Қазақ комитеті ұйым-
дас тырылғанда, Мұстақым сол комитеттің 
құрамына енеді. Қазақ комитеттері ұлт тық 
мәселелерді к!теріп, халыққа жетек ші лік 
ететін ұйымға айналады. Семейде об-
лыстық Қазақ съезі ұйымдастырылады. 
Съезді ұйымдастырған зиялы топтың жуан 
ортасында болады. Бүкілресейлік құ рыл-
тай жиналысына депутаттыққа кан дидат 
р е т і н д е  ұ с ы н ы л а д ы .  М ұ н а н  с о ң 
М.Малдыбаевтың ұлттық мәселелерге 
деген танымы айқындала түседі. Қазақ 
хал қының болашағы тәуелсіздікте екенін 

білген ол «Алаш» партиясының Семейдегі 
ко митетін құруға ерекше еңбек сіңіреді. 
1917 жылы наурыздың 7 жұлдызында Се-
мей қаласында Райымжан Мәрсеков, 
Ха лел Ғаббасов, ?лімхан Ермеков, тағы 
басқа ұлт зиялыларының ұйым дас тыруы-
мен Қазақ комитетін құруға қатысты !т-
кен, бірінші жиында, қаланың «Зареч ная 
Слободка» деген б!лігін «Алаш қала сы» 
деп атау туралы шешім қабылданды. Осы 
жылдың қараша айының 21-22 жұл-
дызында болған жиында Алаш қаласы 
Дума сының т!рағасы болып Алашқа ерен 
еңбек сіңірген азаматтың бірі Биахмед 
Сәр сенов, ал оның орынбасары болып 
Мұс тақым Малдыбаев сайланады. Ал 
атал  мыш қаланың басшысы болып 
П.Шевченко тағайындалады. Сонымен 
қатар Алаш әскерін жасақтауға да атса-
лысады. 

ДЕРЕКТІ ФИЛЬМ 
ТҮСІРІЛДІ

Биыл саяси қуғын-сүргін құрбандарын 
ес ке алу күніне орайластырып Қарқара-

лы да туып-!скен, еліне еңбегі сіңген 
«Алаш» қозғалысының белді мүшесі, ағар-
  тушы ғалым, публицист жазушы, пе дагог, 
ұстаз Мұстақым Малдыбайға арнап ес-
керткіш тұғыр ашылды. Ескерткіш-тұғыр 
Қарқаралы ауданы, Мәди ауылы, Үшқара 
тауының етегіндегі Сарықияқ қыс тағы-
ның қасында жатқан қайраткер дің зираты 
қасына қойылды.

Міне, осы жерге елге белгілі зиялы 
қа уым жиналды. Сол уақытта Qagan pro-
duction жобасының Мұстақым Малдыбаев 
ту ралы деректі фильм түсірілген болатын.

Сол уақытта Қарқаралы ауданын бас-
қарған Ерлан Құсайын: «ХХ ғасырдың 
ба сы, !зіңіз қарап тұрсаңыз небір оқи ға-
лар ға толы !тті. Қазақтың маңдайына 
біткен, қаймағындай болған ұлт зиялылары 
ел үшін күресті, басын бәйгеге тікті, Ма-
хам бет айтқандай, «қара қазан, сары ба-
ла ның қамы үшін» жан аямай арпалысты. 
Сол жолда шаһид кешті. Біздің тарих шы-
лары мыздың зерттеуіне қарағанда жүз 
мың нан астам адам итжеккенге айдалды. 
Жиырма бес мыңдай қазақтың маңдайына 
біткен мықты тұлғасы, жақсы мен жайсаң-
дары ату жазасына кесілді... Қарқаралының 
тарихы – бұл күллі қазақтың тарихы деп 
білеміз. Себебі қазақтың осынау тағдырлы 
тари хында болған небір оқиғалар Қар-
қара лы !ңірін айналып !ткен жоқ. Қар-
қара лы – Алаш арыстарының кіндік қаны 
тамған жер. Сол қатарда бүгін біз келіп, 
басына белгі қойып отырған Мұстақым 
Малдыбай әкеміз де бар еді. Оның саналы 
ғұмыры жайында елге сіңірген еңбегі ту-
ралы тарихшыларымыз, жазушы лары мыз 
алдағы кезеңде айта жатар. Менің ойымша, 

дү ниеден !ткен арысымыз Мұстақым Мал-
дыбай туралы, ұлы қайраткер тұлға ту ралы 
кейінгі буынның зерттей бастауы – адам-
ның жан дүниесін тербейді.

Біз неліктен осыншама к!п уақытқа 
дейін анық-қанығына дейін түгелдеп жет-
кізе алмадық?! Бұл немқұрайлылық па, 
жай басарлық па деген түрлі ой мені маза-
лайды. «Біз ?лихан, Ахмет, Мұстафа Шо-
қайларды білеміз. Бүкіл елдік тұлғадағы 
рес публикалық деңгейдегі тұлғаларды 
біле міз. Біз облыстық, аудандық деңгейдегі 
ала шордашыларға әлі күнге дейін толық 
жет кен жоқпыз», – деген тарихшы Мәмбет 
Қой гелді. Тіпті, оларды осылайша аудан-
дық, облыстық деңгей деп айтудың !зі 
артықтау болар. Жалпы, бәрі де ұлты үшін 
жанын пида еткен азаматтар, оларды біз 
ештен кеш болса да к!теруіміз керек. Қы-
рық жеті жасында дүниеден озған алаш 
қай раткері Мұстақым Малдыбай ескерт-
кі шінің ашылуындай тарихи оқиғаға куә 
болу – мен үшін де үлкен бақыт», – дейді.

Алаш арыстары туралы кітап жазып, 
елг е танылуына себепкер болып жүрген 
Qyr balasy қоғамдық қорының негізін 
қалаушы, алаштанушы ғалым Елдос 
Тоқтарбай: «Осыдан 12 жыл бұрын ұстазым 
Тұрсын Жұртбай Мамания мектебінде 
білім алған, Мамания мектебіне қолдау 
к!рсеткен әрбір шәкіртті толық зерттеп 
шық деп тапсырма берген болатын. 2014 
жылы Мұстақым Малдыбайдың бүкіл шы-
ғармасын мұрағаттан тауып, жаңғыртып, 
кітабын шығара бастадық. Ең алғашқы 
кітабы 200 дана болып Қарағанды мем-
лекеттік университетінен шыққан бола-
тын. Одан кейін 2020 жылы Қарғанды 
об лысы әкімдігі Ішкі саясат басқар ма сы-
ның басшысы болып тұрған кезінде  Ер лан 
Бейсенбайұлы қаражат тауып беріп шы-
ғартқан болатын», – дейді.

Сол уақытта елін сүйген ерлер біріне 
бірі қолғанат бола білді. Мысалы, 1921 
жы лы Мұстақымды түрмеден алып шыға-
мын деп қару-жарақсыз келген, больше-
вик тік жүйенің құрбаны болған Мәди 
Бә пиұлы болатын. 1921-жылдың шілде-
сін де Семейде шыққан «Қазақ тілі» газе-
тіне Мұстақым Малдыбайдың «Жолдасы» 
деген лақап атпен Мәдидің !лімі туралы 
мақала жазады. Сол мақалада: «Ол !зінің 
досын құтқарамын деп түрмеге келіп қаза 
тапты», – деп жазады. 

Мұстақым сол уақытта туған !ңірінде 
тұң ғыш мектеп ашқан, зауыт салдырған. 
Бір басына жүз адамның істер ісін жүк 
қы лып артқан арда азамат болды.  Ол сол 
ке зеңдегі қазақ ұлтына !зекті болған мә-
селенің бірі оқулық шығарумен де айн а-
лыс ты. «Қазақша ең жаңа әліппе» мен 
«Қа    зақша оқу кітабы» секілді пайдалы 
оқу лықтарды жазып, ағарту саласы дамуы-
на үлес қосты.

Екі жылдан кейін 145 жылдығы аталып 
!т келі отырған, елім, жерім деп еміреніп 
!т кен Алаштың ардақты ерінің атына қа-
лаларда к!ше, ескерткіш орнатып, «Мұс-
та қым Малдыбаев деген кім?» дегенде 
осын дай ардақты да асыл тұлғамыз болған 
деп тарих оқулығына да енгізген дұрыс 
бо лар ма еді?!

мұндай іс-шаралар, белгі қоюлар біз үшін 
!те қажет. Zскелең ұрпақ үшін қажет, жас-
тар үшін керек. Zкініштісі, осы уақытқа 
дейін Мұстақым  сияқты тарихи тұлғаның 
болғандығын, елге сіңірген еңбегін біздің 
ұрпақ, аға буын еміс-еміс естісе де, к!бі біл-
мей !сті. Мектепте оқытпады. Олар тура лы 
айтылмады. Олар туралы еңбектер жа-
зылмады. Тәуелсіздігімізбен азатты ғы мыз-
дың арқасында ақтаңдақтар толып, !ткен ге 
қайта үңіліп жатқан жайымыз бар. Ұза ғынан 
сүйіндірсін дегім келеді», –  деп жа зады.

Қазақстан Жазушылар одағы басқарма 
т!рағасының орынбасары, Қазақстанның 
еңбек сіңірген қайраткері, ақын Қасымхан 
Бегманов: «Қазір менің басымнан қилы-
қилы сезімдер !тіп жатыр. Жаңа жолда 
келе жатқан кезде шеті жоқ, шегі жоқ қа-
зақтың ұлы даласын, онда туып-!скен 
не бір айтулы тұлғаларымыз туралы тебіре-
ніс толқыныс !тті жүректен. Қаншама 
уа қыт бойы қазақ халқы осы біздің арыс-
та рымыздың жолына түсе алмай адас қа-
ны мыз – соның барлығы жанымызды 
тер бетеді. Толқытады. Небәрі 47 жасында 

e-mail: aikyngazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiwww.aikyn.kz
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БИІКТІК НЕМЕСЕ «ЕСКЕРТКІШ БОП 
ТҰРЫП КЕТЕР МЫҚТЫЛАР!»
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ӘРҚАШАН 
КҮН СӨНБЕСІН!

ХАЛЫҚ ТАҢДАҒАН ҚЫРЫҚ БЕС

ТАЗЫ ЖЕТЕКТЕГЕН ТАРЛАН

ЖЕМҚОРЛЫҚҚА ҚАРСЫ 
КҮРЕС КҮШЕЙЕДІ

+ткен жексенбіде, 5 �арашада ел тари хын да ал�аш рет аудандар мен облысты� ма�ызы 

бар �алаларды� әкімдерін сайлау $тті. Президентті� бастамасымен �ол�а алын �ан аудан-

�а ла әкімдеріні� тікелей сай лауы мемлекеттік бас�аруды орталы�сыз дандыру�а ба�ыт-

тал  �ан саяси реформалар процесіні� ма�ызды кезе�і саналады. Ол сондай-а� аза-

маттарды� жер гілікті биліктегі шешім �абылдау�а �атысу м�мкіндіктерін ке�ейтеді. Себебі 

халы� сай ла �ан әкім елді� �ніне ��ла� т�реді, $з сайлаушыларыны� �станымын бас-

шылы��а алу�а тиіс.  

Президент �асым-Жомарт То�аев талан тымен әлемді мойындат�ан әнші �лымыз Димаш 

��дайбергенге тазы к�шігін тарту етті. 3нші б�л �уанышы туралы  әлеуметтік желідегі 

пара�шасында жазды.  

Мемлекет басшысы Cыбайлас жем �ор-

лы��а �арсы іс-�имыл агенттігіні� т$ра �асы 

Асхат Ж�ма�алиды �абылдады.  

Президентке Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
қызметтің биылғы 10 айда атқарған жұмысының 
нәтижелері ж!нінде баяндалды.

Осы уақыт ішінде елімізде жемқорлыққа қа-
тысты 1 500-ге жуық қылмыс тіркеліп, 1 100-ден 
ас там адамның ісі әшкереленді. Оның 158-і – түрлі 
деңгейдегі басшылар.

Сотқа мыңнан астам іс жолданып, 282 миллиард 
теңге шығын !телді.

Сонымен қатар агенттік т!рағасы 2022 жылдан 
бері бюджетке және квазимемлекеттік сектор 
субъектілеріне құны шамамен 857 миллиард теңге 
болатын мүлік активтері мен қаржы қайтарылғанын 
айтты.

Президентке бірқатар қылмыстық істі тергеу 
амалдарының барысы ж!нінде мәлімет берілді.

Бұдан б!лек, Асхат Жұмағали Мемлекет бас-
шысына жемқорлықтың алдын алу жұмыстары 
ту ралы есеп берді.

Сыбайлас жемқорлық тәуекелдері картасын 
жүзеге асыру аясында тапсырылу мерзімі кешіктіріл-
ген, қаржы жымқыру қаупі бар әлеуметтік нысандар 
құрылысына мониторинг жүргізіліп жатыр. Агенттік 
еліміздің барлық !ңірі бойынша жалпы бюджеті 2,44 
триллион теңгені құрайтын осындай 156 нысан бар 
екенін анықтаған.

Азаматтық қоғаммен !зара тығыз қарым-
қатынас орнату арқылы «Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы волонтерлік» жобасы іске асырылуда. Қазір 
жемқорлықтың белең алуына бейжай қарамайтын 
2 мыңнан астам азамат бұл бастамаға атсалысып 
жатыр.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев жем-
қор лыққа қарсы іс-қимылды және алдын алу шара-
ла рын күшейтуге бағытталған жүйелі жұмысты 
жал ғастыру ж!нінде бірқатар нақты тапсырма берді.
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ПАРТИЯЛЫҚ ЖАУАПКЕРШІЛІККЕ 
ТАРТЫЛДЫ

Кеңес т!рағасы, Мәжіліс де-
путаты Ерлан Саиров осыдан бір 
ай бұрын Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев «Қоғамдық ба-
қылау туралы» заңға қол қой-
ғанын және бұл құжат барша 
аза  маттың мемлекет ісін бас қару-

ға араласу мүмкіндігін кеңейт-
кенін атап !тті.

«Сыбайлас жемқорлыққа 
қар сы күрес – құқық қорғау ор-
ган дарының ғана емес, бұл барша 
азаматтың миссиясы. Егер біз 
мемлекеттік органдарды бақы-

ламайтын болсақ, эконо ми каның 
жекелеген салалары немесе елдегі 
!зге де процестер үшін жауапкер-
шілікті !з мой ны мызға алмасақ, 
онда біз бел сенді әрі әділ қоғам 
құра алмай мыз. Құзыретті орган-
дар ен жар лық танытатын болса, 
оларды әрдайым қамшылап оты-
ру керек. Бүгін айтылған фактілер 
құқық қорғау органдары үшін 
әдіс темелік құралға айналады. 
?р факті бойынша мұқият тек-
серу жүргізу қажет», – деді кеңес 
т!рағасы.

АХУАЛЫҢ ҚАНДАЙ, 
АНИМАЦИЯ?

Анимация — суреттерге жан біті-

ретін $нер т�рі. Б�л $нер со��ы жыл-

дары кенжелеп �алды. К$рер мен 

тек шетелдік мультфильмдер ді� 

аудармасын �ана тамашалап отыр. 

Ал отанды� $нім ара-т�ра �ы ла� 

бергені болмаса, к$птеп т�сі ріліп 

жат�аны бай�алмайды. Ани мация 

ауылында ж�ргендер де бірен-саран 

�ана. Б�л жанкешті жан дарды� е�-

бегі неге к$п к$рін бейді? «М�з ба ла�» 

пен «К�лтегін дей» мультфильмі 

сия�ты к$рермен к$зайымына ай-

налар д�ние бар ма? Б��ан маман-

дар ды� к$з�арасы �андай? 

НАУҚАН ҚАЛАЙ +ТТІ?
Орталық сайлау комиссиясы 

аудандар мен облыстық маңызы 
бар қалалар әкімдерін сайлаудың 
қоры тындыларын шығарды. Бұл 
сайлау пилоттық режимде !тіп 
отыр. Яғни, ол әзірге еліміздегі 
бар лық аудан-қаланы жаппай 
қам ты ған жоқ. Ізашар бастама 
ая сын да жергілікті жұртшылық-
тың !кілдері ретінде облыстық 
мәслихат депутаттарына әр !ңір-
дегі тұңғыш сайлау !тетін елді 
ме кендерді !з бетінше таңдауға 
мүмкіндік ұсынылды.

Нәтижесінде, облыстардың 
мәслихаттары осы сайлауды !т-
кізу үшін пилоттық 42 аудан мен 
3 об лыстық маңызы бар қаланың 
тізбесін бекітті.

Тарихта қалатын бұл науқан-
ның жүгі жеңіл емес еді. Оны 
ұйым дастыруға 1 553 сайлау ко-

мис сиясы жұмылдырылды. Оның 
арасында 17 облыстық, 3 қа ла-
лық, 42 аудандық және 1 491 учас-
келік сайлау комиссиясы бар. 

Сайлауға дайындық аясында, 
сайлау комиссия ларына құқық-
тық, әдістемелік және ұйымдас-
тыру шылық к!мек к!рсету үшін 

т!рағасының !зі бастап, Орталық 
сайлау комиссиясы !ңірлерді 
аралады. Жаппай елге таратпас 
бұрын пилоттық жобаны жетіл-
діріп, практикалық кейстерді 
пы сықтай түсу үшін түрлі ұсыныс, 
тілектер жинады.

(Жалғасы 4-бетте)

«Достар, танысып қойыңыздар, бұл – менің 
жаңа досым. Табиғаттың бұл ғажабын, яғни тазы 
күшігін маған Қасым-Жомарт Кемелұлы сыйлады.

Тазы – біздің ұлтымыз үшін құндылық, бабадан 
қал ған «Жеті қазынаның» бірі. Қазіргі күні Қазақ-
стан да тазыны сақтап қалуға және халықаралық 
дәре  жеде мойындауға баса к!ңіл б!лініп жатқаны 
қуан тады. Себебі бұл қазақы тұқым тән сұлулығы-
мен, ұстам дылығымен ерекшеленеді және менің 
бай    қауымша, !те ақылды келеді. Ата-бабамыз тазы-
ны қастерлеп, жақсы к!рген. Бұл ит киіз үйге еркін 
кі  ре алған, бұл оның тазалығын білдіреді. «Тазы» 
атауы парсы тілінен енген, мағынасы – «шапшаң», 
«епті».

Осындай баға жетпес сыйлық үшін Президен-
тімізге алғыс айтамын! Тазының атын «Ғарышкер» 
деп атадық», – деп жазды ол !з парақшасында.

Президенттің сыйлығына Димаштың ерекше 
қуанып, риза болғанын айта кеткен ж!н. Жалпы, 
қазақтың тазы тұқымын әлемдік деңгейде насихат-
тауға Димаштың үлкен үлес қосары с!зсіз. Жер-

жаһанды жауһар !нерімен тәнті еткен күміс к!мей, 
жез таңдай дарынды ұл ұлтымыздың дәуір лерден 
жеткен құндылықтарын дәріптей түсіп, дүние жүзіне 
даңқын жаймақ. Бұл да болса Мемлекет басшысы 
айтып жүрген креативті индустрияның бір үлгісі деп 
бағалауға болады. Димаштың бұл қуа нышына халық 
та қуануда. Оны осы жаңалыққа жазып қалдырған 
тілектес комментарийлерден к!руге болады. Желі 
қол данушыларының бірі: «Бұл жерде Димаш қолға 
алған іс нәтижесін беретінін ескеріп, дүниежүзіндегі 
беделін пайдаланып, қа зақтың тазысын да жарна-
малап, танытсын деген Президенттің ішкі ойы бар 
деп есептеймін. Сон дықтан бұл мемлекеттік тап-
сырма деп қа былдап, Димашжан қазақтың тілі, 
дом  бырасы, !нері мен бірге тазысын да, әдет-ғұр-
пын да на си хаттайтын болады» деп жазса, енді бірі: 
«Қа зақ «құ май та зысы»  алғыр келеді. Елі  міздің осы 
тазы  сына таласып жүргендер к!п. Сон  дық тан Ди-
маш  тың ұлттық құндылықтарымызды әлем ге паш 
ет кені керек. Дұрыс сыйлық! Құтты болсын!» деп 
тілегін білдірген.

Мердігерлер мемлекет тік субсидияны негізсіз ала ды, 

т�р�ындар жол са па сына жиі ша�ымданады, ал мемлекеттік 

органдар сы байлас жем�орлы�ты� ал дын алу ж�мысына 

�а�аз ж�  зінде �ана �арайды. Осы және $зге де мәселелер 

Орал �а ласында $ткен «AMANAT» пар тиясы жанын да�ы 

Сыбайлас жем�орлы� �а �арсы іс-�имыл ж$ніндегі рес-

публикалы� ке�есті� к$ш пелі отырысында тал �ы ланды. 

Астана �аласында�ы 8лтты� академия-

лы� кітапханада «Биіктік» атты әдеби сазды 

кеш $тті. �аза�ты� т���ыш бард а�ыны, 

композитор Табылды Досымовты еске алу 

кешін а�ынны� жары �арлы�аш Ибатова 

мен баласы Абыл Аяш�лы және а�ынны� 

ізбасарлары мен замандастары �йым-

дастырды.

Таби�ат тосын ��былыстар�а толы. 

3сіресе, к$к ж�зіндегі ерекше ��былыстар 

адамзат�а �ашанда ж�мба�, �ашанда 

�ызы�. Кеше, �арашаны� 5-інен 6-сына 

�ара�ан т�ні �аза�станды�тар республи-

каны� солт�стік, шы�ыс және орталы� 

айма�тарынан теріскей ш��ыласына куә 

болды. 

e-mail: aikyngazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiwww.aikyn.kz
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КҮЛІП КЕЛІП ӨМІРГЕ, 
КҮЛІП ӨТКЕН...
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ОСЫ ЖҰРТ НҰРМАНОВТЫ 
БІЛЕ МЕ ЕКЕН?

ЖАҺАНДЫ ЖАЯУ КЕЗГЕН 
ЖИҺАНКЕЗ

ЖҰМЫСЫҢА АМАН БАРЫП, 
САУ ҚАЙТШЫ!

ҰЛТТЫҚ СТАТИСТИКАНЫ 
РЕФОРМАЛАУ МАҢЫЗДЫ

«Аты� барда ел таны, желіп 

ж�ріп» дейтін еді б�рын�ылар. 

Ал 73 жас та�ы �ария Сәрсенбай 

�отырашев әлем ді атпен емес, 

жаяу аралауды ж$н деп тап�ан 

екен. �ария былтыр «8лы  тау�а 

барды� ба?» деп ата латын жаяу 

марафонымен б�кіл �аза�стан-

ды ара лап, кешегі Асан �ай�ы 

секілді елі мізді� к$рікті жер-

леріне к$з с�йсінтіп $тіп ті.  Со-

ны мен �а тар а�са�ал биыл 

әлем  ні� бір не ше жерін де ара-

лап, жа �ын да елге оралды. «К$п 

жаса�ан нан с�ра ма, к$пті к$р-

геннен с�ра» дегендей, елі міз 

бен әлем ні� к$птеген жеріне 

та баны тиген а�са�алды біз де 

ә�гімеге тарт ты�.

Е�бек �ауіпсіздігі мәселесі $зекті, $ткір т�р. М�ны елдегі со��ы о�и�алар, соны� 

ішінде «АрселорМиттал Теміртау» шахтасында�ы алапат апат паш етті. Осы орайда 

Президент тапсырмасымен «2030 жыл�а дейінгі �ауіпсіз е�бек т�жырымдамасыны�» 

жобасы әзірленді. Б��ан �оса, жа�а жәрдема�ы т�рі енгізіледі. Ол зиянды е�бек жа�-

дайларында �за� уа�ыт ж�мыс істейтін ж�мысшылар�а 55 жастан бастап зейнеткерлік 

жас�а тол�ан�а дейін т$ленеді. 

Президент Стратегиялы� жоспарлау және 

реформалар агенттігіні� т$ра�асы Жандос 

Шаймардановты �абылдады.  

Мемлекет басшысына Қазақстан экономика-
сындағы құрылымдық және институционалдық 
ре формалардың жүзеге асырылуына жасалған 
сарап тама жұмыстары таныстырылды.

Бұдан б!лек, Президентке ұлттық статистиканы 
реформалау ж!ніндегі бағдарламаның іске асырылу 

барысы және Ұлттық статистика бюросын цифрлық 
ведомствоға айналдыру ж!ніндегі тапсырмасының 
орындалуы туралы мәлімет берілді.

Агенттік т!рағасы мемлекеттік статистика және 
деректерді басқару мәселелері бойынша заң жобасы 
әзірленгенін баяндады.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев әлеу-
меттік-экономикалық реформаларды сапалы 
әзірлеу маңызды екенін атап !тіп, осы бағыттағы 
жұмысты жалғастыруды тапсырды.

Р Е С П У Б Л И К А Л Ы Қ  Қ О Ғ А М Д Ы Қ - С А Я С И  ГА З Е Т

AI  YNQБЕЙСЕНБІ
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СПОРТҚА БӨЛІНГЕН 
ҚАРЖЫДА БЫЛЫҚ КӨП

ТЕРІ ТУЛАҚҚА АЙНАЛМАСЫН

ТОРҒАЙ ТҮЛЕТКЕН ТҰЛҒАЛАР

Теріден тон киіп, елтіріден 

ішік жамыл�ан бабаларымыз 

заманында мал терісіні� ��-

нын шынымен-а� білген 

екен. Тула�ты да итке таста-

майтын �аза� б�гінде т$рт 

т�лікті� терісі мен ж�нін жи-

нап, шетінен от �ойып $р-

тейтін болды. С$йтпегенде 

�айтсін, асыл б�йымны� аз 

да болсын, ��ны �алма�ан. 

Қазір тері мен жүн еліміздің 
ішкі нарығында мүлде жарамсыз 
болып қалды. Бұрынырақта тері 
жинап, жүн тиеп, ауыл-ауылды 
кезіп жүретін жүк к!ліктерінің 
қарасы к!рінбегелі қашан. Тіпті, 
тәуелсіздік алған 90-шы жыл дар-
дың қиын-қыстау заманының 
!зінде осы кәсіппен шұғылданып, 
тәп-тәуір қаражат тауып жүр-
гендер де бар-тұғын. Олар қайда 
кетті? Қазір еліміздегі тері мен 
жүн !ңдейтін фабрикалардың 
халі неге мүшкіл күйге түсті? Ши-
кізатты шекарадан шығаруға 
бірде шектеу қойылса, енді бірде 
баж салығы күшейтілді. ?йтеуір, 
басынан «бұлт» кетпеген бұл сала 
тұралап қалды. 

ТЕРІДЕН ТЕРІС АЙНАЛМА
Ауыл-аймаққа бара қал саңыз, 

әр жерде шашылған жүн мен бірге 

иленіп терінің де жа татынын жиі 
к!ріп жүрміз. Ал к!ктемде малшы 
қауымы қойдан қырқылған жүнді 
маялап қойып, !ртеп жатқанын 
да естіп біліп отырмыз. Неге 
бұлай деп, себебін де сұрап жат-
қан жан жоқ. Осы мәселенің 
мә  ніне үңіліп, Мә жіліс депутаты 
Қарақат ?бден арнайы депу-
таттық сауал жол даған еді. Қа-
зақстан Респуб ликасы Zнеркәсіп 
және құрылыс министрі Қанат 
Бисимбайұлы !зіне бағытталған 
сауалға мар дымды жауап берген 
жоқ. Де путат !з мәлімдемесінде: 
«Елі міздегі теріні !ңдеу жұмысын 
жолға қоймағандықтан кәсіпкер-
леріміз жылына 30 млрд теңгеден 

астам қаражаттан қағылып отыр. 
Біз !зге елден үлгі ала жүріп, жүн-
  ді !ңдеп, жоқ дегенде жы лыту 
материялдарын жасай ал май 
отырмыз. Қазір жүннің әр келісін 
сырт елге 500 теңгеге сатып, 
дайын !нім ді 100 есе қымбат ба-
ғаға қай та алып отырмыз. Мы-
салы 1 сиыр дың терісін біз шет 
елге 1000 теңгеге ғана !т кізеді 
екен біз де сол теріден жа салған 
бұйымды 500 мың теңгеге сатып 
ала мыз. Осы артта қалып бара 
жат қан сала қа шан оң ба ғытқа 
қарай жыл жиды?» – деген бо-
латын.

(Жалғасы 5-бетте)

8лан-�айыр �аза� даласыны� 

кез келген $лкесі киелі, �астерлі, 

�а  дірлі. Ке� жазирамызды� әр же-

рі ні� та рихына тере� бойлап, $т ке-

ніне ��іл се�із, небір ты� де рек тер-

мен таны сып, тау т�л�ала ры мыз-

ды� к�реске толы $мір жо лынан 

�аны� боласыз. Соны� ішінде то-

пы ра�ы б$лек, рухты $лке Тор�ай 

даласы туралы тол�анбау м�м кін 

емес. �ойнауына талай �� пия ны 

б�гіп жат�ан �арт Тор�айды� тау -

тасын т�ртіп �алса� �алай сай рап 

бе рер екен, шіркін! Осындай �ас-

терлі жерді� тумасы, жерле сіміз, 

а�ын Dафу �айырбеков: «...Тор �ай-

ды� $зінен-$зі туралы а�ызы $сіп 

кеткен $лке, да��ы озып кет кен 

дала» деп бекер айтпа�ан. Шын ды-

�ында, Тор �ай дан шы��ан тарихи 

т�л�аларды тізе бастаса�, санынан 

жа�ыласы�. Да��ты тари хын зер-

де лесе�, та�дай �а�асы�. 

Еңбек қауіпсіздігі мен қор-
шаған ортаны қорғау маманы 
Бағлан Умбаевтың айтуынша, !з 
жұмыскерлері үшін қауіпсіз 
еңбек шарттарын түзуге кә-
сіпорындардың, инвесторлар-
дың !зі мүдделі болуға, соған 

ұм тылуға тиіс. Себебі басшы лы-
ғы еңбекті қорғауға салғырт қа-
райтын компанияның нарық та 
ұзақ уақыт әрі орнықты түрде 
табысты, беделді болып қалуы 
не ғайбыл. Мұның сыртында, 
!ндірістегі жазатайым оқиғалар, 

ақаулар, апаттар кәсіпорынды 
дағдартады, жүйелі жұмысын 
бұзады, әрі ұжымында наразы-
лық пен әлеуметтік кернеу ту-
ғызады. Мұның бәрі қомақты 
қар жылық, экономикалық шы-
ғынға соқтырады. 

Кеше Парламент Мәжі лі сі ні� жалпы отырысында депутат 

Нартай Аралбай�лы спорт са ла  сында�ы былы� тарды жайып 

салды. Мәжіліс депу таты, «AMANAT» пар тиясы фракция сыны� 

м�шесі Нартай Сәрсен �алиев Премьер-Министр 3ли хан 

Смайылов�а жолда�ан са уа  лында т�сініксіз спорт т�рле ріне 

б$лініп жат�ан �аржыны� тым к$п екенін айтты. 

К$пен 3мірбек – �аза� сатирасыны� 

талантты $кілі. 8�ым�а айнал�ан есім. Ж�р-

ген ортасын әзіл-�алжы��а �ары� �ып, 

ма �айына ш��ыла шашып $ткен т�л�аны� 

$мірден озып кетуі  жан ж�регі�е салма� 

салады екен. Сан жыл а�а-іні боп сыйлас-

�ан, сан сапарда бірге ж�ріп сырлас�ан 

сәттеріміз бар еді. 

Белгілі жазушы А�ан Н�рмановты� ту-

�анына биыл 90 жыл толып отыр. Осы�ан 

орай 8лтты� академиялы� кітапханада 

«Алыс та жа�ын А�ан Н�рманов» атты �ы лы-

ми-тәжірибелік конференция $тті. Жиын �а 

зиялы �ауым $кілдері, жазушыны� к$зін 

к$рген �аламгерлер, мемлекет және �о �ам 

�айраткерлері, БА� $кілдері �атысты.

Нартай АРАЛБАЙҰЛЫ, Мәжіліс депутаты:
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ОЛАР – НАҒЫЗ ЖЕҢІМПАЗ
�ытайды� Ханчжоу �аласында $ткен IV Пара Азия ойындарында �аза�стан �лтты� 

��рамасы 41 медальмен командалы� есепте 11-орын�а т�ра�тады. Биыл т$ртінші рет 

�йымдастырылып, 22 �азаннан 28 �азан�а дейін жал�ас�ан байра�ты бәсекеде 43 мем-

лекеттен 4 000-�а жуы� спортшы 22 спорт т�рінен ба� сынады. 
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«ЖАЗДЫМ «ҚАЗАҚ АЙНАСЫН», 
ЕЛ КӨРСІН ДЕП ПАЙДАСЫН»
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ХАН ОРДАСЫНДА ВИЗИТ 
ОРТАЛЫҒЫ АШЫЛДЫ

ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫ 
ТОҚТАТУДЫ ТАПСЫРДЫ

ХОЛДИНГ ЖҰМЫСЫН 
ЖЕТІЛДІРУ МІНДЕТІН ЖҮКТЕДІ

Президент �асым-Жомарт То�аев �ара-

�анды облысында�ы «АрселорМиттал 

Теміртау» акционерлік �о�амына �арасты 

Костенко атында�ы шахтада бол�ан �ай�ылы 

о�и�а орнына жедел жетті.

Мемлекет басшысы !рт салдарынан қаза тапқан 
кеншілердің отбасы мен туған-туыстарына к!ңіл 
айтты.

– Мен Мемлекет басшысы ретінде баршаңызға 
к!ңіл айтамын. Бұл – қасірет. Бәрін түсінемін. Апат 
болды. Апаттың кесірінен к!птеген адам қаза тапты. 
Сондықтан бұл жерге арнайы келдім. Тиісті шаралар 
қабылдаймыз, соның ішінде зардап шеккендердің 
отбасыларына к!мек к!рсетеміз. Қаза тапқандар 
мен зардап шеккендердің отбасылары ешқандай 
мұқтаждық к!рмеуі үшін  Үкімет, әкімдік және 
қайырымдылық ұйымдарының алдында жан-жақты 
к!мек к!рсету міндеті тұр, – деді Мемлекет бас-
шысы.

Мемлекет басшысының айтуынша, жер астында 
қалған кеншілерді құтқару, зардап шеккен және қаза 
болған азаматтардың отбасыларына жан-жақты 
к!мек к!рсету – кезек күттірмейтін міндет.

– Ең алдымен, құтқару жұмыстары жүргізіледі. 
Екіншіден, зардап шеккендер мен медициналық 
к! мекке мұқтаж азаматтардың нақты санын анық-
тауымыз керек. Үшіншіден, осы апаттан зардап 
шеккендердің барлығының отбасына материалдық 
к!мек к!рсетеміз.  Егер қажет болса, арнайы қор 
ашамыз. Мұнымен !зім айналысамын. Қазір 

кеншілердің зейнетке шығу жасына қатысты мәселе 
де қарастырылып жатыр, – деді Президент.

Сондай-ақ Қасым-Жомарт Тоқаев осыдан соң 
Қарағанды облысындағы «АрселорМиттал Теміртау» 
акционерлік қоғамына қарасты Костенко атындағы 
шахтада болған апат салдарын жою ж!ніндегі жедел 
штаб отырысын !ткізді.

Ең алдымен, құтқару жұмыстарының барысы 
және қазіргі ахуал туралы Т!тенше жағдайлар 
министрі Сырым Шәріпханов баяндады.

– Апат кезінде шахтада 252 адам болған. 
206 қыз меткер !з бетінше к!терілді. Қазір апаттық-
құт қару жұмыстарына 10 б!лімше, 55 тау-кен құт-
қарушы және 12 техника жұмылдырылды. Жұмыстар 
екі !ндіру учаскесі аумағында жүргізілуде. Жаңа !рт 
ошақтары байқалмайды. Жұмыс тәулік бойы 
жалғасады, – деді Сырым Шәріпханов.

Мемлекет басшысы Т!тенше жағдайлар ми-
нистрінің баяндамасын тыңдап болғаннан кейін 
іздестіру-құтқару жұмыстарын барлық қажетті 
күшті тарта отырып, күшейтілген режимде жалғас-
тыруды тапсырды.  

– Жаңа ғана азаматтар әр 10-15 минут сайын 
ақпарат беріп тұру мәселесін к!терді. Мүмкіндігінше 
қамтамасыз ету керек. Халықпен қарым-қатынас 
жасайтын бір !кіл болсын. Жұртшылықты ақпа-
ратсыз қалдыруға болмайды. Бұл – !те шетін әрі 
мүлдем жол беруге болмайтын мәселе. Біз күн-түн 
демей, соңына дейін күресуіміз керек, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаевқа холдингтің биылғы 
9 айдағы қызметінің нәтижелері, соның ішінде кә-
сіп керлік пен агро!неркәсіп кешенін қолдау, ха-
лықты тұрғын үймен қамтамасыз ету бағытында 
ат қарылып жатқан жұмыстар ж!нінде баяндалды.

Президентке ұсынылған деректерге сәйкес, 
инвестициялық жобаларды қаржыландыру к!лемі 
511 млрд теңгені құраған. Сонымен қатар шағын 
жә не орта бизнестің 18,1 мың жобасына қолдау 
к!р сетіліп, шамамен 1 трлн теңге к!лемінде кредит 
беріл ген. Агро!неркәсіп кешенін қолдауға 447 млрд 
тең ге қаржы б!лінген. Жыл басынан бері 811,2 мың 
шар шы метр тұрғын үй пайдалануға беріліп, 
47 мың ға жуық отбасы баспаналы болған.

Бұдан б!лек, Мемлекет басшысына холдингті 
трансформациялау және цифрландыру үшін қа-
былданып жатқан шаралар туралы мәлімет берілді. 
«Бәй терек» алдағы екі жылда экономиканың ши-
кі заттық емес секторын қолдау ауқымын екі есе 
арт тырмақ. Инвестиция тарту және коммерциялық 

банк терді !ңдеу !неркәсібі жобаларын кредиттеуге 
жұ мылдыру жұмыстары жандана түседі.

Ішкі нарықты қамтамасыз ету және агро!нер-
кә сіп кешенінің экспорттық әлеуетін арттыру мақ-
са тында тамақ !неркәсібі жобаларын қаржыландыру 
бағ дарламалары іске қосылады, сондай-ақ толық-
қан ды экспорт-кредит агенттігі құрылады.

Мемлекет басшысының моноқалалар, аудан 
ор талықтары мен ауыл тұрғындарын баспанамен 
қам ту ж!ніндегі тапсырмасын орындау мақсатында 
хол дингтің тұрғын үй бағытындағы қызметі тран-
фор мацияланады.

Нұрлан Байбазаров холдингке еншілес ұйым-
дардың барлық қызметін цифрлық форматқа к!-
шіру жоспарланып отырғанын жеткізді.

Кездесу соңында Мемлекет басшысы эконо ми-
ка  лық !сімді қолдау және азаматтардың тұрмыс дең-
ге йін жақсарту үшін жаңа тәсілдер енгізу маңыз ды 
еке  нін атап !тті. Сондай-ақ «Бәйтерек» холдингі нің 
жұ  мысын жетілдіруге қатысты бірқатар міндет жүктеді.

КӨҢІЛ АЙТУ ЖЕДЕЛХАТЫН ЖОЛДАДЫ

�ара�анды облысында�ы шахтада бол�ан апат�а байланысты телефон �о�ыраулары 

мен к$�іл айту жеделхаттары т�сіп жатыр.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Түркия Президенті Режеп Тайип Ердоған қоңырау шалып, Қарағанды 
облы сындағы к!мір шахтасында болған апат салдарынан к!птеген адамның қаза табуына байланысты 
Мемлекет басшысына және барша қазақ халқына қайғырып к!ңіл айтты. ?ңгімелесу барысында екі 
ел басшылары 3 қараша күні Астана қаласында !тетін Түркі мемлекеттері ұйымы X саммитінің күн 
тәртібін талқылады. Қасым-Жомарт Тоқаев Режеп Тайип Ердоғанды және барша түрік халқын Түркия 
Республикасының 100 жылдық мерейтойымен құттықтады.

Тәжікстан Президенті Эмомали Рахмон да Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевпен телефон 
арқылы с!йлесіп, Қарағандыдағы кен орнында болған қайғылы оқиғаға байланысты к!ңіл айтты.

Сондай-ақ к!ңіл айту жеделхаттарын Иран Ислам Республикасының Президенті Ибрахим Раиси, 
БА? Президенті шейх Мұхаммед бен Заид ?л Нахаян, БА? Вице-президенті, Премьер-министрі, 
Дубай әмірлігінің билеушісі Мұхаммед бен Рашид ?л Мактум, БА? Вице-президенті, Президент 
?кімшілігінің басшысы Мансур бен Заид ?л Нахаян, ШЫҰ Бас хатшысы Чжан Мин, АZСШК Бас 
хатшысы Қайрат Сарыбай, Түркі мемлекеттері ұйымының Бас хатшысы Кубанычбек Zмірәлиев, БҰҰ 
миграция ж!ніндегі халықаралық ұйымының бас директоры Эми Поуп және басқалар жолдады.

Туризм және спорт министр-
лігі баспас!з қызметі хабарлаған-
дай, жарысқа елімізден 131 
спорт  шы барды. Олар дзюдо, 
жүзу, жеңіл атлетика, пауэрлиф-
тинг, үстел теннисі, отырып ой-
нау волейболы, садақ ату, таэк-
вондо, оқ ату, шахмат, бочча, ка-
ноэ, велоспорт және академия-
лық есу секілді 14 спорт түрінен 
бәйгеге түсті. Ел намысын қолдан 
бермеген спортшыларымыз 
8 алтын, 12 күміс және 21 қола 

медаль олжалап, 3 Азия және 
4 Азия пара ойындарының рекор-
дын орнатты.

Атап айтар болсақ, Пара Азия 
ойындары алғаш рет 2010 жылы 
Қытайдың Гуанчжоу қаласында 
байрағын к!терді. Азия ойында-
рынан кейін ұйымдастырылатын 
параазиядаға Қазақстан ұлттық 
құрамасы сол жылдан бері тұрақ-
ты түрде қатысып келеді. 2018 
жылы Индонезияның Джакарта 
қаласында !ткен III Пара Азия 

ойындарында спортшыларымыз 
параазиада тарихында тұңғыш 
рет 33 медаль, 5 алтын, 15 күміс, 
13 қола медаль жеңіп алды. Осы 
к!р сеткіштің нәтижесінде Қазақ-
стан құрамасы жалпыкомандалық 
есепте 13 орынды иеленген-ді. 
Қазірге дейін Қазақстан құрамасы 
2014, 2018 жылдары тек пара жүзу 
спортында ғана алтын алған 
болатын.
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Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аев «Бәйтерек» �лтты� бас�арушы холдингі» А� 

бас�арма т$ра�асы Н�рлан Байбазаровты �абылдады.

ӘЛЕУМЕТТІК МІНДЕТТЕМЕЛЕР –
ЕРЕКШЕ НАЗАРДА

 Кеше Мәжілісте $ткен «AMANAT» партиясы фракциясыны� ке�ейтілген жиыны 

�орытындысында депутаттар «2024-2026 жылдар�а арнал�ан республикалы� бюджет 

туралы» және «�аза�стан Республикасыны� 8лтты� �орынан 2024-2026 жылдар�а арнал�ан 

кепілдендірілген трансферт туралы» за� жобаларын ма��лдады. Атал�ан за� жобаларында 

Президентті� Жолдауын және сайлауалды ба�дарламасын, сондай-а� «AMANAT» партия-

сыны� сайлауалды ба�дарламасын іске асыру ескерілді. 

(Жалғасы 3-бетте)

2024 жылға AIQYN газетіне жазылу бағасы
(«Қазпошта» АҚ құны қызметінің құны және ҚҚС бірге есептелді)
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БІЛІМ САЛАСЫНЫҢ 
БАСТЫ МӘСЕЛЕЛЕРІН 
ТАЛҚЫЛАДЫ

Жиын барысында «Білім-
инновация» ХҚҚ оқу-әдістемелік 
жұмыстар ж�ніндегі вице-
президент Қуат Қожахметов: 

– Қазір әлем күрт �згеріп әрі 
күрделі дамып келе жатыр. 
Жаһандық дамумен қатар жаһан-
дық проблемалар туындауда. 
Экологиялық проблемалар, білім 
саласындағы теңсіздіктер артып, 
тіпті кей елдерде балалардың 
білім алуы шектелуде. Осыған 
орай БҰҰ 196 мемлекетті жинап, 
бұл мәселелерді қалай шешу 
керектігі ж�нінде жиын �ткізген 
болатын. Сол кезде 2030 жылға 
дейін шешімін табуға тиіс 17 
мақсат белгіленген. Бұл мақсаттар 
«Тұрақты даму мақсаттары» деп 
аталады. Осы бағыттар бойынша 
2030 жылға дейін қандай қадамдар 
жасауымыз керек, жаһандық 
проблемалар шеңберінде отандық 
білім саласында қандай мәселелер 
бар, оны қалай шешуге болады 
деген сұрақтар т�ңірегінде ой 
қозғау үшін еліміздегі осы сала 

мамандарын жинап отырмыз, 
– деді.

Бүгінде еліміздің білім беру 
саласында қордаланған проблема-
лар к�п. 5сіресе, ауыл мен қала 
мектептері арасында, тіпті қала 
мектептерінің �зінде білім беру 
сапасында, материалдық-базалық, 
инфрақұрылымдық жабдықтауда 
алшақтық айқын аңғарылады. 
Мектептерде әлі күнге дейін үш 
ауысымда оқу проблемасы 
шешімін тапқан жоқ. Оқушылар-
дың мектепте 45 минут бойы 
алған білімін қосымша сабақтарға 
бару арқылы толықтыру мәселесі 
күн �ткен сайын күрделеніп 
барады. Шындығында, мұндай 
проблема НЗМ, БИЛ және басқа 
да жекеменшік білім беретін 
мектептерде жоқ. Сәйкесінше, 
қарапайым мектептерде сапалы 

білімге қалай қол жеткізуге 
болады? Олардың оқу, білім беру 
сапасын жекеменшік мектептер 
деңгейіне к�теруге бола ма? Бұл 
сұрағымызға жауабын Білім 
сарапшыларының қазақ лигасы 
басшысы Гүлнар 5бішова 
былайша жеткізді:

– Қала мектептері мен ауыл 
мектептері арасындағы алшақ-
тықты түсінуге болады. Ауыл 
мектептерінде материалдық база 
т�мен, жақсы мұғалімдер қалада 
қалғысы келеді. Бізде сондай 
іріктелу бар. Мұның бәрі, бірін-
шіден, менеджментке байла-
ныс ты. НЗМ пен БИЛ-дерде 
басқару жүйесі мықты жолға 
қо йылған. Қарапайым мектептер-
дің білім сапасын к�теру үшін 
басқару жүйесін дұрыстау керек. 
Талап қоя білу қажет. Материал-
дық жағдай ғана емес, мұғалім-
дердің балаларға білім беру 
методикасын �згерту керек. 
Соңғы 10 жылда білім беру 
жүйесінде біраз реформа жасалды. 

Оған к�п қаржы жұмсалды. Бірақ 
әлі мониторингтік талдау, есеп 
жасалған жоқ. Жаңартылған 
білім беру жүйесіне ауыстық, 
оның да к�рсеткіштері анық 
емес. Білім жүйесіне жеке-жеке 
бақылау жүйесі болғанымен, 
ұлттық бақылау жүйесі қалып-
таспаған, – деді сарапшы.

Ал тұрақты даму к�рсеткіш-
теріне қол жеткізу үшін елімізде 
кемі 17 бағытта БҰҰ бекіткен 
мақсаттар орындалуы керек. 
Қ.Қожахметовтің айтуынша, 
елімізде әлемнің тұрақты даму 
мақсаттарынан кейбір ұйымдар 
бейхабар. Сондықтан бұл та қы-
рыпты жиі-жиі к�теріп, мұғалім-
дер, ата-аналар және оқушыларға 
жеткізу маңызды болмақ. 

Тілекгүл ЕСД;УЛЕТ 

Астанада «Білім-инновация» халы�аралы� �о�амды� 
�орыны� �йымдастыруымен «Т�ра�ты даму ма�сат-
тарын іске асыру аясында сапалы білім беру жолдары» 
атты республикалы� �ылыми конференция "тті. О�ан 
�алымдар, профессорлар, білім саласында�ы тәжі-
рибелі мамандар, О�у-а�арту министрлігіні� "кілдері 
және �стаздар �атысты.  

5йгерім сән индустриясына кездейсоқ 
келген. 

– Мамандығым – журналист. Университетте 
сабақ оқып жүрген уақытта жергілікті «Атырау» 
радиосында тәжірибеден �ттім. «Атырау» 
газетінде де біраз уақыт тәжірибеден �ткенім 
бар. Аз уақыт болса да, журналистика маған 
к�п нәрсені үйретті. Ең бастысы, адамдармен 
дұрыс қарым-қатынас құру, адамның 
психологиясын түсіну, с�йлеу мәдениетін 
меңгердім. Бірақ оқуды аяқтаған соң, журналист 
ретінде еңбек майданында жүріп к�рмеппін. 
Тұрмыс құрып, бала сүйгеннен кейін кез келген 
әйел адамда дамудың жаңа кезеңі басталады 
деп ойлаймын. «Үйде босқа отырғанша, шаш 
әрлеуді үйреніп алайын» деген ниетпен 
қысқамерзімді курс оқып алдым, – дейді 
5йгерім.

Осылайша, шаш әрлеу, жалпы, сән 
индустриясына аса бір қызығушылығы болмаса 
да, 5йгерім жаңа саланы меңгеруге бел буған. 
Бұл тұста ата-анасы, отбасы тарапынан қолдау 
к�п болғанын айтады. 

– Бастапқыда қыздардың шашын қиып, 
басын жуып, иә бояп жатқан кезде, «шынымен 

мұның барлығын жасап жатқан мен бе?» деп 
ойлайтынмын. Уақыт �те келе жаңа жұмысыма 
үйреніп кеттім. Қыздарды әсемдеу, оларға 
к�теріңкі к�ңіл күй сыйлау �зіме ұнай бастады, 
– дейді 5йгерім. 

5лемнің 14 елінен «мен» деген шеберлер 
қатысқан конкурс 5йгерімнің айтуынша, �те 
тартысты �ткен.

«Біз Түркияға конкурсқа қатысумен бірге, 
біліктілікті арттыру сабағына барған болатынбыз. 
Біздің арамызда шаштараздар, стилистер, 
мейкап шеберлері болды. Конкурсқа біз 
командамызда 15 қыз болып қатыстық. Байқау 
қорытындысы бойынша Қазақстаннан келген 
біз, яғни атыраулық команда үздік деп танылдық. 
Қуанышымда шек болған жоқ. Шыны керек, 
мен бұл конкурсқа сән саласына келіп, оң-
солымды танығалы бері дайындалып жүрген 
едім», – дейді 5йгерім. 

Байқау нәтижесімен 5йгерімнің командасына 
11 миллион теңге табысталған. 

5йгерім – үнемі ізденісте жүретін маман. 
Ол алты ай сайын Қазақстанның ішінде, шет 
елдерде біліктілігін арттыру курстарына қатысып, 
�зін дамытып отырады.

«Болашақта жеке сән салонымды ашқым 
келеді. Бұл мақсатта қазір жұмыс істеп жатырмын. 
Сонымен бірге бала күтімімен үйде отырған 
аналарды оқытып, �з командамды жасақтасам 

деген ниетім бар», – дейді 5йгерім.
5йгерім – қазір Атыраудағы 

сұранысқа ие шаштараздардың 
бірі. 5йгерімнің қызметіне қыз-
келіншектер бір-екі апта бұрын 
жазылып қояды.

 «Кейде тіпті, таңғы сегізден 
түнгі он екіге дейін тапжылмай 
қызмет к�рсететін кезздерім болады. 
Жаңаны үйренген сайын, жұмысым 
жеңілдеп, қызметіме деген 

махаббатым ашыла түсуде», – дейді 5йгерім.
Атыраулық сәнқой қыз-келіншектер, аналар 

арасында 5йгерім – шебер маман ретінде ғана 
емес, қайырымдылыққа жаны құмар адам 
ретінде де танымал. Ол аптасына бір рет 
«Қайырымдылық сағатын» жариялап отырады. 
Яғни, бұл уақытта 5йгерім к�пбалалы аналардың 
шашын тегін бояп, ботокс, кератин сияқты 
шаш емдеу процедураларын клиенттің қалауына 
қарай жасап беріп отырады.

«Айналамдағы қыз-келіншектерді, жалпы 
үйде отырған аналарды осы сән индустриясына 
шақырамын. Бұл жерде шығармашылық, 
сұлулық, еркіндік пен шабыт және тұрақты 
табыс бар», – дейді 5йгерім.

Біз қоштасарда 5йгерімнен бала күнгі 
арманы туралы сұрадық. Қарапайым еңбек 
адамдарының отбасында дүниеге келген 5йгерім 
бала күнінде дәрігер болуды армандаған екен. 

«Адамдарды емдесем, оларға к�мектессем» 
деп ойлайтынмын. Бірақ қазіргі жағдайыма 
еш �кінбеймін. Кеңірек ойлап қарасақ, мен 
қазір де адамдарға к�мектесіп жүрмін. Себебі 
сұлулық – әйел адам үшін ең алдымен к�теріңкі 
к�ңіл күйдің, табыстың кілті. Kз-�зіне сенімді 
әйел отбасында да шуақты атмосфераны орната 
алады», – дейді 5йгерім.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА
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Ә
йгерім Өткелбаева – сән индус-

трия сына журна лис тикадан бар-

ған атыраулық қыз. Жақында Әй-

герім бастаған команда Түркияның 

әлемге танымал курортты қаласы Антальяда 

өткен халықаралық конкурста бас жүлдені 

иеленіп, 11 миллион теңге ұтып алды. 

БАҒЫ ЖАНҒАНБАҒЫ ЖАНҒАН

'азір елімізде баланы� ���ы�ы және 
баланы� денсаулы�ы е� "зекті  мәсе-
леге айналып кетті. Мемлекет тара-
пынан отбасы институтыны� беделін 
к"теру, отбасылы� ��ндылы�тарды 
ны�айту ба�ытында бір�атар ж�мыстар 
ат�арылып келеді. Со��ы жылдары 
�иын жа�дай�а тап бол�ан, әлеуметтік 
аз �амтыл�ан, к"пбалалы отбасылар�а 
жәрдемдесетін орталы�тар ашылып, 
�ам�орлы� ке�естері к"бейді. Біра� 
отбасылы� жанжал, т�рмысты� зорлы�-
зомбылы� салдарынан зардап шеккен 
балалар саны азаймай т�р. 

Оқу-ағарту министрлігі дүниежүзілік 
балалар күніне орайластыра «Балалардың 
әл-ауқаты: бала құқықтарын қорғаудың �зекті 
бағыттары мен тиімді тәжірибелері» тақы-
рыбында кездесу ұйымдастырды. Астанада 
�т кен жиында балалар қауіпсіздігі, әлеуметтік 
қолдау, денсаулық сақтау және инклюзивті 
білім беру мәселелері талқыланды.

Жиын барысында Оқу-ағарту вице-министрі 
Еділ Оспан министрлік білім беру жүйесі мен 
балалардың құқықтарын қорғау саласының 
түйткілді мәселелерін талқылау, тиімді шешімдер 
қабылдау мақсатында үкіметтік емес ұйым 
�кілдерімен бірлесіп, түрлі бағыттар бойынша 
сараптамалық кеңестер құрғанын атап �тті. 

– Министрлік тұрақты негізде 120-дан 
астам үкіметтік емес ұйымдармен �зара 
әрекеттестік жасауда. Біздің ынтымақтастығымыз 
білім беру саласындағы маңызды креативті 
жобалар мен �зекті мәселелердің стандартты 
емес шешімдерін дамытуға, оның ішінде 
ауылдық жерлерде балаларды қолдау, ерекше 
білім беру қажеттіліктері бар балалардың 
шығармашылық әлеуетін дамытуға серпін 
бермек, – деді Еділ Оспан. 

Сонымен қатар вице-министр балалар 
арасындағы буллингке қатысты жұмыстың 
кешенді түрде атқарылып келе жатқанын, Заң 
жобасында буллинг мәселесіне қатысты арнайы 
нормалар қарастырылғанын айтты. 

Ал Бала құқықтары ж�ніндегі уәкіл Динара 
Зәкиева мүдделі мемлекеттік органдармен, 
Парламент депутаттарымен, үкіметтік емес 
ұйымдармен және қалың жұртшылықпен 
бірлесіп әзірленген және әртүрлі диалог 
алаңдарында талқыланған балалардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету ж�ніндегі жаңа 
Заң жобасын таныстырды. Динара Зәкиеваның 
айтуынша, аталған Заң жобасында балаларға 
қатысты зорлық-зомбылықтың барлық түрі 
үшін жазаны қатаңдату қарастырылған. 
Сонымен қатар Динара Зәкиева ауыр қылмысты 
жасағандардың жеңіл жазамен құтылып кетіп 
жатқанын, сол себептен жаңа заңға жыныстық 
сипаттағы қолсұғушылық бабы ұсынылғанын 
атап �тті.  Жиын барысында балаларға қатысты 
зорлық-зомбылықтың алдын алу үшін арнайы 
психолог мамандар дайындау, психологиялық 
қызметтердің жұмысын күшейту бойынша 
қабылданып жатқан шаралар, педагог-
психологтердің біліктілігін арттыруға, мектеп 
атмосферасы шындығында бағдарламаның 
тиімділігін пилоттауға және талдауға баса назар 
аудару туралы қадау-қадау мәселелер қаралып, 
бала құқықтары ж�ніндегі �ңірлік уәкілдер, 
үкіметтік емес ұйымдар және мемлекеттік 
мекемелер �кілдерінің пікірлері талқыланып, 
шешімдер қабылданды. 

Тілекгүл МҰҚАНАТ 

БАЛА КҰҚЫҒЫН ҚОРҒАУ – 
МАҢЫЗДЫ МІНДЕТ


